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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α΄ 

Συνεδρίαση 29ης Μαρτίου 2012 

Ώρα έναρξης: 4.55 μ.μ. 

Αρ. 30 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό σας απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, την περασμένη Πέμπτη, όταν προήδρευε ο κ. Νίκος Αναστασιάδης, ήγειρα το ίδιο θέμα.  
Θεωρώ ότι δεν μπορεί για κανένα λόγο πέρα από πέντε-δέκα λεπτά να υπάρχει καθυστέρηση στην έναρξη.  Οι 
δε κοινοβουλευτικές ομάδες θεωρώ ότι έχουν ευθύνη.  Οι κοινοβουλευτικές ομάδες οφείλουμε να 
συνεδριάζουμε σε ώρα που δε θα παρακωλύει την έναρξη των διαδικασιών της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Συμφωνώ απόλυτα και ήταν στις προθέσεις μου ακριβώς να κάμω την ανακοίνωση.  Θα παρακαλέσω 
τις κοινοβουλευτικές ομάδες να κάμνουν διευθετήσεις, ώστε να  συνεδριάζουν προ της καθορισμένης ώρας 
έναρξης των εργασιών της ολομέλειας.  Μπορεί να δίδεται ένας χρόνος πέντε, δέκα, δεκαπέντε λεπτά αλλά όχι 
περισσότερο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως να αναφερθώ στην επέτειο της 1ης Απριλίου του 1955, καθώς την 
Κυριακή συμπληρώνονται πενήντα επτά χρόνια από την ιστορική ημέρα έναρξης του εθνικοαπελευθερωτικού 
αγώνα της ΕΟΚΑ για αποτίναξη του βρετανικού ζυγού.  

 Η 1η Απριλίου αποτελεί το μεταίχμιο της σύγχρονης ιστορίας της πατρίδας μας, καθώς έθεσε τα θεμέλια 
για την εγκαθίδρυση της ανεξάρτητης Κυπριακής Δημοκρατίας. Ο κυπριακός λαός μετά από αιώνες σκλαβιάς, 
καταπίεσης και στέρησης βασικών δικαιωμάτων και ελευθεριών εξεγέρθηκε εναντίον της αποικιοκρατικής 
δύναμης, αψηφώντας την πανίσχυρη στρατιωτική μηχανή της.  

 Οι κακουχίες, οι εξορίες, η τρομοκρατία, οι κατ’ οίκον περιορισμοί, τα βασανιστήρια, οι συλλήψεις, οι 
φυλακίσεις, οι εκτελέσεις, οι απαγχονισμοί δεν πτόησαν το ηθικό και την αγωνιστικότητα του λαού μας ούτε 
κλόνισαν το σθένος και την αποφασιστικότητα του κυπριακού ελληνισμού.  Οι ήρωές μας με σύνθημα την ιερή 
παρακαταθήκη των προγόνων μας «ή ταν ή επί τας» πρόσφεραν με περηφάνια τη ζωή τους για την πατρίδα:  
Μόδεστος Παντελή, Μιχαλάκης Καραολής, Ανδρέας Ζάκος, Ιάκωβος Πατάτσος, Μάρκος Δράκος, Κυριάκος 
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Μάτσης, Γρηγόρης Αυξεντίου, Ευαγόρας Παλληκαρίδης και τόσοι άλλοι έγραψαν με χρυσά γράμματα τα 
ονόματά τους στο πάνθεον της κυπριακής ιστορίας και μας έδειξαν το δρόμο του χρέους και του καθήκοντος.  

 Οι θυσίες των Κυπρίων αγωνιστών συγκλόνισαν και συγκίνησαν ολόκληρη την ανθρωπότητα, σε μια 
εποχή που εκδηλώνονταν σε ολόκληρο τον κόσμο τα αντιαποικιακά εθνικοαπελευθερωτικά κινήματα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως αποτέλεσμα των αγώνων του λαού μας, η πατρίδα μας απέκτησε την ελευθερία της και την 
ανεξαρτησία της και τον Αύγουστο του 1960 ανακηρύχθηκε ανεξάρτητο κράτος.  Αναλογιζόμενοι τη δύσκολη 
και ταραχώδη πορεία της μέχρι σήμερα, οφείλουμε να αποτίσουμε φόρο τιμής σε όλους όσοι αγωνίστηκαν, σε 
όλους όσοι θυσιάστηκαν στο βωμό της ελευθερίας της πατρίδας μας.  Σε όλους αυτούς υποσχόμαστε ότι θα 
αγωνιστούμε με συνέπεια, αντλώντας δύναμη από τη θυσία τους, για απελευθέρωση των κατεχόμενων 
εδαφών μας, για επικράτηση της ειρήνης, για λύση στη βάση των αρχών του διεθνούς και ευρωπαϊκού δικαίου 
και για ευημερία, ανάπτυξη και προκοπή για ολόκληρο τον κυπριακό λαό. 

 Σας καλώ να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των ηρώων του εθνικοαπελευθερωτικού αγώνα του 
’55-’59.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μεταξύ 26ης Μαρτίου και 1ης Απριλίου διοργανώνεται από το Παγκύπριο Ταμείο Μαραθωνίου Αγάπης 
Αγνοουμένων σε συνεργασία με την Παγκύπρια Οργάνωση Συγγενών Αδηλώτων Αιχμαλώτων και 
Αγνοουμένων ο 28ος Μαραθώνιος Αγάπης Αγνοουμένων.  Στα τριάντα οκτώ χρόνια που έχουν περάσει από τη 
βάρβαρη τουρκική εισβολή του 1974 δεδομένη και αδιαπραγμάτευτη θέση μας είναι ότι η διακρίβωση της τύχης 
και του τελευταίου αγνοούμενου παραμένει στις προτεραιότητές μας.  Ο σεβασμός του δικαιώματος αυτού, ως 
διεθνώς κατοχυρωμένης υποχρέωσης των εμπλεκομένων μερών κάθε σύγκρουσης να βοηθούν στη διεξαγωγή 
έρευνας, προσκρούει στην απροθυμία της Τουρκίας να συνδράμει ενεργά στην επίλυση του προβλήματος.   

 Η επίλυση του θέματος των αγνοουμένων ως ενός πρώτιστα και κύρια ανθρωπιστικού θέματος έχει 
πολλές φορές αποτυπωθεί σε ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, αλλά και σε αποφάσεις του 
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.  Παρ’ όλα αυτά, η Τουρκία κωφεύει στις εκκλήσεις, στα 
αιτήματα και στις προσφυγές να επιτρέψει πρόσβαση στις πληροφορίες και τα στοιχεία που κατέχει.  Για 
παράδειγμα, στο μέρος της απόφασης της 4ης Διακρατικής Προσφυγής της Κύπρου εναντίον της Τουρκίας που 
αφορά τους αγνοούμενους και τις υποχρεώσεις της Τουρκίας ακόμα δεν έχει συμμορφωθεί.  

 Όσοι έχουν λάβει τα λείψανα των συγγενικών τους προσώπων, πέρα από τις εκταφές, χρειάζονται 
απαντήσεις, οι οποίες μπορούν μόνο να διασφαλιστούν με πρόσβαση στις πληροφορίες που κατέχει ο 
τουρκικός στρατός για τα αγνοούμενα πρόσωπα και τις πιθανές τοποθεσίες μαζικής ταφής, πολλές εκ των 
οποίων παραμένουν σε απαγορευμένες στρατιωτικές ζώνες που ελέγχονται από τις κατοχικές δυνάμεις. 

 Το ζητούμενο συνεπώς παραμένει η διερεύνηση, η πληροφόρηση και η λήψη απαντήσεων για όλους 
τους αγνοούμενους, αλλά και για τον τρόπο με τον οποίο μπορεί να επήλθε ο θάνατός τους, για όσους έχουν 
βρεθεί τα λείψανά τους.  Ο βασικός στόχος του Μαραθωνίου Αγάπης Αγνοουμένων, δηλαδή η διαφώτιση, η 
ευαισθητοποίηση και η διεθνοποίηση του θέματος των αγνοουμένων, αποσκοπεί στην επίλυση του ζητούμενου 
αυτού.  Αποβλέπει επίσης στην ενεργοποίηση του διεθνούς παράγοντα, ώστε οι προσπάθειες για διερεύνηση 
της τύχης και του τελευταίου αγνοούμενου να τελεσφορήσουν και να τεθεί τέρμα στο συνεχιζόμενο δράμα των 
συγγενών τους. 

 Στο πλαίσιο αυτό η Βουλή των Αντιπροσώπων διαδραματίζει το δικό της ρόλο και έχει τη δική της 
συνεισφορά στη διεθνοποίηση του θέματος των αγνοουμένων.  Με αφορμή τον 28ο Μαραθώνιο Αγάπης 
Αγνοουμένων, η Βουλή απευθύνει έκκληση για μια ακόμα φορά σε ξένα κοινοβούλια και διεθνείς 
κοινοβουλευτικούς οργανισμούς, ως έχει πράξει σε πληθώρα περιπτώσεων τα τελευταία τριάντα οκτώ χρόνια, 
όπως ασκήσουν την επιρροή τους, ώστε η Τουρκία να συμμορφωθεί με το διεθνές δίκαιο και να συμβάλει 
ουσιαστικά στην επίλυση του ανθρωπιστικού αυτού προβλήματος, θέτοντας τέρμα στην απάνθρωπη 
μεταχείριση και ατέλειωτη αγωνία των συγγενών. 

 Θα ήθελα απ’ αυτό το βήμα και εκ μέρους όλων των πτερύγων της Βουλής να απευθύνω έκκληση για 
επίλυση του προβλήματος που έχει αναφυεί σε ό,τι αφορά τις διαδικασίες που ακολουθούνται για την 
ταυτοποίηση των λειψάνων των αγνοουμένων.  Η έκκλησή μας απευθύνεται προς κάθε αρμόδιο και ήδη η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων και Αγνοουμένων έχει καταθέσει τη δική της συμβολή και τη δική της 
συνεισφορά, έχει προσφέρει τις καλές της υπηρεσίες.  Απευθύνουμε έκκληση προς όλους να επιδείξουν 
υπευθυνότητα και ευαισθησία, για να αποτραπεί ο κίνδυνος, διότι περί κινδύνου πρόκειται, να δοθεί η 
υπηρεσία ταυτοποίησης εκτός Κύπρου.  Παρακαλώ να ληφθεί πολύ σοβαρά υπόψη από τους καθ’ οιονδήποτε 
τρόπο αρμοδίους αυτή η έκκληση της Βουλής των Αντιπροσώπων.  



1755 

 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων, επειδή υπάρχει μία πρόταση νόμου για την οποία υπάρχει εισήγηση να κατατεθεί σήμερα, να 
κηρυχθεί επείγουσα και να ψηφιστεί σήμερα.  Πρόκειται για την πρόταση νόμου υπό τον τίτλο «Ο περί Ειδικού 
Διακανονισμού Φορολογικών Οφειλών (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».   

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση.  Συνεπώς, η πρόταση νόμου κηρύσσεται 
επείγουσα και παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, με την παράκληση να συνέλθει, για να 
τη μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση.   

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 

έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  

από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 

 επιτροπές 

1.  Ο περί Φιαλών Αερίου (Ορισμένοι Τύποι) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.080-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Δημόσιων Δανείων του 2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.081-2012). 

Γενικό Λογιστή 
 εκ μέρους του 
 Υπουργού Οικονομικών  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3.  Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.082-2012). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

4.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα 
Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών 
Χρηματοοικονομικής Φύσης του 2012 Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.083-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5.  Οι περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Διεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 
Οικονομικών Πόρων των Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. ΔΝ. 61/99). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Νομικών  

6.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος Διαφημίσεων) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

7.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

Οικονομικών  Νομικών και  
Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου Διοικήσεως  

8.  Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών 
Σκαφών Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

Συγκοινωνιών και Έργων Συγκοινωνιών και 
Έργων 

9.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο 
Ευημερίας Προσωπικού) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

10.  Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

11.  Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, Ανώτερου 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών, Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών 
και Προμηθειών, Ανώτερου Αποθηκάριου και 
Αποθηκάριου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

Οικονομικών  Νομικών  
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του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

12.  Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

 

13.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, 
Έργων και Υπηρεσιών (Δημοτικοί) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.116-2010). 

Γενικό Λογιστή  
εκ μέρους του Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών  

14.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, 
Έργων και Υπηρεσιών (Οργανισμοί Δημοσίου 
Δικαίου και Κοινότητες) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.120-2010). 

Γενικό Λογιστή  
εκ μέρους του Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως  
και Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών  

15.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.129-2010). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων  

16.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, της 
Ενέργειας, των Μεταφορών και των 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Αναθέτουσες 
Αρχές του Κράτους) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

Γενικό Λογιστή  
εκ μέρους του Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών  

17.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Απολαβές, 
Επιδόματα και άλλα Οικονομικά Ωφελήματα 
των Δημόσιων Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.018-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

18.  Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.026-2011). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

19.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.033-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

20.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Γλώσσες Διδασκαλίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.041-2011). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Παιδείας  

21.  Οι περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης 
Εργασίας Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.050-2011). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

22.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας - Θέσεις Διευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού Διευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

Υγείας  Νομικών  

23.  Οι περί Ενεργειακής Απόδοσης κατά την 
τελική χρήση και τις Ενεργειακές Υπηρεσίες 
(Ενεργειακοί Ελεγκτές) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.059-2011). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

24.  Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 
Δημοκρατίας (Διάθεση) Κανονισμοί 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

25.  Οι περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών 
Ανάκτησης Κόστους των Υπηρεσιών Ύδατος 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.086-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

26.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.096-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

27.  Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Όροι Πρόσληψης 
και Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

Συγκοινωνιών και Έργων  Συγκοινωνιών και 
Έργων 

28.  Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση 
των Καθηκόντων Ορισμένων Αξιωματούχων 
της Δημοκρατίας Ορισμένων Επαγγελματικών 
και Άλλων Συναφών Δραστηριοτήτων τους 
(Διαδικασία Έρευνας και Σύνταξης 
Πορίσματος της Επιτροπής) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου Διοικήσεως  

 

 

 

 

29.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.108-2011). 

Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών  

30.  Οι περί Ενοποιήσεως και  
Αναδιανομής Αγροτικών Κτημάτων  
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του  
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.112-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

31.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 
Ατμόσφαιρας (Φάση ΙΙ της Ανάκτησης Ατμών 
Βενζίνης κατά τη Διάρκεια του Ανεφοδιασμού 
Μηχανοκίνητων Οχημάτων σε Πρατήρια 
Καυσίμων) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.129-2011). 

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Περιβάλλοντος  

32.  Δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2011 
σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του συντάγματος. 
(Αρ. φακ. 13.06.001). 

Οικονομικών Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών  

33.  Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 1, 4, 6, 7, 8, 
9, 10, 11, 12, 13, 14, 15, 16, 17 και 18) του 
2012 αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 28 Μαρτίου 2012, σύμφωνα 
με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2012 Νόμου του 2011 
[Ν. 53(ΙΙ) του 2011]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 

στις επιτροπές 

1. Ο περί Χώρων Κράτησης Απαγορευμένων 
Μεταναστών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.033-2012). 

Ιωνά Νικολάου   
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 

Νομικών   
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Συναγερμού 
και Νικόλα Παπαδόπουλο   
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Κόμματος  

2. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.034-2012). 

Γιάννο Λαμάρη, πρόεδρο 
Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εσωτερικών  

Εσωτερικών 

3. O περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.036-2012). 

Ιωνά Νικολάου   
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού 
και Νικόλα Παπαδόπουλο 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού 
Κόμματος  

Νομικών  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Τώρα προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μην αναγιγνώσκεται η έκθεση.   

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 1 και 5 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Προϋπολογισμού του 
2012 Νόμος του 2011 (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» και «Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας 
(Απολαβές, Επιδόματα και άλλα Οικονομικά Ωφελήματα των Δημόσιων Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του 2012 Νόμος του 2011 (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012» και για 

τους κανονισμούς «Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Απολαβές, Επιδόματα και άλλα Οικονομικά 
Ωφελήματα των Δημόσιων Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Γιώργος Βαρνάβα, εκπροσωπώντας 

 Αβέρωφ Νεοφύτου τον κ. Νίκο Νικολαΐδη 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού   

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 12, 19 και 26 Μαρτίου 2012, και τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 23 και 30 Ιανουαρίου και στις 19 και 26 
Μαρτίου 2012.  Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου και των κανονισμών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο διευθυντής του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού και άλλοι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και εκπρόσωποι της ΠΑΣΥΔΥ.  Περαιτέρω, εξέφρασαν τις θέσεις τους για το 
πιο πάνω νομοσχέδιο εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΔΕΟΚ.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Προϋπολογισμού του 2012 Νόμου του 2011, 
ώστε να διαγραφεί ρύθμιση που είχε περιληφθεί στον κρατικό προϋπολογισμό του 2012 στο στάδιο της 
ψήφισής του για σκοπούς ειδικότερης ρύθμισης του τρόπου καταβολής της αποζημίωσης για υπερωριακή 
απασχόληση, όταν συγκεκριμένη ανάγκη για υπερωριακή εργασία, λόγω της φύσης και του επιπέδου των 
καθηκόντων, δύναται να καλυφθεί και η εργασία να διεκπεραιωθεί από υπαλλήλους θέσεων σε χαμηλότερες 
μισθοδοτικές κλίμακες, αλλά απαιτείται επίσης η απασχόληση ιεραρχικά ανώτερων υπαλλήλων.   

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 87 του περί Δημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου, είναι η θεσμοθέτηση ορισμένων ρυθμίσεων που μέχρι τώρα εφαρμόζονταν διά της 
πρακτικής, όπως και η θεσμοθέτηση ορισμένων άλλων ρυθμίσεων που συμφωνήθηκαν στη Μικτή Επιτροπή 
Προσωπικού (ΜΕΠ) ή σε υποεπιτροπές της.   



1759 

 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η περιληφθείσα στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2012 ρύθμιση σύμφωνα με την οποία, στις περιπτώσεις που υπερωριακή εργασία, λόγω 
της φύσης και του επιπέδου των καθηκόντων, δύναται να διεκπεραιωθεί από υπαλλήλους θέσεων σε 
χαμηλότερες μισθοδοτικές κλίμακες αλλά όχι μόνο από τους υπαλλήλους της χαμηλότερης μισθοδοτικής 
κλίμακας, ιεραρχικά ανώτεροι υπάλληλοι που επιθυμούν να εργαστούν υπερωριακά για τον ίδιο σκοπό θα 
αποζημιώνονται, ανεξάρτητα από την κλίμακα της θέσης τους, με βάση τη μισθοδοτική κλίμακα της κατώτερης 
θέσης ή, σε περίπτωση συνδυασμένων κλιμάκων, τη χαμηλότερη κλίμακα των συνδυασμένων κλιμάκων της 
κατώτερης θέσης, έστω και αν ο υπάλληλος βρίσκεται σε υψηλότερη κλίμακα. 

 Σημειώνεται ότι, με βάση τους ισχύοντες κανονισμούς, για τη μέθοδο υπολογισμού της χρηματικής 
αποζημίωσης δημόσιων υπαλλήλων που εκτελούν υπερωριακή εργασία, υπολογίζεται ο μέσος μισθός της 
μισθοδοτικής κλίμακας την οποία διανύει ο υπάλληλος με την προσθήκη του κατώτατου και ανώτατου σημείου 
της κλίμακας, αφού πρώτα περιληφθούν σ’ αυτά οποιοδήποτε ποσοστό ή κατώτατο όριο γενικών αυξήσεων 
μισθών και το ποσοστό ή κατώτατο όριο του τιμαριθμικού επιδόματος, ανάλογα με την περίπτωση, και 
ακολούθως το άθροισμα διαιρεθεί διά δύο.  Στις περιπτώσεις συνδυασμένων κλιμάκων λαμβάνεται υπόψη η 
μισθοδοτική κλίμακα που διανύει ο υπάλληλος κατά το χρόνο που εργάζεται υπερωριακά.   

 Περαιτέρω, όπως έχει κατατεθεί, η περιληφθείσα στον κρατικό προϋπολογισμό ρύθμιση συνεπάγεται 
την καταβολή μειωμένης υπερωριακής αποζημίωσης σε σχέση με την πρακτική που εφαρμοζόταν μέχρι την 
31η Δεκεμβρίου 2011 στην κρατική υπηρεσία βάσει σχετικών αποφάσεων του Υπουργικού Συμβουλίου και με 
τη σύμφωνη γνώμη της ΠΑΣΥΔΥ.  Συναφώς, βάσει της εν λόγω πρακτικής, υπάλληλοι υψηλότερων θέσεων 
που εργάζονταν υπερωριακά για τη διεκπεραίωση εργασιών κατώτερων θέσεων αποζημιώνονταν, ανεξάρτητα 
από την κλίμακα της θέσης τους, με βάση τη μισθοδοτική κλίμακα ή, σε περίπτωση συνδυασμένων κλιμάκων, 
με βάση την υψηλότερη κλίμακα των συνδυασμένων κλιμάκων της κατώτερης θέσης.   

 Υπό το φως της νέας ρύθμισης που περιλήφθηκε στον κρατικό προϋπολογισμό του 2012, 
παρουσιάστηκαν περιπτώσεις άρνησης επηρεαζόμενων υπαλλήλων να εργαστούν υπερωριακά, αφού από την 
1η Ιανουαρίου 2012 στις πιο πάνω αναφερόμενες περιπτώσεις θα αμείβονται με μειωμένη αποζημίωση.  
Συνεπώς, κρίθηκε αρμοδίως σκόπιμη η προώθηση κατάργησης της σχετικής ρύθμισης, που είχε περιληφθεί 
στον κρατικό προϋπολογισμό του 2012, και η ρύθμιση του συγκεκριμένου ζητήματος με τροποποίηση των πιο 
πάνω αναφερόμενων κανονισμών, οι οποίοι να σημειωθεί ότι εκκρεμούσαν ενώπιον της επιτροπής πριν από 
τη θεσμοθέτηση της σχετικής ρύθμισης στον κρατικό προϋπολογισμό του 2012.  

 Σημειώνεται ότι με τους προτεινόμενους κανονισμούς σκοπείται μεταξύ άλλων η ρύθμιση των 
ακόλουθων θεμάτων: 

1. Η μισθολογική μεταχείριση που θα τυγχάνει υπάλληλος του οποίου η θέση αναβαθμίζεται, είτε η 
αναβάθμιση αυτή συνοδεύεται με αλλαγή τίτλου της θέσης είτε όχι, είτε η θέση μεταφέρεται σε νέο 
εδάφιο του κρατικού προϋπολογισμού είτε όχι, του οποίου ο μισθός θα αναπροσαρμόζεται με βάση 
νέους ειδικούς κανόνες.  Μεταξύ άλλων κανόνων, σε περίπτωση θέσης υπαλλήλου που αναβαθμίζεται 
σε μισθοδοτική κλίμακα και η βασική αμοιβή του είναι χαμηλότερη από την αρχική βασική αμοιβή της 
νέας κλίμακάς του, η νέα κλίμακα θα λογίζεται ότι επεκτείνεται προσωρινά προς τα κάτω τόσες βαθμίδες 
όσες απαιτούνται υπό τις περιστάσεις με βάση την προσαύξηση της νέας κλίμακάς του και ο υπάλληλος 
θα αρχίζει να κερδίζει προσαύξηση κάθε έξι μήνες υπηρεσίας, μέχρι να φτάσει στην αρχική βασική 
αμοιβή της νέας κλίμακάς του. 

2. Η μείωση του διοικητικού κόστους που συνεπάγεται η υποβολή αιτημάτων για απασχόληση προσώπων 
στη δημόσια υπηρεσία αμισθί, κυρίως από φοιτητές, για σκοπούς πρακτικής άσκησης στα πλαίσια των 
σπουδών τους.  Τα σχετικά αιτήματα, που μέχρι σήμερα εγκρίνονταν από τον Υπουργό Οικονομικών, 
προτείνεται να εγκρίνονται από τούδε και στο εξής από το γενικό διευθυντή του υπουργείου στο οποίο 
ενδιαφερόμενα πρόσωπα πρόκειται να απασχοληθούν, σύμφωνα με προϋποθέσεις που καθορίζονται 
από το Υπουργικό Συμβούλιο.   

3. Η κατάργηση διάφορων κανονισμών που αφορούν το έκτακτο και το ωρομίσθιο προσωπικό οι οποίοι, 
σύμφωνα με γνωμάτευση του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, κρίθηκαν ως ultra 
vires, καθότι τέτοιο προσωπικό εκπίπτει του πεδίου εφαρμογής του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου 
και των κανονισμών.   

4. Ο τρόπος καταβολής εξόδων οδοιπορικών, στην περίπτωση που υπάλληλοι μεταβαίνουν για 
εκπαίδευση εκτός της έδρας εργασίας τους, βάσει της ίδιας πρακτικής που εφαρμόζεται κατά τα 
τελευταία χρόνια.   

5. Ο τρόπος κάλυψης εξόδων διανυκτέρευσης, σε περιπτώσεις μεταθέσεων υπαλλήλων, με τη 
θεσμοθέτηση της πρακτικής που εφαρμόζεται τα τελευταία χρόνια.  Σύμφωνα με την εν λόγω πρακτική, 
στις περιπτώσεις που υπάλληλος μετατίθεται προσωρινά για διάστημα που δεν υπερβαίνει τις σαράντα 
δύο ημέρες και δεν επιθυμεί να διαμένει στον τόπο της προσωρινής μετάθεσής του, λαμβάνει 
οδοιπορικά ή το αντίτιμο για τη χρήση δημόσιων μέσων μεταφοράς, αντί της καταβολής δαπανών 
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διανυκτέρευσης στον τόπο της προσωρινής μετάθεσής του, χωρίς όμως το ύψος του καταβλητέου 
επιδόματος οδοιπορικών να υπερβαίνει το ύψος των επιδομάτων που καταβάλλονται σήμερα, στην 
περίπτωση που υπάλληλος επιλέγει να διαμένει στον τόπο της προσωρινής μετάθεσής του.   

6. Ο λογισμός της γονικής άδειας ως υπηρεσίας για σκοπούς υπολογισμού του δέκατου τρίτου μισθού, 
όπως σχετικά έχει συμφωνηθεί στη ΜΕΠ.   

7. Ο τρόπος καταβολής υπερωριακής αποζημίωσης, στις περιπτώσεις που υπερωριακή εργασία, λόγω της 
φύσης και του επιπέδου των καθηκόντων, δύναται να διεκπεραιωθεί από υπαλλήλους θέσεων σε 
χαμηλότερες μισθοδοτικές κλίμακες αλλά όχι μόνο από τους υπαλλήλους της χαμηλότερης μισθοδοτικής 
κλίμακας, κατά τρόπο που ιεραρχικά ανώτεροι υπάλληλοι που επιθυμούν να εργαστούν υπερωριακά για 
το συγκεκριμένο σκοπό να αποζημιώνονται, ανεξάρτητα από την κλίμακα της θέσης τους, με βάση τη 
μισθοδοτική κλίμακα ή, σε περίπτωση συνδυασμένων κλιμάκων, με βάση την υψηλότερη κλίμακα των 
συνδυασμένων κλιμάκων της κατώτερης θέσης. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών κρίθηκε σκόπιμη η 
συμπερίληψη νέας πρόνοιας σε αυτούς, ώστε να ρυθμιστούν επίσης θέματα που αφορούν τη μισθοδοτική 
τοποθέτηση έκτακτου υπαλλήλου ο οποίος διορίζεται σε δημόσια θέση, καθ’ ην στιγμή αμέσως πριν από το 
διορισμό του στη μόνιμη θέση απασχολούνταν ως έκτακτος υπάλληλος στη δημόσια υπηρεσία. 

 Περαιτέρω, κρίθηκε σκόπιμη η συμπερίληψη νέας πρόνοιας στους υπό αναφορά κανονισμούς, ώστε, για 
σκοπούς καταβολής υπερωριακής αποζημίωσης για τις περιπτώσεις που αναφέρονται πιο πάνω, ο 
καθορισμός της φύσης και του επιπέδου των καθηκόντων που θα εκτελούνται για σκοπούς υπολογισμού της 
υπερωριακής αποζημίωσης των ευρισκόμενων υψηλότερα στην ιεραρχική κλίμακα υπαλλήλων να γίνεται από 
την αρμόδια αρχή, κατόπιν σύστασης του οικείου προϊστάμενου τμήματος.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, το 
μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών τάσσονται υπέρ της ψήφισης του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο και υπέρ της έγκρισης των υπό αναφορά κανονισμών όπως αυτοί έχουν 
διαμορφωθεί από την εκτελεστική εξουσία στο στάδιο της συζήτησής τους.   

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και ο 
βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ κ. Γιώργος Βαρνάβα, που εκπροσώπησε τον κ. 
Νίκο Νικολαΐδη, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου και των 
κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος τάχθηκε υπέρ της ψήφισης του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο και επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί για τους υπό αναφορά κανονισμούς 
κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του Δελτίου Δαπανών του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είμαστε εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Μάλιστα. Συνεπώς, μπαίνουν σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και ουδεμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2012 Νόμος του 2011 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 1) Νόμος του 2012.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στους κανονισμούς. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο  περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο  
περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Γιώργος Βαρνάβα, εκπροσωπώντας 

 Αβέρωφ Νεοφύτου τον κ. Νίκο Nικολαΐδη  

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Μαρτίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και 
Προσωπικού και της Παγκύπριας Συντεχνίας Δημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥΔΥ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Συντάξεων Νόμου, ώστε να παρέχεται 
η δυνατότητα μεταφοράς συνταξιοδοτικών ωφελημάτων των κρατικών υπαλλήλων που 
αφυπηρετούν/παραιτούνται για ανάληψη καθηκόντων στην Ευρωπαϊκή  Ένωση στο συνταξιοδοτικό καθεστώς 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αντιστρόφως. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου, υπάλληλος που κατέχει συντάξιμη 
θέση στη δημόσια υπηρεσία και αφυπηρετεί για ανάληψη καθηκόντων σε μόνιμη θέση στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση δικαιούται από την ημερομηνία μονιμοποίησής του και μέχρι την ημερομηνία που θεμελιώνει το 
δικαίωμα συντάξεως αρχαιότητας να ενεργήσει ώστε να καταβληθεί από την κυβέρνηση της Δημοκρατίας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση το ποσό που αντικατοπτρίζει την κεφαλαιακή αξία των ωφελημάτων που έχει διασφαλίσει 
με βάση το σύστημα συντάξεων των κρατικών υπαλλήλων. 

 Σημειώνεται ότι η μεταφορά των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων μπορεί να πραγματοποιηθεί, νοουμένου 
ότι ο υπάλληλος δεν έχει συμπληρώσει την ηλικία των εξήντα τριών χρόνων κατά την ημερομηνία μεταφοράς.  

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, με τη λήψη επιστολής από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση για μεταφορά συνταξιοδοτικών ωφελημάτων από το σύστημα συντάξεων των κρατικών υπαλλήλων 
στο σύστημα συνταξιοδότησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το Γενικό Λογιστήριο της Κυπριακής Δημοκρατίας 
κοινοποιεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στον ενδιαφερόμενο τις απαραίτητες πληροφορίες σε σχέση με την εν 
λόγω μεταφορά, καθώς και το σχετικό έντυπο αιτήσεως για διεκπεραίωση της μεταφοράς. 

 Ο ενδιαφερόμενος, εντός τριών μηνών από την ημερομηνία που φέρει το εν λόγω έγγραφο 
κοινοποίησης, οφείλει να δηλώσει εγγράφως στο Γενικό Λογιστήριο, μέσω της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αν 
αποδέχεται τη μεταφορά του σχετικού ποσού από το σύστημα συντάξεων των κρατικών υπαλλήλων στο 
σύστημα συνταξιοδότησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η δήλωσή του αυτή είναι οριστική και αμετάκλητη και δε 
δικαιούται να επαναφέρει τα συνταξιοδοτικά του δικαιώματα στο αρχικό καθεστώς. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι στο νομοσχέδιο προνοείται αναδρομική έναρξη της ισχύος του νόμου από 
την 1η Μαΐου 2004, ημερομηνία ένταξης της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 
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 Ο βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ κ. Γιώργος Βαρνάβα, εκπροσωπώντας το μέλος 
της επιτροπής κ. Νίκο Νικολαΐδη, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 26Α και 26Β.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Δε βλέπω να υπάρχουν ενστάσεις. Τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2012 
Νόμος του 2012». 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Ορίστε, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Κόμματος θα ζητήσει αναβολή της 
συζήτησης του προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου για μία εβδομάδα.  Γνωρίζουμε ότι 
ενδεχομένως να προκύπτουν κάποια πρακτικά προβλήματα, αλλά, νομίζω, λόγω της σοβαρότητας ακριβώς 
του προϋπολογισμού, αλλά και των ενστάσεων και των προβληματισμών που θέλουμε να εξετάσουμε 
περαιτέρω δικαιολογείται μια ολιγοήμερη αναβολή, παρά να προχωρήσουμε σε μια ψήφιση σήμερα που 
ενδεχομένως να υπάρχουν πάρα πολλές διαφορετικές τοποθετήσεις από όλες τις κοινοβουλευτικές ομάδες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχει κάποιος άλλος που θα ήθελε να ομιλήσει; 

 Ναι, κύριε Νικολαΐδη.  

Ν. ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα συμφωνήσουμε με την εισήγηση του ΔΗΚΟ, γιατί θεωρούμε ότι είναι ένα μείζονος 
σημασίας θέμα το θέμα του προϋπολογισμού του ΡΙΚ και θα πρέπει να διατεθεί ο απαιτούμενος χρόνος, ούτως 
ώστε να απαντηθούν και να συγκεραστούν κάποιοι προβληματισμοί που φαίνεται ότι υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην πρόταση που έχει κατατεθεί; 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένσταση δεν υπάρχει, εγώ θέλω να πω όμως δύο πράγματα.  Μέσα στον 
προβληματισμό να ληφθούν υπόψη και οι πρόνοιες του συντάγματος που αφορούν το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου και το ότι αποτελεί μέσο ενημέρωσης, έστω και αν είναι δημόσιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

  Αντιλαμβάνομαι μετά και την παρατήρηση του κ. Κατσουρίδη ότι δεν υπάρχει ένσταση να υιοθετηθεί η 
πρόταση την οποία κατέθεσε ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος και υποστηρίχθηκε από τον κ. Νίκο Νικολαΐδη, ως 
εκ τούτου «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου του 2012 Νόμος του 2012» 
αναβάλλεται για μία εβδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2012 Νόμος 
του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2012 Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Γιώργος Βαρνάβα, εκπροσωπώντας 

 Αβέρωφ Νεοφύτου τον κ. Νίκο Νικολαΐδη  

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

  Χάρης Γεωργιάδης  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Μαρτίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και 
η πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. 

 Ο προϋπολογισμός της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για το 2012 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€5.026.221 και συνολικά έσοδα ύψους €4.347.794.   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία,  τα έσοδα της επιτροπής θα προέλθουν κυρίως από κρατική 
χορηγία ύψους €3.014.768, ετήσιες εισφορές και δικαιώματα από τις Επιχειρήσεις Παροχής Επενδυτικών 
Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) (€792.500), εταιρείες που είναι εισηγμένες στο Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ) 
(€323.937) και τους Οργανισμούς Συλλογικών Επενδύσεων σε Κινητές Αξίες (ΟΣΕΚΑ) (€186.589).   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς παρουσιάζονται 
αυξημένες, γεγονός που οφείλεται κυρίως στην περίληψη αυξημένων πιστώσεων για επιστροφές χρηματικών 
προστίμων έναντι εισπράξεων της επιτροπής οι οποίες, σύμφωνα με δικαστική απόφαση, κρίθηκαν άκυρες.  Η 
υπόλοιπη αύξηση οφείλεται στην περίληψη αυξημένων πιστώσεων για δικηγορικά έξοδα, στην περίληψη 
αυξημένων πιστώσεων για την αγορά υπηρεσιών, καθώς και στην αύξηση της ετήσιας συνδρομής προς την 
Επιτροπή των Ευρωπαϊκών Εποπτικών Αρχών Κεφαλαιαγοράς.  

 Οι συνολικές δαπάνες της επιτροπής αφορούν μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€57.000), 
καθώς και διαχειριστικά έξοδα (€4.969.221), από τα οποία τα κυριότερα αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Αντιμισθία επιτροπής  (€211.161). 

2. Αποδοχές προσωπικού (€1.947.562).  

3. Εισφορές σε διάφορα ταμεία (€707.981). 

4. Έξοδα λειτουργίας γραφείου (€385.400). 

5. Ναύλα και έξοδα για συνέδρια, αποστολές και άδειες για υπηρεσιακούς λόγους στο εξωτερικό 
(€210.000). 

6. Αγορά υπηρεσιών (€400.000). 

7. Δικηγορικά έξοδα (€180.000). 

8. Συνδρομές και συνεισφορές σε ιδρύματα και οργανισμούς εκτός Κύπρου (€105.000). 

9. Επιστροφές χρημάτων (€400.000). 
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 Σύμφωνα με στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς 
επικεντρώνεται στην υλοποίηση των ακόλουθων στρατηγικών επιδιώξεων: 

1. Διασφάλιση του κατάλληλου βαθμού προστασίας των επενδυτών και της εύρυθμης λειτουργίας της 
αγοράς μέσω της συνεχούς αναμόρφωσης του ρυθμιστικού και εποπτικού πλαισίου που τη διέπει, με 
βάση τις ευρωπαϊκές Οδηγίες και κανονισμούς και τη διεθνή πρακτική. 

2. Αύξηση της εμπιστοσύνης της αγοράς στο χρηματοοικονομικό σύστημα της Κύπρου μέσω της 
αποτελεσματικής εποπτείας των υφιστάμενων χρηματοοικονομικών οργανισμών και διασφάλιση της 
πλήρους συμμόρφωσης τους με τις υποχρεώσεις τους, σύμφωνα με το ρυθμιστικό πλαίσιο. 

3. Συνεχής ενημέρωση των επενδυτών μέσω της αναβάθμισης του συστήματος επιμόρφωσής τους. 

4. Ανάπτυξη, προώθηση και προσέλκυση νέων υγειών και δυναμικών χρηματοοικονομικών οργανισμών, 
με σκοπό την αναβάθμιση της φήμης και αξιοπιστίας της Κύπρου ως ενός διεθνούς χρηματοοικονομικού 
κέντρου. 

5. Βελτίωση της λειτουργίας της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς με κύριο γνώμονα τη διαφάνεια και την 
αποτελεσματικότητα μέσω του εκσυγχρονισμού και της απλοποίησης των υφιστάμενων διαδικασιών. 

 Για την υλοποίηση των πιο πάνω στρατηγικών επιδιώξεων η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς έχει προβεί 
μεταξύ άλλων στις ακόλουθες πρωτοβουλίες: 

1. Συναντήσεις με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, ούτως ώστε να καταγραφούν οι θέσεις και οι 
απόψεις τους επί των θεμάτων που εμπίπτουν στις αρμοδιότητες της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. 

2. Σύνταξη σχετικού τροποποιητικού νομοσχεδίου, βάσει του οποίου οι τράπεζες θα μπορούν να 
προβαίνουν στην έκδοση κεφαλαίου υπό το άρτιο, ούτως ώστε να μπορέσουν να συμμορφωθούν με τις 
υποχρεώσεις τους ως προς την κεφαλαιοποίησή τους μέχρι τον Ιούνιο του 2012. 

3. Απλοποίηση των διαδικασιών αδειοδότησης και υποβολής στοιχείων για τις Κυπριακές Επιχειρήσεις 
Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΚΕΠΕΥ). 

4. Απλοποίηση των διαδικασιών πιστοποίησης προσώπων τα οποία απασχολούνται σε ΕΠΕΥ και 
πιστωτικά ιδρύματα που έχουν λάβει άδεια λειτουργίας στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

5. Τροχοδρόμηση θεσμικής ρύθμισης της παροχής υπηρεσιών για τη διενέργεια συναλλαγών σε κινητές 
αξίες.  

  Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου η πρόεδρος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς ανέφερε ότι η 
στελέχωση της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς εξακολουθεί να παραμένει ανεπαρκής για την κάλυψη των αναγκών 
ελέγχου του αυξημένου αριθμού εποπτευομένων και για την εφαρμογή της εθνικής νομοθεσίας και των 
ευρωπαϊκών Οδηγιών που αφορούν το χρηματοοικονομικό τομέα. Η ίδια ενημέρωσε επίσης την επιτροπή για 
την ανάγκη άμεσης προώθησης της οικονομικής ανεξαρτησίας της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς από τον κρατικό 
προϋπολογισμό κατόπιν και υποδείξεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, σύμφωνα με την Έκθεση de Larosiere 
του 2009. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως των όσων κατατέθηκαν 
ενώπιον της,  κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, τoυ μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του 
μέλους της βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση 
του προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για το 2012.  

 Ο βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ κ. Γιώργος Βαρνάβα, εκπροσωπώντας το μέλος 
της επιτροπής κ. Νίκο Νικολαΐδη, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος.  

 Σημειώνεται τέλος ότι τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις διαφωνούν με τις ρυθμίσεις στον προϋπολογισμό για απαγόρευση πρόσληψης νέου έκτακτου 
προσωπικού και πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής κατά το 
2012 οι οποίες είναι συνεπακόλουθες ανάλογων τροπολογιών στον κρατικό προϋπολογισμό του 2012, που 
προτάθηκαν και ψηφίστηκαν από την πλειοψηφία των μελών του σώματος με τη διαφωνία των βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 
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 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς ποσού ύψους   €5.026.221  για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
7. 

 Αποζημίωση για υπερωριακή εργασία.  Άρθρο 8. 

 Ίδρυση Νέων Θέσεων.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων;  

 Δεν υπάρχει.  Εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2012 
Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2012 
Νόμος του 2012». Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2012 Νόμος του  2012» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, αναπλ. πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Ευθύμιος Δίπλαρος Γεώργιος Προκοπίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Νίκος Κουτσού 

 Γιώργος Γεωργίου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αντρέας Καυκαλιάς Ανδρέας Πιτσιλλίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε μία συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 27 Μαρτίου 2012.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Υπουργείου Οικονομικών, ο 
πρόεδρος της Διοικούσας Επιτροπής του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου, ο αντιπρόεδρος Ακαδημαϊκών 
Υποθέσεων, καθώς και ο διευθυντής Διοίκησης και Οικονομικών του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου.   

 Στον προϋπολογισμό υπάρχει πρόνοια για έσοδα ύψους €14.849.570, καθώς και πρόνοια για ισόποσα 
έξοδα. 

 Ειδικότερα: 
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1. Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα κατά κεφάλαιο στο συγκεφαλαιωτικό πίνακα εσόδων του προϋπολογισμού 
αναλύονται ως ακολούθως: 

Έσοδα κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2012 

 € 

Χορηγίες και συνεισφορές 6.440.000 

Δίδακτρα 4.353.241 

Έσοδα και δάνεια 3.136.878 

Διάφορες εισπράξεις    919.451 

Σύνολο 14.849.570 

2. Τα προϋπολογιζόμενα έξοδα κατά κεφάλαιο, όπως περιλαμβάνονται στο συγκεφαλαιωτικό πίνακα 
δαπανών, αναλύονται ως ακολούθως: 

Δαπάνες κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2012 

 € 

Τρέχουσες δαπάνες 6.627.657 

Λειτουργικές δαπάνες 1.480.900 

Διαχειριστικά έξοδα 4.526.858 

Κεφαλαιουχικές δαπάνες 1.460.000 

Δαπάνες στέγασης      60.000 

Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό  

    694.155 

Σύνολο 14.849.570 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ο προϋπολογισμός του εν λόγω πανεπιστημίου για το 2012 θα καλύψει δαπάνες που αφορούν τη 
γενικότερη ανάπτυξη του ιδρύματος, στο μέτρο που επιτρέπουν οι περικοπές που έχουν γίνει στην 
κρατική χορηγία σε σύγκριση με το 2011.  Επισημαίνεται ότι αναλυτικότερα στοιχεία σε σχέση με τις 
δαπάνες περιλαμβάνονται στο επεξηγηματικό μνημόνιο που συνοδεύει τον προϋπολογισμό για το 2012. 

2. Στον προϋπολογισμό για το 2012 έχει περιληφθεί πρόνοια για παγοποίηση των μισθών του 
προσωπικού του πανεπιστημίου για το 2012 στο ύψος των μισθών του Δεκεμβρίου του 2011. 

3. Ο προϋπολογισμός του πανεπιστημίου έχει καταρτιστεί με βάση την παρούσα δημοσιονομική 
κατάσταση του κράτους, τις προτεραιότητες του πανεπιστημίου, καθώς και τις ειλημμένες υποχρεώσεις 
του. Ο προϋπολογισμός έχει διαμορφωθεί κατόπιν διαλόγου μεταξύ του πανεπιστημίου, του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού και του Υπουργείου Οικονομικών με βάση τις ανάγκες που προκύπτουν για την 
ομαλή λειτουργία του ιδρύματος, τη μεγάλη αύξηση των φοιτητών και τη σταδιακή και απρόσκοπτη 
ανάπτυξή του, όπως αυτή έχει προγραμματιστεί.   

 Ο πρόεδρος της Διοικούσας Επιτροπής του Ανοικτού Πανεπιστημίου ενημέρωσε αναλυτικά την 
επιτροπή για τη λειτουργία του πανεπιστημίου, τα προγράμματά του, τις συνεργασίες του με άλλα εκπαιδευτικά 
προγράμματα και τους στόχους του για την περαιτέρω αναβάθμιση και εξέλιξή του.  Ειδικότερα, όπως δήλωσε 
ο ίδιος, μεταξύ των στόχων του πανεπιστημίου είναι να λειτουργήσει ως ομπρέλα, αποτελώντας το 
συντονιστικό πανεπιστήμιο μέσω του οποίου θα εκπέμπονται προγράμματα προς Κύπρο και εξωτερικό.  Όπως 
επισήμανε ο ίδιος, η σταδιακή αύξηση των ξένων φοιτητών θα αυξήσει σημαντικά τα έσοδα του πανεπιστημίου 
με τέτοιο ρυθμό, που πιθανόν σε τέσσερα-πέντε χρόνια η κρατική χορηγία να μην είναι αναγκαία.  Επίσης, 
σύμφωνα με τον ίδιο, η αυτονόμηση του πανεπιστημίου υπολογίζεται να γίνει πριν το 2015 και ο λόγος που δεν 
αυτονομήθηκε φέτος ήταν ότι δεν εγκρίθηκαν νέες θέσεις προσωπικού οι οποίες απαιτούνται, ώστε να καταστεί 
δυνατή η αυτονόμησή του με βάση τη νομοθεσία που διέπει τη λειτουργία του.  Με βάση την ενημέρωση του 
πιο πάνω προέδρου προς την επιτροπή, φέτος λειτουργούν δεκατέσσερα προγράμματα και υπάρχει 
προγραμματισμός για τη λειτουργία δύο ακόμη προπτυχιακών μαθημάτων στη διοίκηση και στην πληροφορική-
τηλεπικοινωνίες, τα οποία θα παραδίδονται στην αγγλική γλώσσα. Αναφορικά με τις συνεργασίες που 
προωθούνται μεταξύ του πανεπιστημίου και ξένων εκπαιδευτικών ιδρυμάτων είναι η συνεργασία με το 
Πανεπιστήμιο της Βαρκελώνης και του Ισραήλ. Τέλος, όπως επισήμανε μεταξύ άλλων ο πρόεδρος της 
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Διοικούσας Επιτροπής, το πανεπιστήμιο έχει συμμορφωθεί με τις υποδείξεις και τις παρατηρήσεις της Γενικής 
Ελεγκτού της Κυπριακής Δημοκρατίας και ήδη στο πανεπιστήμιο έχει συσταθεί τριμελής επιτροπή, για 
σκοπούς εσωτερικού ελέγχου.   

 Τα μέλη της επιτροπής στα πλαίσια της εξέτασης του προϋπολογισμού, αφού διεξήλθαν τις πρόνοιές 
του, υπέβαλαν αριθμό ερωτημάτων προς τους αρμοδίους σε σχέση με θέματα που αφορούν τη λειτουργία του 
πανεπιστημίου, για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής τους.   

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της δηλώνει ότι, επειδή δεν κατέστη δυνατό να διαμορφώσει έγκαιρα τις τελικές της θέσεις επί του 
νομοσχεδίου, αποφάσισε όπως όλες οι πλευρές της τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος στα πλαίσια 
της συζήτησης που θα διεξαχθεί για το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Όλες οι πλευρές θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια.  Υπάρχει κοινή τροπολογία ΔΗΣΥ και Δημοκρατικού 
Κόμματος.  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ορίστε, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε πρώτα σε μεγάλη συντομία να αναφερθώ στην τροπολογία που 
έχουμε καταθέσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν θα είσαστε σύντομος, από τη θέση σας. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ναι.  Στην τροπολογία που έχουμε καταθέσει μιλάμε εδώ πέρα για ένα ουσιαστικά ξεχασμένο επίδομα, 
το οποίο σημείωσε και στην έκθεσή της η Γενική Ελέγκτρια, ένα επίδομα που δόθηκε για πρώτη φορά στους 
καθηγητές του Πανεπιστημίου Κύπρου το 1991-1992, με στόχο και σκοπό το Πανεπιστήμιο Κύπρου να 
μπορέσει να προσελκύσει αξιόλογους καθηγητές.  Πρέπει να σας πω ότι από τότε μέχρι σήμερα το 
συγκεκριμένο επίδομα όχι μόνο δεν εκόπηκε, αλλά επεκτάθηκε και στο Ανοικτό Πανεπιστήμιο, που συζητούμε 
σήμερα, και στο ΤΕΠΑΚ της Λεμεσού.  Το επίδομα που δίδεται στους καθηγητές είναι €11.960 για τους 
καθηγητές των πανεπιστημίων αυτών, των δημοσίων, και €6.834 για τους αναπληρωτές καθηγητές, με κόστος 
για το φορολογούμενο πολίτη πέραν των €2 εκατομ. ετησίως. 

 Η εισήγησή μας είναι ότι, εάν και εφόσον υπάρξει πρόταση από τα τρία ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα 
του τόπου, τα δημόσια, για να υπάρξει ένας καθηγητής εγνωσμένου κύρους και αξίας, τότε θα αποτείνεται το 
συγκεκριμένο ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυμα στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής και μετά από έγγραφη 
εισήγηση της επιτροπής να δίδεται η άδεια μόνο κατ’ εξαίρεση για το συγκεκριμένο επίδομα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Είστε σαφής, κύριε Τορναρίτη. 

 Ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε και εμείς με την επιπρόσθετη διερεύνηση αυτού του θέματος που αφορά 
το επίδομα εκπαιδευτικού προσωπικού, γι’ αυτό εξάλλου συμφωνήσαμε και στην τροποποίηση την οποία 
έχουμε κάμει, και συμφωνώ με τα επιχειρήματα του κ. Τορναρίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 Ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Τορναρίτης μόλις τώρα έχει αποκαλύψει αυτό που μας έχει πει και στη συνεδρία της 
επιτροπής Παιδείας, ότι δεν πρόκειται ουσιαστικά για δέσμευση αλλά για αποκοπή αυτού του επιδόματος από 
το σύνολο των καθηγητών σε όλα τα δημόσια πανεπιστήμια.  Ουσιαστικά, στην πορεία, εάν κάποιος καθηγητής 
θα αξίζει να πάρει αυτό το επίδομα, κατά τον κ. Τορναρίτη, τότε και μόνο τότε η επιτροπή Παιδείας, 
αντιλαμβάνομαι, θα το αποδεσμεύει;  Αυτό μας έχει πει.  Ουσιαστικά,  ψηφίζουμε αποκοπή σήμερα με τον 
τρόπο που έχει τοποθετηθεί το ζήτημα. 
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 Δεύτερον, μας έχει εξηγηθεί, παρ’ όλον ότι δεν ήταν αυτό το θέμα μας στην επιτροπή και δεν έγινε 
ουσιαστικά κανένας διάλογος, ότι, όταν ξεκίνησε τη λειτουργία του το Πανεπιστήμιο Κύπρου, είχαν καθοριστεί 
κλίμακες έξω από τις κλίμακες του δημοσίου, Κλ.1-Κλ.4.  Στην πορεία επιχειρήθηκε να προσαρμοστούν αυτές 
οι κλίμακες  στις κλίμακες του δημοσίου και τα ποσά τα πλεονάζοντα που έπαιρναν οι καθηγητές του 
πανεπιστημίου είχαν δοθεί με τη μορφή του επιδόματος, δηλαδή Κλίμακα Α15 συν το επίδομα, για να βγαίνει 
το ίδιο ποσό με το ποσό που είχαν καθορίσει αρχικά οι καθηγητές των πανεπιστημίων.  Οι διοικούσες και οι 
εκάστοτε κυβερνήσεις. 

 Ερχόμαστε σήμερα ουσιαστικά, κύριε Πρόεδρε, με τη δέσμευση-αποκοπή να αποκόψουμε ένα 
εργασιακό δικαίωμα.  Αυτή είναι η πρόθεση τουλάχιστον.  Μονομερώς, χωρίς κανένα διάλογο με τους 
ενδιαφερόμενους, χωρίς να ακούσουμε την άποψή τους.  Ως εκ τούτου, εμείς δεν μπορούμε να συναινέσουμε 
σε κάτι ανάλογο και δεν πρόκειται να υπερψηφίσουμε με κανένα τρόπο μια τέτοια μονομερή πράξη, που 
δυστυχώς μας έχει συνηθίσει η Βουλή να κάμνει το τελευταίο διάστημα και σε άλλα θέματα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα ζήτησε το λόγο.  Ορίστε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι η πρόταση του συναδέλφου κ. Τορναρίτη είναι απλά για σταύρωμα 
του συγκεκριμένου ποσού, ώστε να διασαφηνιστεί στο τέλος της ημέρας η όλη διαδικασία παροχής αυτού του 
επιδόματος.  Εάν δεν έχουμε καταλάβει σωστά, κύριε Τορναρίτη, παρακαλώ, εξηγήστε ξανά, για να 
μπορέσουμε να τοποθετηθούμε σωστά. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτ’ απ’ όλα, να ενημερώσω ξανά το σώμα ότι δεν είναι προσωπική μου πρόταση· 
είναι πρόταση του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος.  Να πω ότι αυτό το θέμα 
αναφέρθηκε και στην έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας, αλλά και από το Υπουργείο Οικονομικών της κυβέρνησης 
Χριστόφια.   

 Θα μου επιτρέψετε απλά, έτσι, να εκφραστώ όπως αισθάνομαι αυτή την ώρα και να πω ότι… να 
εκφράσω την απορία:  Το κυβερνών κόμμα είναι τόσο ευαίσθητο για ένα “παχουλό επίδομα”, όπως 
αναφέρεται, όχι από εμένα, ένα “χρυσό επίδομα”, το οποίο αναφέρεται από όλο τον τύπο, και δεν εκφράσατε 
όλη αυτή την ευαισθησία, όταν κόβατε τα επιδόματα είτε των πολυτέκνων είτε των φοιτητών;  Πάλι 
κατηγορηθήκατε ότι δεν υπήρξε διάλογος, αλλά γι’ αυτό δεν έχετε να πείτε τίποτα προφανώς! 

 Επανέρχομαι, κύριε Πρόεδρε, και λέω ότι, ναι, μέσα απ’ αυτή τη ρύθμιση θα μπορεί μόνο να λάβει το 
επίδομα εκείνος που θα δικαιολογηθεί ενώπιον της επιτροπής Παιδείας ότι το δικαιούται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα, τι θέλετε; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά δεν έχουμε αντιληφθεί από τον κ. Τορναρίτη…  Έχουμε ρωτήσει:  Είναι σταύρωμα 
του κονδυλίου;  Είναι δέσμευση, αντιλαμβάνομαι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, έχει διανεμηθεί γραπτώς η τροπολογία. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ναι, αλλά δεν… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει διανεμηθεί γραπτώς και είναι πολύ σαφής.  Να διαβαστεί, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 122 του Κεφαλαίου 1 αυτού, που περιλαμβάνεται στα 
δελτία δαπανών του 2012 (σελ. 13), το οποίο αφορά το Ειδικό Επίδομα Εκπαιδευτικού Προσωπικού, ύψους 
€90.552, με την ένθεση έναντι αυτού σημείωσης ως ακολούθως: 

«Ουδεμία δαπάνη δύναται να διενεργηθεί από το άρθρο αυτό για σκοπούς καταβολής Ειδικού 
Επιδόματος Εκπαιδευτικού Προσωπικού, παρά μόνο για ειδικές και/ή εξαιρετικές περιπτώσεις, που δεν 
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αφορούν το μόνιμο εκπαιδευτικό προσωπικό, για τις οποίες κρίνεται σκόπιμη η καταβολή τέτοιου 
επιδόματος και μόνο υπό την προϋπόθεση της εκ των προτέρων εξασφάλισης της γραπτής 
συγκατάθεσης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας σε υποβληθέν αρμοδίως σχετικό αίτημα, το 
οποίο να συνοδεύεται από επαρκή και άλλα δικαιολογητικά στοιχεία που να υποστηρίζουν αυτό.». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Νομίζω είναι σαφές.  Δεν είναι δόκιμοι οι όροι “σταύρωμα” και “μη σταύρωμα”. 

 Ο κ. Κατσουρίδης.  Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως έχει διαβαστεί, όπως ο κ. Τορναρίτης με ειλικρίνεια έχει πει, είναι αποκοπή.  Από 
τη στιγμή που θα πρέπει να έρθεις εις τη Βουλή, για να σου εγκρίνει το κονδύλι ή αλλιώς δεν υπάρχει κονδύλι, 
είναι αποκοπή.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό είναι προφανές. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ο καθένας μπορεί να ψηφίσει ό,τι θέλει. Αυτό είναι το ένα που θέλω να πω.    

 Δεύτερον, δε θα σχολιάσω τις απορίες του κ. Τορναρίτη, για να μην πάμε σε άλλα θέματα.  Θα 
μπορούσε να υποβάλω πολλές απορίες παρόμοιες, αλλά δε χρειάζεται. 

 Το τρίτο που θέλω να πω είναι ότι, κατά το πρότυπο που ο συνάδελφος εφρόντισε να διευκρινίσει ότι 
δεν είναι προσωπική του εισήγηση, αλλά είναι εισήγηση του Δημοκρατικού Συναγερμού, να διευκρινίσω και 
εγώ ότι το Υπουργείο Οικονομικών της Κυπριακής Δημοκρατίας δεν είναι υπουργείο καμιάς κυβέρνησης.  Αν 
έλεγε «ο Υπουργός Οικονομικών της κυβέρνησης Χριστόφια», θα ήταν αποδεχτό.  Οπόταν, να μη συγχύζουμε, 
διότι διαφορετικά μπορεί να θεωρήσω τζι εγώ ότι ο διαχειριστής των θεμάτων παιδείας του Συναγερμού 
εκατέθεσε μία πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Θέλει να μιλήσει ο κ. Λουκαΐδης ή είμαστε καλυμμένοι;  Έχουμε καλυφθεί; 

Γ. ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Αν θα τελειώσει η συζήτηση δαμαί, να σταματήσομε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά -όχι, για ν’ ανοίξουμε φάλιες- να πω ότι τα κτίρια δεν κάνουν πολιτική· είναι οι 
υπουργοί και οι κυβερνήσεις.  Και το κτίριο του Υπουργείου Οικονομικών από μόνο του δεν μπορεί να 
καταθέτει νομοσχέδια! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή αυτό το θεωρώ…  Έθθα χαρακτηρίσω τι το θεωρώ ʼπού το φίλο μου τον 
Αβέρωφ!  Δηλαδή, όταν έλεγε ο Τορναρίτης «το Υπουργείο Οικονομικών εισηγείται το ίδιο πράμα», εννοούσε 
τα κτίρια του υπουργείου;  Μα, εννά περιπαιζούμαστε δαμαί οξά εννά κάμνει ο ένας του άλλου τον έξυπνο; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Τα κτίρια ήρταν τζι είπαν σας ότι συμφωνούν, α! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ!  Παίρνομε το λόγο!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Έν’ την ερμηνεία που σχολιάζω.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, ο κ. Λουκαΐδης και ο κ. Βαρνάβα και, νομίζω, ετελειώσαμε. 

Γ. ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι εδώ ο καθένας έχει τη δυνατότητα να στηρίξει με επιχειρήματα την άποψή 
του και δε χρειάζεται, αν δεν έχει επιχειρήματα, να παραπέμπει σε άλλους, για να στηρίξει την όποια άποψη.  
Σε κάθε περίπτωση, η κυβέρνηση διά του Υπουργείου Οικονομικών, αν ήθελε να αποκόψει σε όλους όσοι ήδη 
παίρνουν -μιλούμε για καθολική αποκοπή σε κόσμο που παίρνει το επίδομα τωρά μονομερώς, χωρίς να 
συζητήσουμε καθόλου μαζί τους- δε θα το έφερνε στον προϋπολογισμό.  Είναι μέρος του προϋπολογισμού 
αυτό το επίδομα, για να ʼμαστε σαφείς, ανεξάρτητα…  Επαναλαμβάνω, εμείς δε δεσμευόμαστε για την τελική 
μας θέση επί του επιδόματος.  Δε δεσμευόμαστε -και να το ξεκαθαρίζουμε αυτό το πράμα- αλλά λέμε ότι θα 
πρέπει να προηγηθεί διάλογος με αυτούς τους ανθρώπους -μιλάμε για τους πανεπιστημιακούς- και να 
ακούσουμε και να πούμε κατά πόσο ενδείκνυται να συζητηθεί οτιδήποτε σε σχέση με αυτό το επίδομα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λουκαΐδη. 

 Κύριε Βαρνάβα, θέλετε να μιλήσετε ξανά; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά δε θα μπούμε στη διαδικασία του διαλόγου που αυτή τη στιγμή υπάρχει.  Εμείς θα 
πούμε ότι, μελετώντας την εισήγηση του Δημοκρατικού Συναγερμού, θα ταχθούμε υπέρ της εισήγησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ.   

 Δε χρειάζεται να διαβαστεί η τροπολογία· έχει ήδη αναγνωστεί, γι’ αυτό προχωρούμε στην ψηφοφορία 
επί της τροπολογίας.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας που έχει κατατεθεί από το ΔΗΣΥ και το ΔΗΚΟ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

        Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να δικαιολογήσετε την αποχή σας;   

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα να δικαιολογήσω την αποχή μου. 
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 Διατηρώ έντονες απόψεις τόσο για το ύψος όσο και τη μορφή του μισθολογίου στα κρατικά 
πανεπιστήμια, συμπεριλαμβανομένων και των επιδομάτων.  Επειδή όμως, καθ’ ομολογίαν, στερούμαι του 
τεκμηρίου της αντικειμενικότητας ως εργαζόμενος σε ιδιωτικό πανεπιστήμιο, έχω απόσχει από την ψηφοφορία 
κατόπιν συνεννοήσεως και τη αδεία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού €14.849.570 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού και πρώτου διορισμού και προαγωγής.  Άρθρο 
7.  

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων αναγκών.  Άρθρο 8.  

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Δεν υπάρχει. Τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2012 Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

         Δεν υπάρχει. Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για την πρόταση νόμου «Ο 
περί Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Αντρέας Καυκαλιάς Ευθύμιος Δίπλαρος 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Νίκος Νικολαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η 
οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Γιαννάκη Γαβριήλ εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Μαρτίου 2012.  Στο στάδιο 



1773 

 

της εξέτασης της πρότασης νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, ο πρόεδρος και ο διευθυντής του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, καθώς 
και εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Οι αγροτικές 
οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας Νόμου, ώστε να δοθεί η δυνατότητα στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, όταν κρίνει ότι εξυπηρετούνται σκοποί δημόσιου συμφέροντος, να επαναδιορίζει, για χρονική 
περίοδο που δεν υπερβαίνει τα δύο χρόνια, ορισμένα ή όλα τα μέλη του διοικητικού συμβουλίου του 
Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, τα οποία χωρίς την προτεινόμενη ρύθμιση δε θα είχαν 
τη δυνατότητα επαναδιορισμού λόγω της λήξης της δεύτερης τετραετούς θητείας τους. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό συζήτηση πρόταση νόμου, η προτεινόμενη 
ρύθμιση κρίνεται αναγκαία δεδομένης της πολιτικής βούλησης που υπάρχει για κατάργηση του εν λόγω 
οργανισμού, αλλά και βάσει του γεγονότος ότι τρία μέλη του πενταμελούς υφιστάμενου διοικητικού συμβουλίου, 
τα οποία με το υφιστάμενο νομοθετικό καθεστώς δε δύνανται να επαναδιοριστούν στις θέσεις τους, διαθέτουν 
καθοριστικής σημασίας εμπειρίες και γνώσεις για το υπολειπόμενο χρονικό διάστημα λειτουργίας του 
οργανισμού. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες διατάξεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς επίσης το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 
εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, αφού προηγουμένως διαμορφωθεί ο τίτλος 
της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων διατάξεων κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου 
στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία από το Δημοκρατικό Συναγερμό. 

 Ορίστε, κύριε Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Νομίζω ότι έχετε διαβάσει την τροπολογία.   

 Επειδή, κύριε Πρόεδρε, τον ερχόμενο Φεβρουάριο θα έχουμε προεδρικές εκλογές, όπως γνωρίζουμε 
όλοι, και επειδή δε θέλουμε να δεσμεύσουμε από τώρα την επόμενη κυβέρνηση όσον αφορά το συγκεκριμένο 
διορισμό και επειδή πιστεύουμε ότι ως θέμα αρχής πρέπει όλα τα συμβούλια να λήγουν μαζί με τη θητεία του 
εκάστοτε προέδρου, στη λήξη της πενταετίας του, γι’ αυτό εμείς έχουμε εισηγηθεί να πάει στις 30 Μαρτίου και 
όχι να μείνει για δύο χρόνια.  Γι’ αυτό καλούμε το σώμα να τοποθετηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Λοιπόν, διαβάστε την τροπολογία, για να είναι σαφές σε όλους τους συναδέλφους τι ακριβώς είναι που 
εισηγείται η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της πρότασης νόμου με την τροποποίηση του άρθρου 2 αυτής, όπως 
αυτό τροποποιεί το άρθρο 4 του βασικού νόμου, με την αντικατάσταση από αυτό της φράσης «δεν υπερβαίνει 
τα δύο (2) χρόνια από τη λήξη της δεύτερης θητείας τους» με τη φράση «λήγει την 30ή Μαρτίου 2013». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του κ. Γεωργίου Τάσου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Συναγερμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους εναντίον, είκοσι μία υπέρ και δύο αποχές, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Δεν υπάρχει. Τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 8, 9, 10 και 11 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Τμήματος 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών - Θέση Ταχυδρομικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», «Οι 
περί Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας - Θέση Λειτουργού Νομικών και Πειθαρχικών Θεμάτων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», «Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση-Διεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών, Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012» και «Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Πρώτου Γεωργικού Επιθεωρητή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», αντίστοιχα.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.     

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς του επισυνημμένου 
παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γεώργιος Γεωργίου Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος Δαμιανού Νίκος Νικολαΐδης 

 Γιώργος Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 21η Μαρτίου 2012. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας, που εκδίδονται με βάση 
τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου. 



1775 

 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
Ταχυδρομικού Λειτουργού στο Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών, ώστε η θέση αυτή να καθοριστεί ως θέση 
πρώτου διορισμού, αντί πρώτου διορισμού και προαγωγής, όπως καθορίζεται σήμερα, για να συνάδει με τις 
υπόλοιπες θέσεις στο βαθμό εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία. 

 Σημειώνεται ότι το υπό συζήτηση σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και συμφωνήθηκε στα πλαίσια της 
αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού (ΜΕΠ). 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη 
θέση Λειτουργού Νομικών και Πειθαρχικών Θεμάτων στην Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας, ώστε η εν λόγω 
θέση από θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής να καθοριστεί ως θέση πρώτου διορισμού. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, για σκοπούς συνέπειας προς 
την κυβερνητική πολιτική για αναστολή πλήρωσης των θέσεων στο βαθμό εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, 
αλλά και για σκοπούς ίσης μεταχείρισης μεταξύ όλων των τμημάτων και υπηρεσιών της δημόσιας υπηρεσίας, 
αποφασίστηκε όπως προωθηθεί άμεσα η τροποποίηση των σχεδίων υπηρεσίας όλων των θέσεων της 
δημόσιας υπηρεσίας που είναι στο βαθμό εισδοχής και που στα οικεία σχέδια υπηρεσίας καθορίζονται ως 
θέσεις πρώτου διορισμού και προαγωγής, ώστε οι θέσεις αυτές να καθοριστούν ως θέσεις πρώτου διορισμού 
μόνο. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με τους προτεινόμενους κανονισμούς τροποποιούνται τα 
απαιτούμενα προσόντα, ώστε, πέραν της αγγλικής γλώσσας, να γίνεται αποδεκτή και η πολύ καλή γνώση της 
γαλλικής ή της γερμανικής γλώσσας, σύμφωνα με την ακολουθούμενη τα τελευταία χρόνια γενική πολιτική. 

 Σημειώνεται ότι το υπό συζήτηση σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και συμφωνήθηκε στα πλαίσια της 
αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της ΜΕΠ. 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση 
Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού στο Υπουργείο Υγείας, Διοίκηση - Διεύθυνση Νοσηλευτικών 
Υπηρεσιών, Γενικός Νοσηλευτικός Κλάδος, ώστε η σημείωση που περιλαμβάνεται στο υφιστάμενο σχέδιο 
υπηρεσίας να ισχύσει για περαιτέρω τρία χρόνια. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στα απαιτούμενα προσόντα 
του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για την εν λόγω θέση περιλαμβάνεται πρόνοια με την οποία απαιτείται 
δεκαπενταετής τουλάχιστον υπηρεσία στη θέση Νοσηλευτικού Λειτουργού ή/και στις προηγούμενες θέσεις 
Νοσηλευτικού Λειτουργού 1ης ή/και 2ης Τάξης, από την οποία πενταετής τουλάχιστον υπηρεσία στην Κλ. Α7, 
καθώς και σημείωση σύμφωνα με την οποία για τα πρώτα τρία χρόνια απαιτείται διαζευκτικά δεκαετής 
τουλάχιστον υπηρεσία στις εν λόγω θέσεις, από την οποία μονοετής τουλάχιστον υπηρεσία στην Κλ. Α7, έτσι 
ώστε να είναι δυνατή η άμεση πλήρωση των κενών θέσεων, που δε θα μπορούν να πληρωθούν λόγω της μη 
ύπαρξης προσοντούχων υποψηφίων. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με το υφιστάμενο σχέδιο υπηρεσίας οι κενές θέσεις Ανώτερου/ης 
Νοσηλευτικού Λειτουργού δεν μπορούν να πληρωθούν, γιατί δεν υπάρχουν υποψήφιοι που να πληρούν τα 
απαιτούμενα προσόντα του σχεδίου υπηρεσίας για την εν λόγω θέση.  Ως εκ τούτου, η προτεινόμενη 
τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, ώστε να καταστεί δυνατή η πλήρωση των θέσεων, που είναι απαραίτητες για 
την εύρυθμη λειτουργία της νοσηλευτικής διοίκησης. 

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη 
θέση Πρώτου Γεωργικού Επιθεωρητή στο Τμήμα Γεωργίας, ώστε στη σημείωση του εν λόγω σχεδίου 
υπηρεσίας, αντί της διετούς τουλάχιστον υπηρεσίας στη θέση Ανώτερου Γεωργικού Επιθεωρητή, να απαιτείται 
μονοετής υπηρεσία στην εν λόγω θέση. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στα απαιτούμενα προσόντα 
του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας περιλαμβάνεται σημείωση σύμφωνα με την οποία για τα πρώτα τρία 
χρόνια μετά την έγκριση του εν λόγω σχεδίου υπηρεσίας, αν δεν υπάρχουν υποψήφιοι με τριετή τουλάχιστον 
υπηρεσία στη θέση Ανώτερου Γεωργικού Επιθεωρητή, μπορούν να είναι υποψήφιοι και υπάλληλοι με εξαετή 
τουλάχιστον συνολική υπηρεσία στις θέσεις Ανώτερου Γεωργικού Επιθεωρητή και Γεωργικού Επιθεωρητή 1ης 
Τάξης, από την οποία διετής τουλάχιστον υπηρεσία στη θέση Ανώτερου Γεωργικού Επιθεωρητή. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με τους προτεινόμενους κανονισμούς τροποποιείται η πιο πάνω 
σημείωση, ώστε για τα τρία πρώτα χρόνια, αντί της διετούς, να απαιτείται μονοετής υπηρεσία στη θέση 
Ανώτερου Γεωργικού Επιθεωρητή, λόγω του ότι οι θέσεις Πρώτου Γεωργικού Επιθεωρητή δεν μπορούν να 
πληρωθούν για μεγάλο χρονικό διάστημα, αφού δεν υπάρχουν άτομα που να έχουν συμπληρώσει δύο έτη 
υπηρεσίας στη θέση Ανώτερου Γεωργικού Επιθεωρητή. 

 Σημειώνεται ότι το υπό συζήτηση σχέδιο υπηρεσίας συζητήθηκε και συμφωνήθηκε στα πλαίσια της 
αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της ΜΕΠ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 
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 Για τους πρώτους, δεύτερους και τέταρτους κανονισμούς η επιτροπή ομόφωνα εισηγείται την έγκρισή 
τους, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Για τους τρίτους κανονισμούς η επιτροπή, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών 
των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, εισηγείται την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Για τους τρίτους κανονισμούς τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των κανονισμών ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών - Θέση Ταχυδρομικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012. 

2. Οι περί Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας - Θέση Λειτουργού Νομικών και Πειθαρχικών Θεμάτων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 

3. Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση-Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, Γενικός Νοσηλευτικός 
Κλάδος - Θέση Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 

4. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Πρώτου Γεωργικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 8, 9 και 11 είναι ομόφωνα.  Για το υπ’ αριθμόν 10 θέμα το Δημοκρατικό Κόμμα 
θα ετοποθετείτο στην ολομέλεια. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 8 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Δεν υπάρχει. Οι υπ’ αριθμόν 8 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 9 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Δεν υπάρχει. Οι υπ’ αριθμόν 9 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 10 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Δεν υπάρχει. Οι υπ’ αριθμόν 10 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 11 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Δεν υπάρχει. Οι υπ’ αριθμόν 11 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 12 μέχρι και τον αριθμό 41 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τώρα ερχόμαστε στην πρόταση νόμου που έχει κηρυχθεί επείγουσα.  Επαναλαμβάνω τον τίτλο της:  «Ο 
περί Ειδικού Διακανονισμού Φορολογικών Οφειλών (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Ειδικού Διακανονισμού Φορολογικών Οφειλών (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης 

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 
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 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή στις 29 Μαρτίου 2012 από τους βουλευτές κ. Αβέρωφ 
Νεοφύτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, Σταύρο Ευαγόρου εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Γιώργο Βαρνάβα εκ μέρους του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και Δημήτρη Συλλούρη εκ μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος και 
κηρύχθηκε επείγουσα.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ειδικού Κανονισμού Φορολογικών 
Οφειλών (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμου, ώστε η ισχύς του, που λήγει στις 30 Μαρτίου 2012, να παραταθεί 
μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2012.   

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό αναφορά πρόταση νόμου, η ισχύς της 
αρχικά ψηφισθείσας νομοθεσίας κρίθηκε ανεπαρκής.  Συνεπώς, κρίνεται σκόπιμη η παράταση της ισχύος της, 
ώστε να δοθεί το δικαίωμα σε περισσότερα ενδιαφερόμενα πρόσωπα να προβούν σε διακανονισμό 
φορολογικών οφειλών που καλύπτονται από τις διατάξεις της σχετικής νομοθεσίας.   

 Όπως είναι γνωστό, με βάση ειδική προσωρινή νομοθεσία, της οποίας η ισχύς άρχισε στις 12 
Δεκεμβρίου 2011 και λήγει στις 30 Μαρτίου 2012, για φορολογικές οφειλές μέχρι και το φορολογικό έτος 2008 
οποιοιδήποτε τόκοι και πρόσθετες χρηματικές επιβαρύνσεις πέραν του πέντε τοις εκατόν (5%) του οφειλόμενου 
φόρου διαγράφονται, νοουμένου ότι θα καταβληθεί ταυτόχρονα ποσό ίσο με το ποσό του οφειλόμενου φόρου, 
πλέον πέντε τοις εκατόν (5%) επί του ποσού αυτού. 

 Στο στάδιο της συζήτησης της ψηφισθείσας με πρόταση νόμου βασικής νομοθεσίας είχε τονιστεί από 
τον εισηγητή της κ. Αβέρωφ Νεοφύτου ότι στις πλείστες των περιπτώσεων τέτοιες φορολογικές υποχρεώσεις 
εκκρεμούν για πάρα πολλά χρόνια χωρίς προοπτική είσπραξής τους, με αποτέλεσμα το κράτος να 
αποστερείται σημαντικών κρατικών εσόδων σε περίοδο δημοσιονομικών προβλημάτων.   

 Συναφώς, είχε επισημανθεί από τους αρμοδίους του Υπουργείου Οικονομικών ότι, παρά το γεγονός ότι 
με ανάλογες νομοθετικές ρυθμίσεις δεν προωθείται η εμπέδωση φορολογικής συνείδησης, οι ιδιάζουσες 
δημοσιονομικές συνθήκες που επικρατούν τα τελευταία χρόνια παραπέμπουν σε διαφοροποίηση της 
τοποθέτησης αυτής, κατά τρόπο που μια τέτοια προσωρινή ρύθμιση να κρίνεται υπό τις περιστάσεις αποδεκτή. 

 Σημειώνεται επίσης ότι η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, κληθείσα 
στο τότε στάδιο να καταθέσει τις θέσεις της Νομικής Υπηρεσίας αναφορικά με ζητήματα ενδεχόμενης 
αντισυνταγματικότητας, είχε τοποθετηθεί γραπτώς διευκρινίζοντας ότι τέτοιες ρυθμίσεις κρίνονται 
αντισυνταγματικές στη βάση απόφασης του Ανωτάτου Δικαστηρίου στην Αναφορά αρ. 2/2007, ημερομηνίας 27 
Μαΐου 2008, «Πρόεδρος της Δημοκρατίας vs Βουλής Αντιπροσώπων (Αρ. 2)».  Η εν λόγω απόφαση έκρινε ως 
αντισυνταγματικές παρόμοιες ρυθμίσεις που είχαν προταθεί επίσης με πρόταση νόμου το έτος 2007 ως 
ασύμφωνες με τις διατάξεις των άρθρων 24 και 28 του συντάγματος, τα οποία προβλέπουν για τη συνεισφορά 
στα δημόσια βάρη ανάλογα με τη δύναμη εκάστου, για την ισότητα των πολιτών έναντι του νόμου, της 
διοίκησης, της δικαιοσύνης, καθώς και για το δικαίωμα για ίση προστασία και μεταχείριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όλες οι πλευρές θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως θα έχετε διαπιστώσει, έχει κοινοποιηθεί η έκθεση της επιτροπής Οικονομικών.  Σε 
ό,τι αφορά το Δημοκρατικό Κόμμα, επειδή εξακολουθούμε να έχουμε επιφυλάξεις σε σχέση με τη 
συνταγματικότητα αυτών των ρυθμίσεων, θα παραμείνουμε συνεπείς και στην προηγούμενή μας τοποθέτηση 
και θα τηρήσουμε αποχή σε αυτή την ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία! 
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 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η θέση η δική μας είναι ότι αυτό το μέτρο είναι εντελώς άδικο και επιβραβεύει ουσιαστικά 
την παρανομία.  Όσοι άνθρωποι είναι νομοταγείς, πατριώτες, θα έλεγα -γιατί είναι πατριωτική πράξη στις 
σημερινές συνθήκες να είσαι συνεπής με τις φορολογικές σου υποχρεώσεις- τιμωρήθηκαν και τιμωρούνται με 
αυτή τη νομοθεσία.  Εγώ θα την έλεγα «Ο περί της Βλακείας των Νομιμόφρονων Φορολογούμενων Πολιτών 
Νόμος»· αυτός είναι ο νόμος, η πραγματική του ονομασία.  Από την άλλη, οι έξυπνοι που δεν πληρώνουν 
τυγχάνουν φορολογικής αμνηστίας.  Είναι αναποτελεσματικό μέτρο.  Εγώ σας το είπα, όταν το ψηφίζαμε, γι’ 
αυτό και ζητούμε παράταση, γιατί δεν έφερε τα προσδοκώμενα ούτε εννά τα φέρει.  Γι’ αυτό και εμείς, επειδή 
είμαστε ακριβοδίκαιοι και σωστοί -όσον αφορά τη δική μας άποψη σωστοί- και επειδή θεωρούμε ότι δεν πρέπει 
να επιβραβεύεται η παρανομία, ιδιαίτερα όταν είναι επί σκοπώ παρανομία και ενσυνείδητη, δε θα το 
ψηφίσουμε, όπως δεν εψηφίσαμε τον αρχικό νόμο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ήταν πρόθεσή μας να μιλήσουμε επί θέματος αρχής, απλώς να διευκρινίσουμε κάτι.  
Δεν πρόκειται περί φορολογικής αμνηστίας· πρόκειται στο ότι σε οποιουσδήποτε πατριώτες συνεπέστατους και 
τίμιους δήλωσαν το εισόδημά τους στο φόρο εισοδήματος, αλλά αδυνατούσαν να το πληρώσουν στην ώρα 
τους δεν τους χαρίζεται ούτε ένα σεντ από τις φορολογικές τους υποχρεώσεις και επιβαρύνονται και κατά 5% 
δίδοντάς τους ακόμα μερικούς μήνες, εάν μπορέσουν και πάρουν διευκολύνσεις από τις τράπεζες, για να 
εξοφλήσουν τις οφειλές τους.  Σημειώνω ότι όλοι αυτοί είναι τίμιοι, που ουδέποτε έκλεψαν το φόρο 
εισοδήματος.  Είχαν ένα πρόβλημα· αδυνατούσαν να πληρώσουν τους φόρους στα δεδηλωμένα εισοδήματά 
τους έστω και στο τελευταίο σεντ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ίσως εμείς να πρέπει να εξηγήσουμε τη θέση μας περισσότερο από οποιονδήποτε άλλο, 
γιατί με τα ίδια επιχειρήματα που είπε ο κ. Περδίκης προηγουμένως την προηγούμενη φορά δεν ψηφίσαμε.  
Αξιολογώντας όμως την εφαρμογή του νόμου, μελετώντας το θέμα και παίρνοντας πληροφορίες, έχουμε 
καταλήξει μέσα και στα πλαίσια της οικονομικής κρίσης που υπάρχει, που πολλοί δυσκολεύονταν να 
πληρώσουν, αλλά και διότι αυτός ο νόμος πράγματι απέδωσε έσοδα στα κρατικά ταμεία και μάλιστα πάρα 
πολλά, όχι μόνο να το ψηφίσουμε, αλλά συνυπογράψαμε την πρόταση.  Κάποια ώρα στην πολιτική πρέπει να 
κρίνεις με τα δεδομένα ή να αντιλαμβάνεσαι ότι μπορεί να έκαμες λάθος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ήταν βαριά η έκφραση του συναδέλφου του κ. Περδίκη περί πατριωτικής… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Έν’ η πρώτη φορά που το λέει; 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ: 

 Ε, εντάξει.  Για λόγους αυτοσεβασμού οφείλω και θέλω να απαντήσω.   Θεωρώ ότι οι νομοθεσίες οι 
οποίες καταδιώκουν τον πολίτη και μπαίνουν σε μια λογική δρακόντειας νομοθεσίας είναι όχι απλώς σκληρές 
για τον πολίτη, αλλά και δείχνουν μια Δημοκρατία η οποία λειτουργεί ως τιμωρός.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας, παρακαλώ. 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που την προηγούμενη φορά υποστήριξα τη θέση του κόμματός μου, τούτη τη 
φορά που εφαρμόστηκε το μέτρο… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ποιον έν’ το κόμμα σου; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ : 

(Αστειευόμενος) 

 Έτο εδώ, μαζεμένο μπροστά μου! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Ορίστε, κύριε Κουλία, ολοκληρώστε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Χαίρομαι που ενθουσιάζονται, κύριε Πρόεδρε!  

 Από τους υπαλλήλους του Φόρου Εισοδήματος, όταν ερώτησα αν δε θα έπρεπε να παραταθεί ή όχι…  
Είναι γεγονός ότι αυτοί που είναι οργανωμένοι με τους λογιστές, τους δικηγόρους έχουν επωφεληθεί από αυτό 
το μέτρο, οι πολλοί και οι ανώνυμοι στην ουσία, οι οποίοι δεν είχαν όλη αυτή τη δυνατότητα.  Η παράταση θα 
δώσει το χρόνο και σε τούτο τον κόσμο να επωφεληθεί από το νόμο που πέρασε η Βουλή.  Όμως κάτω και 
από την κρίση η παράταση, νομίζω, είναι επιβεβλημένη και θα είναι προς το κοινό καλό και του κράτους, διότι 
με κίνητρο τούτη τη μικρή ανακούφιση το κράτος θα έχει και κάποια έσοδα στο τέλος της ημέρας.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Από μια ενημέρωση που είχα, έχουν ήδη εισπραχθεί μερικές δεκάδες εκατομμύρια ευρώ.  Είχα σήμερα 
την ενημέρωση… 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πόσα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Γύρω στα €30 εκατομ.  Λοιπόν, η πληροφόρηση που είχα ήταν ότι λόγω των προβλημάτων του 
τραπεζικού συστήματος υπάρχουν δυσκολίες στο να υπάρξουν πιστώσεις, για να διατεθούν για την εξόφληση.  
Εν πάση περιπτώσει, δεν το λέω…  Τοποθετηθήκατε όλοι.  Απλώς πληροφόρηση είναι. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και έξι αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικού Διακανονισμού Φορολογικών Οφειλών (Προσωρινές 
Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, μία εναντίον και έξι αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Το Κεφάλαιο Δεύτερο το έχουμε ήδη διεξέλθει. 

 Λοιπόν, κύριοι, Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.635, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί το υπουργείο του σε σχέση με τις προτάσεις και εισηγήσεις του Συνδέσμου Καθηγητών Οικιακής 
Οικονομίας οι οποίες αφορούν την καινούρια πρόταση για το νέο ωρολόγιο πρόγραμμα μέσης εκπαίδευσης.»   

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.636, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε κεντρικό και περίοπτο σημείο της Λάρνακας, από το οποίο καθημερινά διέρχονται πολλοί τουρίστες, 
βρίσκεται το κτίριο στο οποίο στεγάζεται το γραφείο ενημέρωσης και τουριστικών πληροφοριών του ΚΟΤ.  Το 
κτίριο αυτό, όπως και ο παρακείμενος κήπος παρουσιάζουν εικόνα φθοράς και εγκατάλειψης και αποτελούν 
μια κακή εικόνα για τον κυπριακό τουρισμό.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πότε πρόκειται να 
υλοποιηθούν έργα συντήρησης, ανακαίνισης και εξωραϊσμού του κτιρίου του ΚΟΤ στη Λάρνακα, καθώς και του 
κήπου που περιβάλλει το εν λόγω κτίριο.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.637, ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Οι Κυπριακές Αερογραμμές βρίσκονται σε οριακό σημείο και για μια ακόμη φορά γίνεται λόγος για 
περικοπές μισθών και ωφελημάτων, καθώς και για περαιτέρω μείωση του προσωπικού.  

 Υπό το φως των ανωτέρω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. για το είδος των προνομίων ή ωφελημάτων που παραχωρούνται σε υφιστάμενους και παλαιούς 
υπαλλήλους των Κυπριακών Αερογραμμών (π.χ. δωρεάν εισιτήρια, άλλου είδους ταξιδιωτικές 
διευκολύνσεις), 

2. για τον αριθμό των ατόμων που επωφελούνται από τα προνόμια/ωφελήματα αυτά και κατά πόσο τα 
προνόμια εκτείνονται και σε άτομα που δεν έχουν ή δεν είχαν κατά το παρελθόν υπαλληλική σχέση με 
την εταιρεία, 

3. για το αν έχει γίνει εκτίμηση του συνολικού κόστους που προκύπτει ετησίως για την εταιρεία από την 
άσκηση αυτών των προνομίων/ωφελημάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.638, ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με 
τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία απαλλοτρίωσης των τεμαχίων που βρίσκονται στο σημείο όπου 
θα ενώνεται ο δρόμος από την οδό Φραγκλίνου Ρούσβελτ με την ακταία οδό στη Λεμεσό; 

2. Υπάρχει συναίνεση του Κηδεμόνα Διαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για τις εν λόγω 
απαλλοτριώσεις; 

3. Στα κονδύλια του 2012 περιλαμβάνονται ποσά για αποζημιώσεις; 

4. Έχουν ολοκληρωθεί τα σχέδια του συγκεκριμένου δρόμου και, εάν ναι, ποιες ιδιοκτησίες επηρεάζονται;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.639, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η νομική αρωγή 
αφορά και υποθέσεις παραβίασης των νομοθεσιών που αφορούν το περιβάλλον, την ατμοσφαιρική ρύπανση, 
τη ρύπανση των νερών, την ευημερία των ζώων κτλ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.640, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η πυρκαγιά που προκλήθηκε στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας το Μάρτιο του 
2012 πιθανόν να ξεκίνησε από αναμμένο τσιγάρο, το οποίο έριξε κάποιος ασυνείδητος στον κάλαθο των 
αχρήστων.  Το γεγονός ότι ο χώρος από τον οποίο ξεκίνησε η πυρκαγιά χρησιμοποιείται αποκλειστικά από 
ιατρούς δημιουργεί εύλογες υποψίες ότι ο ύποπτος ανήκει στο ιατρικό προσωπικό.  Δεν είναι η πρώτη φορά 
που φθάνουν κοντά μας καταγγελίες ή εντοπίζουμε ενδείξεις ότι ακόμα και οι ιατροί καπνίζουν μέσα στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας ή σε άλλα δημόσια νοσηλευτήρια.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξακριβώθηκαν οι 
ακριβείς λόγοι πρόκλησης της πυρκαγιάς, ποιοι είναι αυτοί που ευθύνονται και αν λαμβάνονται μέτρα, ώστε να 
σταματήσει το κάπνισμα μέσα στα νοσοκομεία από ασθενείς, ιατρούς, νοσηλευτικό και παρανοσηλευτικό 
προσωπικό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.641, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Άρμου της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα 
για πλήρη αναβάθμιση του δρόμου Άρμου-Κονιών, στον οποίο υπήρξε μετακίνηση του εδάφους. Σημειώνεται 
ότι το θέμα εκκρεμεί από το 2008.  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν ετοιμαστεί οι όροι για την προκήρυξη των προσφορών και σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται το όλο θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.642, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
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 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Κονιών της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα 
για επίσπευση της ετοιμασίας των κατασκευαστικών έργων του δρόμου από την κοινότητα Κονιών προς τη 
βιοτεχνική περιοχή της κοινότητας. 

 Λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι παρουσιάζεται σοβαρή καθυστέρηση, το κοινοτικό συμβούλιο 
Κονιών ζητά όπως, μέχρι την ολοκλήρωση των εργασιών, βελτιωθεί/αναβαθμιστεί ο υφιστάμενος δρόμος, ώστε 
να χρησιμοποιείται προς εξυπηρέτηση των κατοίκων για μεταφορά των παιδιών τους στο Γυμνάσιο Αγίου 
Θεοδώρου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια τα χρονοδιαγράμματα που τίθενται για ολοκλήρωση του δρόμου από την κοινότητα Κονιών προς 
τη βιοτεχνική περιοχή της κοινότητας; 

2. Μελετάται το ενδεχόμενο βελτίωσης/αναβάθμισης του υφιστάμενου δρόμου, μέχρις ότου ολοκληρωθεί το 
πιο πάνω έργο, έτσι ώστε να χρησιμοποιείται προς εξυπηρέτηση των κατοίκων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.643, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Κονιών της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα 
για τοποθέτηση ηχοπετασμάτων κατά μήκος του αυτοκινητόδρομου Πάφου-Λεμεσού, στο σημείο της οικιστικής 
περιοχής Κονιών.  Ο θόρυβος από τον αυτοκινητόδρομο είναι αυξημένος και προκαλεί προβλήματα στις 
γειτνιάζουσες κατοικίες.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο τοποθέτησης ηχοπετασμάτων κατά μήκος του αυτοκινητόδρομου Πάφου-Λεμεσού, στο σημείο 
της οικιστικής περιοχής Κονιών, και, εάν ναι, ποια τα χρονοδιαγράμματα αποπεράτωσης του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.644, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Κονιών της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα 
για δημιουργία νέου περιφερειακού δημοτικού σχολείου, ώστε να καλυφθούν οι αυξανόμενες ανάγκες της 
περιοχής, καθώς οι μαθητές έχουν αυξηθεί. 

 Σύμφωνα με το νέο τοπικό σχέδιο, το νέο δημοτικό σχολείο χωροθετήθηκε βόρεια της κοινότητας στα 
σύνορα με την κοινότητα Άρμου σε ιδιωτικά τεμάχια.  Η κοινότητα Κονιών, η οποία απορρίπτει το χώρο αυτό 
και υπέβαλε ένσταση, εισηγείται όπως απαλλοτριωθούν τα γειτονικά τεμάχια του υφιστάμενου δημοτικού 
σχολείου και ανεγερθεί εκεί νέο δημοτικό, έτσι ώστε να εξυπηρετούνται καλύτερα τόσο οι γονείς όσο και οι 
μαθητές.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο υιοθέτησης της λύσης που προτείνει η κοινότητα Κονιών για χωροθέτηση του νέου δημοτικού 
σχολείου στα γειτονικά τεμάχια του υφιστάμενου δημοτικού σχολείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.645, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Άρμου της επαρχίας Πάφου μού τέθηκε το αίτημα 
για εγγραφή των αγροτικών δρόμων της κοινότητας ως δημοσίων.  Συγκεκριμένα, συγκαταθέσεις έχουν 
εξασφαλιστεί από ορισμένους ιδιοκτήτες, γι’ αυτό και το κοινοτικό συμβούλιο ζητά όπως προχωρήσει η 
διαδικασία και εγγραφούν ως δημόσιοι δρόμοι τα μέρη των δρόμων για τα οποία έχουν εξασφαλιστεί οι 
συγκαταθέσεις των ιδιοκτητών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται 
το ενδεχόμενο το υπουργείο να προχωρήσει στην εγγραφή ως δημόσιων δρόμων των τμημάτων των 
αγροτικών δρόμων για τα οποία έχουν εξασφαλιστεί οι συγκαταθέσεις των ιδιοκτητών ή αν μελετά άλλους 
τρόπους για επίλυση του ακανθώδους αυτού προβλήματος που ταλανίζει όλες τις γύρω κοινότητες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.646, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω πληροφορηθεί από ασθενείς και ιατρούς στα νοσοκομεία μας, καθώς και από ιατρούς του 
ιδιωτικού τομέα ότι το τελευταίο διάστημα έχει αυξηθεί ο αριθμός των ασθενειών, παρενεργειών, αλλά και 
θανάτων λόγω αυξημένων εγκεφαλικών, ως αποτέλεσμα της απορρύθμισης της θεραπείας των ασθενών με 
υψηλή πίεση.  Ο μεγάλος αριθμός εγκεφαλικών αφορά κυρίως ασθενείς οι οποίοι λάμβαναν συγκεκριμένο 
φάρμακο πίεσης, το οποίο η κυβέρνηση έχει αντικαταστήσει με άλλο, με αποτέλεσμα αυτό να τους στερείται.  
Δυστυχώς, η απορρύθμιση της θεραπείας των ασθενών εξαρτώμενων από αυτό το φάρμακο οδηγεί πολλούς 
ασθενείς είτε στο θάνατο είτε σε περιπέτειες.   
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο το 
υπουργείο του έχει προχωρήσει σε σχετική έρευνα και, εάν ναι, να μας πληροφορήσει για το μέγεθος του 
προβλήματος, καθώς και για το ποια μέτρα λαμβάνει για προστασία των εν λόγω ασθενών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.647, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στην ετήσια έκθεση της Επιτρόπου Διοικήσεως για το 2010, στον τομέα των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, 
στο κεφάλαιο ΙΙ “Δράση Αστυνομίας”, αναφέρεται πως αποφασίστηκε η υιοθέτηση βασικών αρχών 
μεταχείρισης κρατουμένων με μεταδοτικά νοσήματα και η προσθήκη τους σε άλλη σχετική αστυνομική διάταξη.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το τι έγινε με το 
θέμα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.648, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στην ετήσια έκθεση της Επιτρόπου Διοικήσεως για το 2010, στον τομέα της κοινωνικής προστασίας, 
στο κεφάλαιο Ι “Υγεία”, σημείο 7, διαπιστώνεται η απουσία ενός αποτελεσματικού μηχανισμού εξέτασης των 
ιατρικών ευθυνών σε περίπτωση ιατρικής αμέλειας, με αποτέλεσμα τη μείωση της ποιότητας των παρεχόμενων 
υπηρεσιών υγείας και την αύξηση της ανασφάλειας των ασθενών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το αν έχει 
συσταθεί ειδική επιτροπή η οποία, εντός συγκεκριμένου χρονοδιαγράμματος, θα προχωρήσει στο σχεδιασμό 
και την προώθηση των όσων επισημαίνονται για το θέμα της ιατρικής αμέλειας από την επίτροπο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.649, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στην ετήσια έκθεση της Επιτρόπου Διοικήσεως για το 2010, στον τομέα της κοινωνικής προστασίας, 
στο κεφάλαιο ΙΙ “Κοινωνική Ευημερία”, σημείο 3, αναφέρεται πως τα ηλικιωμένα πρόσωπα πρέπει να 
αναγνωριστούν ως μια ευάλωτη πληθυσμιακή ομάδα η οποία χρήζει αυξημένου κρατικού ενδιαφέροντος και 
παροχής προστασίας στη βάση των ειδικών αναγκών της. 

    Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πώς προωθείται η υλοποίηση των στόχων του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για τους Ηλικιωμένους 2005-
2015; 

2. Πώς διασφαλίζονται η πρόληψη, η αποτροπή και η διερεύνηση της βίας που ασκείται έναντι των 
ηλικιωμένων σε χώρους φιλοξενίας εκτός σπιτιού, όπως νοσοκομεία, γηροκομεία και ψυχιατρεία;  Έχει 
συμπεριληφθεί αυτή η πρόνοια στις δράσεις του πιο πάνω εθνικού σχεδίου; 

3. Πώς προχωρεί ο καταρτισμός αρμόδιας διατμηματικής ομάδας για ανάλυση των προβλημάτων που 
προκύπτουν από την κακοποίηση των ηλικιωμένων και υλοποίηση μέτρων προς ανάβλυση του 
προβλήματος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.650, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στην ετήσια έκθεση της Επιτρόπου Διοικήσεως για το 2010, στον τομέα της κοινωνικής προστασίας, 
στο κεφάλαιο Ι “Υγεία”, σημείο 3.1, αναφέρεται πως η επίτροπος εισηγήθηκε προς το Υπουργείο Υγείας τα 
ακόλουθα: 

1. Την αύξηση του επιδόματος για κάλυψη εξόδων διαμονής και συντήρησης σε άπορους ασθενείς που 
μεταβαίνουν για θεραπεία στο εξωτερικό. 

2. Την τροποποίηση του άρθρου για πρόσθετο επίδομα για τη συνοδεία ασθενούς από συγγενικό 
πρόσωπο, ούτως ώστε να ωφελούνται και άλλες περιπτώσεις, δηλαδή όχι μόνο περιπτώσεις που ο 
ασθενής είναι άπορο παιδί.     

    Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το τι έγινε με τα 
πιο πάνω θέματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.651, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στην ετήσια έκθεση της Επιτρόπου Διοικήσεως για το 2010, στον τομέα της κοινωνικής προστασίας, 
στο κεφάλαιο Ι “Υγεία”, σημείο 2, αναφέρεται πως η επίτροπος εισηγήθηκε προς το Τμήμα Ατυχημάτων και 
Επειγόντων Περιστατικών (ΤΑΕΠ) να προχωρήσει στην αναθεώρηση του πρωτοκόλλου που αφορά στην 
έκτακτη κλήση και προσέλευση των ιατρών στο ΤΑΕΠ.  Επίσης, εισηγήθηκε όπως το Υπουργείο Υγείας 
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μεριμνήσει, ώστε σε κάθε νοσοκομείο να υπάρχει πάντοτε ιεραρχικά προϊστάμενος ιατρός, ο οποίος να μπορεί 
να λάβει άμεσα αποφάσεις, να δώσει οδηγίες και να επιλύσει τα οποιαδήποτε προβλήματα παρουσιαστούν. 

    Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το τι έγινε με το 
θέμα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.652, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πότε θα 
κατατεθεί στη Βουλή το νομοσχέδιο με τίτλο “Ο περί Κοινοτικής Φροντίδας Ψυχικής Υγείας Νόμος”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.653, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2012, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πού βρίσκεται 
το θέμα της αποδέσμευσης κονδυλίων για το σπίτι στο Γέρι το οποίο προορίζεται για την αποκατάσταση των 
ενοίκων της Στέγης “Νέα Ελεούσα”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.654, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή πόσοι επιθεωρητές και από ποιες 
υπηρεσίες επισκέπτονται μια υπεραγορά και για ποιους ελέγχους έκαστος, προκειμένου να ελέγχονται όλα τα 
προϊόντα που πωλούνται σε μια υπεραγορά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.655, ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τις 
ποινές που επιβάλλονται βάσει της νομοθεσίας σε περιπτώσεις εμφανούς παραπλάνησης του καταναλωτή 
κατά τη σήμανση  προϊόντων ή στις περιπτώσεις μετασυσκευασίας αυτών ή βάφτισής τους ως κυπριακών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.656, ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Τα Φυλακισμένα Μνήματα αποτελούν έναν από τους πλέον ιστορικούς χώρους του τόπου.  Ωστόσο, 
εξαιτίας του γεγονότος ότι το μνημείο βρίσκεται εντός των Κεντρικών Φυλακών, ο χώρος δεν είναι ο πλέον 
προσβάσιμος για τον επισκέπτη.  Ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια οι επισκέπτες πρέπει να περνούν από 
εξονυχιστικούς ελέγχους και να ταλαιπωρούνται, μέχρι να περάσουν από την είσοδο των φυλακών.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο τέθηκε 
θέμα δημιουργίας ξεχωριστής εισόδου για τους επισκέπτες του μνημείου και, αν ναι, πού βρίσκεται το θέμα και 
γιατί δεν έχουν προχωρήσει οι ανάλογες διεργασίες.»   

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.657, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Η άδεια λατόμησης των λατομείων στην περιοχή Ξυλοφάγου έληξε στα τέλη του Δεκεμβρίου του 2011, 
αλλά οι λατομήσεις συνεχίζονται παράνομα.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Ποια μέτρα λαμβάνονται, για να σταματήσει η παράνομη λατόμηση; 

2. Για ποιο λόγο μέχρι σήμερα το αρμόδιο για τα λατομεία τμήμα δε ζήτησε την εφαρμογή των όρων 
αδειοδότησης;  Γιατί μέχρι σήμερα δεν έχει οδηγήσει τους παρανομούντες στη δικαιοσύνη, 
επιδεικνύοντας  διάθεση συγκάλυψης και ανοχή;  

3. Πότε αναμένεται το οριστικό κλείσιμό τους και η αποκατάσταση της περιοχής μετά την περιβαλλοντική 
καταστροφή; 

4. Σε ποιους έχει εκμισθωθεί η γειτνιάζουσα με τα λατομεία δασική γη;  Έχουν δικαίωμα να τη 
μεταπωλήσουν στους λατόμους, κερδίζοντας αρκετές χιλιάδες ευρώ, όπως έγινε και στο παρελθόν; 

5. Γιατί μέχρι σήμερα το αρμόδιο τμήμα δεν έχει ακυρώσει τα συμβόλαια, εφόσον η εν λόγω δασική γη δε 
χρησιμοποιείται για γεωργικούς σκοπούς;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.658, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 
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1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται o σχεδιασμός και η μελέτη κατασκευής των Γ΄ και Δ΄ φάσεων του παραλιακού 
δρόμου Λάρνακας-Δεκέλειας; 

2. Πότε αναμένεται η έναρξη κατασκευής και πότε η αποπεράτωση του έργου; 

3. Ποια μέτρα λαμβάνονται για την επίσπευση των διαδικασιών, μιας και υπήρξαν τρομερές καθυστερήσεις 
στην εκτέλεση του έργου; 

4. Ποιο είναι το προβλεπόμενο κόστος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.659, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Ποιες μελέτες έγιναν και ποια μέτρα ελήφθησαν για την ορθή φύλαξη και την ασφάλεια των 
πυρομαχικών που βρίσκονται στις αποθήκες της Εθνικής Φρουράς στην Ασγάτα; 

2. Κάθε πότε επιθεωρούνται τα πυρομαχικά; Ποια η κατάστασή τους; 

3. Σε περίπτωση ατυχήματος υπάρχουν σχέδια που να διασφαλίζουν την ασφάλεια  

 των κατοίκων της Καλαβασού, άλλα και του γειτνιάζοντος υδατοφράκτη; 

4. Για ποιους λόγους οι κάτοικοι της κοινότητας δεν έμειναν ικανοποιημένοι από την ενημέρωση που 
έτυχαν από το υπουργείο; 

5. Με ποιο τρόπο προτίθεται το υπουργείο να πείσει τους κατοίκους ότι δεν υπάρχει κανένας κίνδυνος για 
την ασφάλειά τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.660, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Πρόσφατα πληροφορήθηκα από το κοινοτικό συμβούλιο Ασγάτας για σχετική καθυστέρηση από την 
αρμόδια αρχή στην καταβολή των λατομικών δικαιωμάτων που δικαιούται η κοινότητα. 

 Νοουμένου ότι τα λατομικά δικαιώματα είναι σημαντικό κονδύλι για την κοινότητα Ασγάτας, παρακαλείται 
ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί η 
αρμόδια αρχή, για να διασφαλιστεί η απρόσκοπτη καταβολή των λατομικών δικαιωμάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.661, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι καθυστερεί η έναρξη των έργων για δημιουργία γυμνασίου στην περιοχή της 
κοινότητας Παρεκκλησιάς. 

 Νοουμένου ότι το γυμνάσιο αποτελεί αναγκαίο έργο για τους κατοίκους της Παρεκκλησιάς, αλλά και των 
επηρεαζόμενων κοινοτήτων παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
σε ποια φάση βρίσκεται η διαδικασία υλοποίησης του έργου, καθώς και πότε υπολογίζεται να αρχίσουν τα 
κατασκευαστικά έργα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.662, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στην κοινότητα Παρεκκλησιάς ενημερώθηκα σχετικά με αίτημα της 
κοινότητας για αλλαγή του συντελεστή δόμησης στην περιοχή του αναδασμού στα όρια της κοινότητας, έτσι 
ώστε να υπάρχει δυνατότητα ανέγερσης πέραν της μίας κατοικίας σε κάθε τεμάχιο.  Επίσης, πληροφορήθηκα 
αναφορικά με αίτημα της κοινότητας για επέκταση των οικιστικών ζωνών στα νότια της κοινότητας.  Επιπλέον, 
υπάρχει αίτημα για αύξηση του αριθμού των οικοπέδων που διαχωρίζει η κυβέρνηση σε χαλίτικη γη για 
οικιστικούς σκοπούς, έτσι ώστε να επωφεληθούν περισσότεροι κάτοικοι της κοινότητας. 

 Νοουμένου ότι τόσο η αλλαγή του συντελεστή δόμησης στην περιοχή αναδασμού και η ελεγχόμενη 
αύξηση των οικιστικών ζωνών στα κοινοτικά όριά της όσο και η αύξηση του αριθμού των οικοπέδων που 
παραχωρούνται από την κυβέρνηση για οικιστικούς σκοπούς αποτελούν σημαντικές κινήσεις προς την 
κατεύθυνση της ανάπτυξης της κοινότητας, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Προτίθεται να αλλάξει το συντελεστή δόμησης στην περιοχή του αναδασμού στην κοινότητα 
Παρεκκλησιάς; 

2. Προτίθεται να προχωρήσει στην επέκταση των οικιστικών ζωνών της κοινότητας; 
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3. Προτίθεται να προχωρήσει σε αύξηση του αριθμού των οικοπέδων που παραχωρούνται από την 
κυβέρνηση για οικιστικούς σκοπούς;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.663, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Ενημερώθηκα πρόσφατα ότι η κοινότητα Πύργου κατέθεσε ενστάσεις στην Επιτροπή Μελέτης 
Ενστάσεων αναφορικά με την τελευταία απόφαση για το τοπικό πολεοδομικό της σχέδιο.  Απ’ ό,τι 
πληροφορήθηκα, το Πολεοδομικό Συμβούλιο απέρριψε σε μεγάλο βαθμό τις εισηγήσεις του κοινοτικού 
συμβουλίου. 

 Νοουμένου ότι η όσο το δυνατό καλύτερη διαμόρφωση του Τοπικού Σχεδίου της κοινότητας Πύργου 
είναι σημαντική για την ανάπτυξη της κοινότητας, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Η αρμόδια αρχή προτίθεται να εξετάσει σύντομα τις ενστάσεις αυτές; 

2. Ποια είναι η διαφορετική φιλοσοφία του υπουργείου του που συνέβαλε στην απόρριψη των 
περισσότερων εισηγήσεων του κοινοτικού συμβουλίου; 

3. Πώς συμβάλλει το υπουργείο στην ανάπτυξη της κοινότητας σε σχέση με το τοπικό πολεοδομικό της 
σχέδιο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.664, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Ενημερώθηκα πρόσφατα ότι, παρά το γεγονός ότι έχει γίνει η σχετική προεργασία, η έναρξη των έργων 
για κατασκευή αποχετευτικού συστήματος στην κοινότητα Πύργου της επαρχίας Λεμεσού μετατέθηκε για το 
έτος 2015. 

 Νοουμένου ότι η κατασκευή αποχετευτικού συστήματος στoν Πύργο αποτελεί σημαντικό έργο για την 
κοινότητα, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιους 
λόγους η έναρξη των έργων κατασκευής του μετατέθηκε για το 2015, καθώς και σε ποια φάση βρίσκεται η όλη  
διαδικασία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.665, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι καθυστερεί η προγραμματισμένη έναρξη των έργων για δημιουργία βιοτεχνικής 
περιοχής στα κοινοτικά όρια του χωριού Πύργος της επαρχίας Λεμεσού. 

 Νοουμένου ότι η δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής αποτελεί αναγκαίο έργο για την ανάπτυξη της 
κοινότητας Πύργου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
εξής: 

1. Για ποιους λόγους καθυστερεί η έναρξη των έργων δημιουργίας βιοτεχνικής περιοχής στην κοινότητα 
Πύργου; 

2.  Σε ποια φάση βρίσκεται η διαδικασία υλοποίησης της υποδομής για τη δημιουργία της βιοτεχνικής 
περιοχής; 

3. Πότε υπολογίζεται να αρχίσουν τα έργα για τη δημιουργία της βιοτεχνικής περιοχής;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.666, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στις κοινότητες Παρεκκλησιάς και Πύργου της επαρχίας Λεμεσού 
ενημερώθηκα ότι η έναρξη των έργων για αναβάθμιση του δρόμου που ενώνει τις δύο κοινότητες με τον 
παραλιακό δρόμο Λεμεσού ακόμα να αρχίσει. 

 Νοουμένου ότι η διαπλάτυνση και η ευθυγράμμιση του δρόμου αυτού αποτελούν σημαντικό 
αναπτυξιακό έργο για τις δύο κοινότητες, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Για ποιους λόγους καθυστερεί η έναρξη των έργων διαπλάτυνσης και ευθυγράμμισης του δρόμου; 

2. Σε ποια φάση βρίσκεται η διαδικασία αναβάθμισης του δρόμου; 

3. Πότε υπολογίζεται να αρχίσουν τα έργα αναβάθμισης του δρόμου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.667, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 
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 «Πρόσφατα έγινα κοινωνός αιτήματος του κοινοτικού συμβουλίου Ασγάτας για δημιουργία βιοτεχνικής 
περιοχής στα όρια της κοινότητας. 

 Νοουμένου ότι η δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής αποτελεί αναγκαίο έργο για την ανάπτυξη της 
κοινότητας Ασγάτας, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά 
πόσο συμπεριλαμβάνεται στους προγραμματισμούς της κυβέρνησης η υλοποίηση του εν λόγω έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.668, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Πρόσφατα έγινα κοινωνός αιτήματος του κοινοτικού συμβουλίου Ασγάτας για κατασκευή 
παρακαμπτήριου δρόμου στα όρια της κοινότητας. 

 Νοουμένου ότι η κατασκευή του δρόμου αυτού, ο οποίος θα χρησιμοποιείται και από στρατιωτικά 
οχήματα που διακινούνται στην περιοχή λόγω της ύπαρξης αριθμού στρατοπέδων της Εθνικής Φρουράς, 
αποτελεί σημαντικό έργο για την κοινότητα Ασγάτας, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το θέμα, καθώς και κατά πόσο η αρμόδια αρχή έχει θέσει 
χρονοδιαγράμματα για την υλοποίηση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.669, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

 «Πρόσφατα έγινα δέκτης παραπόνων σχετικά με τη λειτουργία χοιροστασίου στην περιοχή της 
κοινότητας Μονής.  

 Νοουμένου ότι η σωστή λειτουργία των χοιροστασίων είναι απαραίτητη για την προστασία του 
περιβάλλοντος και την όσο το δυνατόν καλύτερη ποιότητα ζωής των κατοίκων μιας περιοχής, παρακαλείται ο 
αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Με βάση ποια νομοθεσία προβλέπονται συγκεκριμένοι όροι και κανονισμοί για τη λειτουργία των 
χοιροστασίων; 

2. Γίνεται έλεγχος για τη σωστή λειτουργία των χοιροστασίων στην περιοχή της Μονής, ώστε η λειτουργία 
τους να μην έχει αρνητικές επιπτώσεις στους κατοίκους της περιοχής;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.02.029, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2011, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας σχετικά με ερώτηση της Βουλευτού Εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κας Στέλλας Κυριακίδου ημερομηνίας 29ης Νοεμβρίου 2011 και να παραθέσω πίνακα στον οποίο 
καταγράφονται τα εξεταστικά κρεβάτια με ρυθμιζόμενο ύψος τα οποία υπάρχουν στα Κρατικά Νοσηλευτήρια. 
Οι ανάγκες για αγορά του συγκεκριμένου εξοπλισμού ιεραρχούνται σε τακτά χρονικά διαστήματα από το 
Υπουργείο Υγείας. 

Κρατικά Νοσηλευτήρια που διαθέτουν κρεβάτια με ρυθμιζόμενο ύψος 

ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ Διαθέτει ρυθμιζόμενα       
Κρεβάτια 

ΝΑΙ/ΟΧΙ 

ΠΟΣΟΤΗΤΑ 

Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας ΝΑΙ 6 

Αρχιεπίσκοπου Μακαρείου ΟΧΙ  

Νοσοκομείο Αμμοχώστου ΝΑΙ 6 

Νοσοκομείο Λεμεσού ΟΧΙ  

Νοσοκομείο Πάφου ΟΧΙ  

Νοσοκομείο Κυπερούντας ΟΧΙ  

Νοσοκομείο Πόλης Χρυσοχούς ΝΑΙ 6 

Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας ΟΧΙ  

2.  Σε σχέση με το δεύτερο σκέλος της ερώτησης της Βουλευτού και κατά πόσο υπάρχουν ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια τα οποία δε διαθέτουν τέτοιου είδους εξεταστικά κρεβάτια και γιατί τους δίνεται άδεια να 
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λειτουργούν, πληροφορείστε ότι δεν υπάρχει πρόνοια για εξεταστικά κρεβάτια με ρυθμιζόμενο ύψος στους περί 
ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης και Λειτουργίας) Νόμους του 2000 μέχρι 2011.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.011, ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 23 Αυγούστου 2011 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση 
και σας ενημερώνω ότι μετά την τελευταία Διυπουργική συνάντηση που πραγματοποιήθηκε στις 22 Μαρτίου 
του 2011 στο Γραφείο της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων παρουσία του Υπουργού Υγείας 
αποφασίστηκε ότι την πρόταση για την αποϊδρυματοποίηση θα επεξεργαστεί το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο 
σε συνεργασία με το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες. 

2.  Το Υπουργείο Υγείας, μέσω των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας, έχει εκφράσει την πρόθεση του να 
συνεργαστεί στο επίπεδο της συμμετοχής σε πολυθεματική επιτροπή για την εποπτεία του όλου έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.054, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2011, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. Ερ.23.06.010.01.054, ημερομηνίας 30/8/2011, σχετικά με την 
πιο πάνω Ερώτηση που υπέβαλε η αξιότιμη Βουλευτής κ. Στέλλα Κυριακίδου για τα κριτήρια και την πολιτική 
του Υπουργείου Υγείας για την κάλυψη εξόδων για τοποθέτηση σε παιδιά κοχλιακών εμφυτευμάτων και 
επεξεργαστών ομιλίας και σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

1. Τα κοχλιακά εμφυτεύματα τοποθετούνται με χειρουργική επέμβαση σε παιδιά με απώλεια ακοής όπου 
αυτό συστήνεται από τους ειδικούς. Οι επεμβάσεις για τοποθέτηση κοχλιακών εμφυτευμάτων, τα οποία 
εξασφαλίζονται από την Διεύθυνση Αγορών και Προμηθειών του Υπουργείου Υγείας, γίνονται στην 
Κλινική Ωτορινολαρυγγολογίας του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας. 

2. Οι επεξεργαστές ομιλίας είναι απαραίτητοι για άτομα στα οποία έχει τοποθετηθεί κοχλιακό εμφύτευμα. 
Σε κάθε κοχλιακό εμφύτευμα είναι αναγκαίο να υπάρχει ο συμβατός επεξεργαστής ομιλίας. Μέχρι 
πρόσφατα ο επεξεργαστής στα βρέφη και παιδιά ήταν σε ειδική θήκη η οποία στηρίζεται στην πλάτη 
(επεξεργαστής σωματικού τύπου). 

3. Το Υπουργικό Συμβούλιο, με Απόφαση του, ημερομηνίας 10/12/2008, αποφάσισε ανάμεσα σε άλλα να 
εγκρίνει τη συμπερίληψη από το 2010 ετήσιας πρόνοιας ύψους €40.000 στον προϋπολογισμό των 
Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας, για κάλυψη αιτημάτων για επιχορήγηση της 
αγοράς οπισθοωτιαίων ακουστικών επεξεργαστών κοχλιακού εμφυτεύματος. 

4. Μέχρι πρόσφατα το Υπουργείο, στο οποίο υποβάλλονταν κατά μέσο όρο 10 αιτήματα ετησίως, 
επιχορηγούσε πλήρως την αγορά επεξεργαστή, για τα άτομα για τα οποία υπήρχε θετική σύσταση των 
ειδικών Ωτορινολαρυγγολόγων, με βάση την πιο πάνω Απόφαση. 

5. Οι ανάγκες όμως έχουν αυξηθεί, τόσο από πλευράς αριθμού αιτημάτων τόσο και από πλευράς κόστους 
των επεξεργαστών. Ειδικότερα αναφέρεται ότι εντός του 2011 έχουν υποβληθεί στο Υπουργείο Υγείας 
24 αιτήματα για επεξεργαστές ομιλίας (20 αιτήματα που αφορούν παιδιά και 4 αιτήματα που αφορούν 
ενήλικες). Η τιμή του κάθε επεξεργαστή φθάνει μέχρι τα €9.975. 

6. Ενόψει των πιο πάνω και δεδομένων των δημοσιονομικών συνθηκών, το Υπουργείο Υγείας μελετά την 
αλλαγή της πολιτικής για τον χειρισμό αιτημάτων για επεξεργαστές ομιλίας, λαμβάνοντας υπόψη το 
γεγονός ότι μεγάλη ομάδα γονιών δυσκολεύονται να ανταποκριθούν οικονομικά. 

7. Θα επανέλθουμε για ενημέρωση σας, αφού ληφθεί τελική απόφαση. 

8. Είμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.055, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την επιστολή σας ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου, 2012 με την οποία μας διαβιβάζετε την 
ερώτηση του Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06.010.01.055 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Στην Κύπρο υπάρχουν γύρω στα 280 πρατήρια πετρελαιοειδών. Σε ότι αφορά τον αριθμό πρατηρίων 
πετρελαιοειδών που υπάρχουν σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, κατόπιν διερεύνησης μέσω του δικτύου των 
Ευρωπαϊκών Κέντρων Καταναλωτή έχουν ληφθεί οι εξής απαντήσεις: 

ΧΩΡΑ Αριθμός πρατηρίων 

Δανία Γύρω στα 2000 

Τσεχία  6690 από τα οποία τα 3717 είναι προσβάσιμα στους  

 καταναλωτές 

Λουξεμβούργο Γύρω στα 240 

Εσθονία 454 

Λετονία 716 

Αυστρία 2656 

Ιρλανδία γύρω στα 1750 

Βουλγαρία γύρω στα 3200 

Νορβηγία γύρω στα 1795 

Σλοβενία 483 

Ιταλία γύρω στα 26000 

Μάλτα 91 πρατήρια από τα οποία τα 9 δεν λειτουργούν 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.129, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στη Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.129 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Τάσο Μητσόπουλο και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 29 
Σεπτεμβρίου 2011 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι μετά από έρευνα που έχει διεξαχθεί σε όλα τα 
Κτηματολογικά Μητρώα από όλα τα Επαρχιακά Κτηματολογικά Γραφεία, διαπιστώθηκε ότι δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε ακίνητη ιδιοκτησία εγγεγραμμένη στο όνομα των Μπασάρ Αλ Άσαντ και Μουαμάρ Αλ-Καντάφι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.237, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Ευθύμιου Δίπλαρου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.237 και 
ημερ. 3.11.2011 προς τη Γενική Διευθύντρια Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, η οποία διαβιβάστηκε στο 
Υπουργείο Οικονομικών, με επιστολή με αρ. φακ. 13.20.01/2 και ημερ. 8.2.2012, για χειρισμό λόγω 
αρμοδιότητας, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα. 

2.  Σύμφωνα με το Άρθρο 10 του περί Προϋπολογισμού του 2012 Νόμου (Ν.53(II)/2011), στα πλαίσια της 
προσπάθειας για εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών, πρόσωπα που από την 1.1.2012 και στο εξής 
διορίζονται σε θέσεις Πρώτου Διορισμού ή Πρώτου Διορισμού και Προαγωγής στις κατώτερες θέσεις των 
υφιστάμενων δομών θέσεων στην κρατική υπηρεσία ή που προσλαμβάνονται πάνω σε έκτακτη βάση ή με 
σύμβαση για εκτέλεση καθηκόντων που αντιστοιχούν στις κατώτερες θέσεις των υφιστάμενων δομών της 
κρατικής υπηρεσίας λαμβάνουν, κατά τα δύο πρώτα έτη της υπηρεσίας ή απασχόλησής τους, μειωμένο 
ακαθάριστο μισθό κατά 10% ανάλογα με τη μισθοδοτική κλίμακα της θέσης στην οποία διορίζονται ή 
προσλαμβάνονται. Από την εν λόγω ρύθμιση εξαιρούνται: 

(α)  υπάλληλοι που κατέχουν μόνιμη θέση και διορίζονται ή προάγονται σε άλλη θέση ή αποσπώνται για 
οποιοδήποτε σκοπό, 

(β)  έκτακτοι υπάλληλοι ή με σύμβαση προσωπικό που απασχολείτο την 1.1.2012 (εκτός της Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας) και διορίζεται σε θέση, χωρίς να έχει μεσολαβήσει μετά την εν λόγω ημερομηνία διακοπή 
της έκτακτης ή με σύμβαση υπηρεσίας του, και  

(γ) εκπαιδευτικοί που απασχολούνται ή απασχολήθηκαν με σύμβαση ή ως αντικαταστάτες από την 
Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας κατά την 1.1.2012 ή άλλη προγενέστερη ημερομηνία, ανεξάρτητα 
αν έχει μεσολαβήσει ή όχι διακοπή της υπηρεσίας τους. 
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3.  Ως εκ των πιο πάνω, οι εκπαιδευτικοί που απασχολούνται σε ιδιωτικά σχολεία και θα διοριστούν για 
πρώτη φορά από την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας σε ημερομηνία μεταγενέστερη της 1.1.2012, θα 
εξακολουθήσουν σύμφωνα με τους περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Καθορισμός Αναγνωρισμένης Υπηρεσίας 
για Σκοπούς Διορισμού, Προαγωγής και Προσαυξήσεων) Κανονισμούς (ΚΔΠ 382/97) να εντάσσονται σε 
ψηλότερη από την αρχική βαθμίδα της Κλίμακας της θέσης τους ανάλογα με τα χρόνια απασχόλησής τους 
στον ιδιωτικό τομέα, όπως η κλίμακα αυτή έχει διαμορφωθεί από 1.1.2012.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.305, ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα: Γυμνάσιο Διανέλλου και Θεοδότου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 7.12.2011 και σας πληροφορώ ότι η ανέγερση αίθουσας 
εκδηλώσεων έχει προταθεί στον Προϋπολογισμό 2012. Η ανέγερση της αίθουσας αν δεν υπάρξει επιπλοκή 
εκτιμώ ότι θα αρχίσει στο τέλος του 2012.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2012 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.336, ημερομηνίας 16 Δεκεμβρίου 2011, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.01.336, ημερ. 12/01/2012 σχετικά με την πιο πάνω 
ερώτηση και παραθέτω την πιο κάτω απάντηση, με την παράκληση όπως τεθεί υπόψη του κ. βουλευτή: 

 Ο προαναφερόμενος Σύνδεσμος ήδη λειτουργεί πρόγραμμα καταφυγίου “Χώρος Φιλοξενίας Θυμάτων 
Βίας” στην επαρχία Λευκωσίας, πρόγραμμα το οποίο επιχορηγείται στα πλαίσια του Σχεδίου Κρατικών 
Χορηγιών. Το 2011 η Οργάνωση έλαβε το ποσό των €36,000 για κάλυψη μέρους των εξόδων λειτουργίας 
καθώς επίσης δόθηκαν €4,000 για κάλυψη μέρους των εξόδων αγοράς ηλεκτρικών συσκευών. 

 Η ανοικοδόμηση του νέου υποστατικού από το Σύνδεσμο, βρίσκεται σε εξέλιξη, έχουν ετοιμαστεί 
αρχιτεκτονικά σχέδια και έχει εξασφαλιστεί η Πολεοδομική Άδεια. Το αίτημα για επιχορήγηση της ανέγερσης 
από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, θα εξεταστεί στα πλαίσια των Σχεδίων Επιχορήγησης των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας για το 2012, εφόσον έχει υποβληθεί αίτηση η οποία θα πληροί τις 
απαραίτητες πρόνοιες». 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.344, ημερομηνίας 20 Δεκεμβρίου 2011, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.344 που υποβλήθηκε από τη Βουλευτή Λευκωσίας, κ. 
Στέλλα Κυριακίδου και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 10-01-2012 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η αστυνομία είναι συνδεδεμένη με το σύστημα της Υπηρεσίας Ασύλου 
από το οποίο μπορεί να ελέγξει άμεσα και απρόσκοπτα κατά πόσο οποιοσδήποτε αλλοδαπός βρίσκεται στην 
Κύπρο παράνομα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.010.01.356 και 23.06.010.01.361, ημερομηνίας 28 Δεκεμβρίου 

2011 και 10 Ιανουαρίου 2012, των βουλευτών κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και Τάσου Μητσόπουλου, 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου και Λάρνακας, αντίστοιχα 

«Θέμα: Περιστατικά λιποθυμίας σε Δημόσια Σχολεία 

 Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αρ. 23.06.010.01.361 και 23.06.010.01.356 και ημερομηνία 
12/1/2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, ύστερα από διερεύνηση στα Δημόσια 
Σχολεία, σημειώθηκε μόνο ένα περιστατικό λιποθυμίας σε Γυμνάσιο της Επαρχίας Πάφου. 

2. Πιο συγκεκριμένα, στις 22 Νοεμβρίου 2011 λιποθύμησε ένας μαθητής της Γ΄ τάξης, ενώ βρισκόταν 
ακόμα στο σπίτι του και προετοιμαζόταν για το σχολείο. Η μητέρα ενημέρωσε το σχολείο, το οποίο μερίμνησε 
και συμπεριέλαβε το μαθητή στους μαθητές που λαμβάνουν καθημερινά συσσίτιο. Η λιποθυμία οφειλόταν στην 
κακή οικονομική κατάσταση της πολύτεκνης οικογένειας, καθώς και οι δύο γονείς είναι άνεργοι. 

3. Το περιστατικό δεν έχει επαναληφθεί έκτοτε. Σύμφωνα με τη Διεύθυνση του Σχολείου, η μητέρα 
φρόντισε το μαθητή, παίρνοντάς τον σε γιατρό καθώς και σε διατροφολόγο με αποτέλεσμα ο μαθητής να έχει 
βάλει 4 κιλά μέχρι σήμερα. Από την πλευρά του το σχολείο συγκέντρωσε χρήματα και αγόρασε τρόφιμα και 
άλλα χρειώδη για την οικογένεια τόσο ύστερα από το περιστατικό όσο και στη συνέχεια. 

3. Στα σχολεία τα οποία υπάγονται στη Διεύθυνση Μέσης Τεχνικής και Επαγγελματικής Εκπαίδευσης δε 
σημειώθηκε περιστατικό λιποθυμίας. Όσον αφορά στα σχολεία που υπάγονται στη Διεύθυνση Δημοτικής 



1791 

 

Εκπαίδευσης (δημοτικά σχολεία, νηπιαγωγεία και ειδικά σχολεία), επίσης δεν αναφέρθηκε κανένα περιστατικό 
λιποθυμίας λόγω υποσιτισμού. 

4. Στα περισσότερα σχολεία υπάρχουν άποροι μαθητές, οι οποίοι προέρχονται από οικογένειες με χαμηλά 
εισοδήματα, οικογένειες οικονομικών μεταναστών, μονογονεϊκές οικογένειες κ.λπ. Ο αριθμός των άπορων 
μαθητών των σχολείων γενικά έχει παρουσιάσει αυξητική τάση τη φετινή σχολική χρονιά, λόγω οικονομικής 
κρίσης. 

5. Τα σχολεία προσπαθούν να ενημερώνονται για την κοινωνικοοικονομική κατάσταση των μαθητών μέσω 
ενός ερωτηματολογίου, από το οποίο ο Σύμβουλος του σχολείου συγκεντρώνει κάποια στοιχεία που αφορούν 
την οικογένεια. Στη συνέχεια, καταρτίζεται ένας κατάλογος με άπορους μαθητές οι οποίοι βοηθούνται με 
κουπόνια τα Χριστούγεννα και το Πάσχα, και στις πιο σοβαρές περιπτώσεις χορηγείται καθημερινά συσσίτιο, 
που μπορεί να περιλαμβάνει σάντουιτς ή αλμυρό ή/και χυμό/γαλατάκι. Τα έξοδα για το συσσίτιο καλύπτονται 
από το Σύνδεσμο Γονέων του σχολείου, από κληροδοτήματα, την Πορεία Μακαρίου ή από παζαράκια που 
διεξάγονται από τους σχολικούς ομίλους ή τους Συνδέσμους Γονέων όπως ο Κοινωνικός Όμιλος ή ο Όμιλος 
Ερυθρού Σταυρού κ.λπ. 

6. Αξίζει επίσης να αναφερθεί ότι στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού υπάρχει 
το κονδύλι της Μαθητικής Πρόνοιας, από το οποίο υπάρχει η δυνατότητα παροχής χρηματικής βοήθειας σε 
οικογένειες μαθητών με σοβαρά οικονομικά προβλήματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Κίκη Καζαμία στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.358, ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Φακ. Ερ. 23.06.010.01.358 και ημερομηνία 12 Ιανουαρίου 
2012 και σας πληροφορώ ότι τα έργα που αναμένεται να υλοποιηθούν με τη μέθοδο της Σύμπραξης Δημόσιου 
και Ιδιωτικού Τομέα (ΣΔΙΤ) είναι τα ακόλουθα: 

1. Μαρίνα Λεμεσού 

Το έργο βρίσκεται υπό κατασκευή και σύμφωνα με το πρόγραμμα εργασιών τα υποχρεωτικά έργα 
αναμένεται να ολοκληρωθούν και η Μαρίνα θα δεχθεί τα πρώτα σκάφη τον Οκτώβριο του 2012. 

Το κόστος ανάπτυξης του όλου έργου αναμένεται να ανέλθει στα €350 εκ. (τρακόσια πενήντα 
εκατομμύρια ευρώ). 

2. Μαρίνα Αγίας Νάπας 

Ύστερα από τη σχετική αξιολόγηση των προσφορών και την ολοκλήρωση των διαπραγματεύσεων, 
μεταξύ της Διαχειριστικής Επιτροπής και της Κοινοπραξίας, αναμένεται σύντομα η υπογραφή της 
σχετικής Σύμβασης. 

Το κόστος ανάπτυξης του όλου έργου αναμένεται να ανέλθει στα €220 εκ. (διακόσια είκοσι εκατομμύρια 
ευρώ). 

3. Μαρίνα Πάφου 

Για το έργο έχουν ολοκληρωθεί όλες οι διαδικασίες αξιολόγησης. Όμως, δεν μπορεί να προωθηθεί 
περαιτέρω λόγω του ότι η υπόθεση βρίσκεται ενώπιον του Ανωτάτου Δικαστηρίου. 

Το κόστος ανάπτυξης του όλου έργου αναμένεται να ανέλθει στα €350 εκ. (τριακόσια πενήντα 
εκατομμύρια ευρώ). 

4. Μαρίνα Παραλιμνίου 

Προωθούνται από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως όλες οι σχετικές κατά νόμο διαδικασίες για την ανάπτυξη του έργου. 

Το κόστος ανάπτυξης του όλου έργου αναμένεται να ανέλθει γύρω στα €100 εκ. (εκατό εκατομμύρια 
ευρώ). 

5. Ανάπτυξη του Λιμανιού και της Μαρίνας Λάρνακας από Στρατηγικό Επενδυτή 

Η Διαχειριστική Επιτροπή του Έργου είναι σε διαπραγματεύσεις με την Κοινοπραξία Ζήνων για το εν 
λόγω έργο. 

Η ανάπτυξη θα γίνει σε τρεις φάσεις. Η πρώτη φάση διαλαμβάνει έργα υποδομής στο λιμάνι και τη 
μαρίνα, που περιλαμβάνουν νέο κτίριο επιβατών και offshore jetty στο λιμάνι, καθώς και yacht club και 
εμπορικά κτίρια στη μαρίνα. Το κόστος υπολογίζεται σε €130 εκ. Η δεύτερη και τρίτη φάση 
διαλαμβάνουν έργα κόστους €55 εκ. (επέκταση του λιμανιού και της μαρίνας). Επίσης, περιλαμβάνονται 
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έργα ανάπτυξης γης σε 200.000 τ.μ. γης, υπολογιζόμενου κόστους πέραν των €600 εκ. τα οποία θα 
υλοποιηθούν σταδιακά. 

6. Δρόμος Πάφου-Πόλης 

Μετά την απόφαση της Διαχειριστικής Επιτροπής για τερματισμό των διαπραγματεύσεων με την 
δεύτερη Κοινοπραξία (Οκτώβριος 2011), η εν λόγω Κοινοπραξία προσέφυγε στην Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφορών. Μετά την έκδοση απόφασης από την Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών που αναμένεται 
σύντομα θα επανεξεταστεί η περαιτέρω προώθηση του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.362, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.362, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου, 2012, 
σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση αναφορικά με τους αριθμούς των αυτοκτονιών και των δολοφονιών τα 
τελευταία δέκα χρόνια ανά Επαρχία και παραθέτω για ενημέρωσή σας τον ακόλουθο πίνακα:  

 ΛΕΥΚΩΣΙΑ ΛΕΜΕΣΟΣ ΛΑΡΝΑΚΑ ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΣ ΠΑΦΟΣ ΜΟΡΦΟΥ 

ΦΟΝΟΙ 37 37 6 9 20 0 

ΑΥΤΟΚΤΟΝΙΕΣ 46 87 * 13 * 4 

* Δεν υπάρχουν διαθέσιμα στοιχεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.372, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 18 
Ιανουαρίου 2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τις πρόνοιες της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής που εφαρμόζεται από όλα τα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι γεωργοί ενισχύονται κατά κύριο λόγο μέσω των Άμεσων Πληρωμών και μέσω του 
Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης. 

1.  Οι Άμεσες Πληρωμές είναι οι πληρωμές που καταβάλλονται απευθείας στους παραγωγούς, στα πλαίσια 
διαφόρων καθεστώτων στήριξης, με σημαντικότερο το Καθεστώς Ενιαίας Εκταρικής Επιδότησης, για 
επίτευξη σταθερότερων αγροτικών εισοδημάτων. 

Στα νέα κράτη μέλη δόθηκε η δυνατότητα εφαρμογής μιας απλοποιημένης μορφής του καθεστώτος 
αυτού. Η Κύπρος είναι μεταξύ της πλειοψηφίας των νέων κρατών μελών, που επέλεξαν την εφαρμογή 
του Καθεστώτος Ενιαίας Εκταρικής Επιδότησης. Για κάθε νέο κράτος μέλος, το απλοποιημένο αυτό 
Καθεστώς είναι διαθέσιμο για περίοδο εφαρμογής μέχρι το τέλος του 2013. 

Το Καθεστώς Ενιαίας Εκταρικής Επιδότησης προνοεί την καταβολή ενιαίας εκταρικής ενίσχυσης σε 
ετήσια βάση, ανεξάρτητα από το είδος του παραγόμενου προϊόντος και την περιοχή. Η μόνη ουσιαστική 
υποχρέωση των παραγωγών, προκειμένου να λάβουν την ενιαία εκταρική επιδότηση, είναι η διατήρηση 
της γης τους σε καλή γεωργική κατάσταση. Το ποσό της επιδότησης υπολογίζεται με διαίρεση του 
ποσού του εθνικού χρηματοδοτικού φακέλου με τα εκτάρια της χρησιμοποιούμενης γεωργικής γης του 
κράτους μέλους (έκταση αναφοράς). 

Πρόσθετα, παραχωρούνται συνδεδεμένες συμπληρωματικές άμεσες πληρωμές, από εθνικούς πόρους, 
μέχρι το επίπεδο άμεσων πληρωμών των 15 παλαιών κρατών μελών, καθώς επίσης και πρόσθετες 
κρατικές ενισχύσεις, για κάποιους από τους γεωργοκτηνοτροφικούς κλάδους, μέχρι το επίπεδο στήριξης 
που απολάμβαναν οι κλάδοι αυτοί προενταξιακά. Οι εθνικές αυτές ενισχύσεις μειώνονται προοδευτικά, 
με τελευταίο χρόνο εφαρμογής το 2012. 

Με τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική, το Καθεστώς Άμεσων Πληρωμών θα λειτουργεί με δικαιώματα 
ενίσχυσης που θα χορηγηθούν σε όλους τους γεωργούς, με βάση τα επιλέξιμα εκτάριά τους κατά τον 
πρώτο χρόνο εφαρμογής. Για πρώτη φορά, προβλέπεται η παραχώρηση του 30% του χρηματοδοτικού 
φακέλου για πράσινα μέτρα, που περιλαμβάνουν τη διατήρηση μόνιμων βοσκοτόπων και περιοχών 
οικολογικής εστίασης και την εναλλαγή καλλιεργειών. 

2. Επιπρόσθετα, οι παραγωγοί λαμβάνουν επιδοτήσεις και μέσω του Προγράμματος Αγροτικής 
Ανάπτυξης. Η συμμετοχή τους στα διάφορα Μέτρα είναι εθελοντική και η στήριξη δίνεται βάσει των 
δράσεων και των υποχρεώσεων που αναλαμβάνει ο αιτητής, σύμφωνα με τις πρόνοιες του κάθε 
Μέτρου. Τέτοιας φύσης Μέτρα είναι το Μέτρο 2.1 “Παροχή εξισωτικών πληρωμών σε μειονεκτικές 
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περιοχές”, όπου η στήριξη δίνεται ως αντιστάθμισμα του διαφυγόντος εισοδήματος που έχει ο γεωργός, 
λόγω των ειδικών συνθηκών που επικρατούν στην περιοχή. Επίσης, με βάση το Μέτρο 2.2 “Ενίσχυση 
βιοποικιλότητας και παροχή εξισωτικών πληρωμών στις περιοχές Φύση 2000” και το Μέτρο 2.3 
“Αγροπεριβαλλοντικές υποχρεώσεις”, η επιδότηση είναι εκταρική και δίνεται ως αντιστάθμισμα του 
διαφυγόντος εισοδήματος ή του πρόσθετου κόστους που προκύπτει από την ανάληψη 
αγροπεριβαλλοντικών υποχρεώσεων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.376, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2012 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και 
σας πληροφορώ ότι το θέμα της επιλογής των μαθημάτων είναι υπό μελέτη και θα καθοριστεί στα πλαίσια της 
γενικότερης πολιτικής του Υπουργείου σχετικά με τα μικρά τμήματα στα σχολεία της υπαίθρου, η οποία θα 
λαμβάνει υπόψη τα δεδομένα που θα προκύψουν παγκυπρίως μετά την υποβολή των προκαταρκτικών 
αναγκών για το σχολικό έτος 2012-13 και τις οικονομικές δυνατότητες. Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού είναι ιδιαίτερα ευαίσθητο στις ανάγκες και ιδιαιτερότητες των σχολείων της υπαίθρου. 

 Το θέμα σχετίζεται, επίσης, με την έκβαση που θα έχει ο διάλογος για τα ωρολόγια προγράμματα και το 
Νέο Λύκειο. 

 Θα σας ενημερώσουμε για τις εξελίξεις ειδικά όσον αφορά στο Γυμνάσιο Ομόδους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.380, ημερομηνίας 13 
Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 25 
Ιανουαρίου 2012, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

 Η ασθένεια του Καταρροϊκού Πυρετού του προβάτου ή Bluetonge (κυανή γλώσσα), είναι γνωστοποιητέα 
και σε περίπτωση εμφάνισης της ενημερώνεται τόσο ο Παγκόσμιος Οργανισμός για την Υγεία των Ζώων (ΟΙΕ) 
όσο και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Η εν λόγω ασθένεια έχει εξαπλωθεί σε πολλές χώρες της Ε.Ε. με 24 διαφορετικούς ορότυπους του ιού 
(επισυνάπτεται σχετικός χάρτης). Στην Κύπρο, διαγνώστηκε για πρώτη φορά το 1924 και σήμερα υπάρχει ο 
ορότυπος 16 ο οποίος είναι ασυμπτωματικός, ενώ πέρσι διαγνώστηκε και ο ορότυπος 4, ο οποίος προκαλεί 
συμπτώματα. 

 Λόγω του ότι η ασθένεια είναι ενζωοτική στην Ευρώπη, τα ζώα μπορούν να μετακινούνται από μία 
χώρα σε άλλη κάτω από ορισμένες προϋποθέσεις, ενώ τα ζώα όταν δεν παρουσιάζουν κλινικά συμπτώματα, 
μπορούν να μετακινούνται εντός της ζώνης προστασίας που εκτείνεται 100 χιλιόμετρα διαμετρικά, από 
οποιαδήποτε θετική εκμετάλλευση. Ως εκ τούτου, όλη η Κύπρος θεωρείται μολυσμένη. 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες από το 2003 εφαρμόζουν πρόγραμμα επιτήρησης της ασθένειας, για την 
διαπίστωση και παρακολούθηση της κυκλοφορίας του ιού. Το 2010 εντοπίστηκαν έξι θετικές περιπτώσεις, ενώ 
το 2011 εννέα. 

 Λόγω του ότι ο ιός μεταδίδεται με τσίμπημα του εντόμου του γένους Culicoides, είναι πολύ δύσκολο να 
ελεγχθεί η ασθένεια και κατ' επέκταση, μία χώρα να χαρακτηριστεί ως ελεύθερη από την ασθένεια αυτή. 
Επιπρόσθετα, οι κλιματολογικές συνθήκες της Κύπρου ευνοούν την παρουσία των εντόμων. Οι ψεκασμοί των 
ζώων και υποστατικών με κατάλληλα εντομοκτόνα καθώς και των χώρων όπου συχνάζουν ή 
πολλαπλασιάζονται τα έντομα-φορείς του ιού (Culicoides), θεωρούνται κατάλληλα μέτρα για την μείωση των 
εντόμων και επομένως για τον περιορισμό του καταρροϊκού πυρετού. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.398, ημερομηνίας 20 

Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 25 
Ιανουαρίου 2012, με την οποία μας διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 
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 Σύμφωνα με τις πρόνοιες της Οδηγίας 1999/74/ΕΚ, περί των στοιχειωδών απαιτήσεων για την 
προστασία των ορνίθων αυγοπαραγωγής, από την 1η  Ιανουαρίου 2012 απαγορεύεται η χρησιμοποίηση μη 
εμπλουτισμένων κλουβιών για την εκτροφή ορνίθων αυγοπαραγωγής. 

 Με πρωτοβουλία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ετοιμάστηκε πρόταση για το χειρισμό των ορνίθων που 
θα εξακολουθούν να παραμένουν σε μη εμπλουτισμένα κλουβιά μετά τις 31/12/2011, με στόχο να επιτευχθεί 
συμμόρφωση με τις πρόνοιες της νομοθεσίας σε σύντομο χρονικό διάστημα και προτείνονται μέτρα που 
πρέπει να ληφθούν από τα Κράτη Μέλη, τα οποία όμως θα ισχύουν μόνο για μια μεταβατική περίοδο μέχρι τις 
31/07/2012. 

 Μεταξύ των μέτρων περιλαμβάνονται και τα ακόλουθα: 

• απαγόρευση τοποθέτησης νέων σμηνών ορνίθων σε μη εμπλουτισμένα κλουβιά, 

• ειδική σήμανση των αυγών που προέρχονται από όρνιθες που εκτρέφονται σε μη εμπλουτισμένα 
κλουβιά, 

• η διάθεση των αυγών αυτών θα είναι μόνο για την εγχώρια αγορά της Κύπρου, 

• να κρατούνται στοιχεία/πληροφορίες που να καθιστούν εφικτή την ιχνηλασιμότητα των 
συγκεκριμένων αυγών και των προϊόντων τους. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες σε συνεργασία με το Τμήμα Γεωργίας, 
αποφάσισαν όπως οι συσκευασίες των αυγών που παράγονται από όρνιθες που εκτρέφονται σε μη 
εμπλουτισμένα κλουβιά, να φέρουν επιπρόσθετα στο πάνω μέρος της εξωτερικής τους επιφάνειας την ένδειξη 
«ΑΥΓΑ ΑΠΟ ΜΗ ΕΜΠΛΟΥΤΙΣΜΕΝΟΥΣ ΚΛΩΒΟΥΣ», ώστε να προσδιορίζεται το είδος του κλουβιού που 
χρησιμοποιείται. Η ένδειξη αυτή είναι γραμμένη με κεφαλαία γράμματα κόκκινου χρώματος και τοποθετείται επί 
της συσκευασίας, είτε με τη χρήση αυτοκόλλητης ταινίας είτε με τη χρήση σφραγίδας. 

 Συνολικά στην Κύπρο υπάρχουν 39 εκμεταλλεύσεις με όρνιθες αυγοπαραγωγής, οι οποίες 
χρησιμοποιούν διάφορες μεθόδους για την εκτροφή των ορνίθων τους. Οι 22 εκμεταλλεύσεις χρησιμοποιούν 
τα εναλλακτικά συστήματα εκτροφής (9 σε δάπεδο με στρωμνή, 9 ελεύθερης βοσκής, 4 βιολογικής εκτροφής) 
και αντιπροσωπεύουν το 20% περίπου των ορνίθων που εκτρέφονται στην Κύπρο. 

 Οι υπόλοιπες 17 εκμεταλλεύσεις, διατηρούν τις όρνιθες τους σε κλωβοστοιχίες. Οι 4 χρησιμοποιούν 
μόνο εμπλουτισμένα κλουβιά, 4 χρησιμοποιούν τόσο εμπλουτισμένα όσο και μη εμπλουτισμένα κλουβιά και οι 
υπόλοιπες 9 χρησιμοποιούν μόνο μη εμπλουτισμένα κλουβιά. 

 Σημειώνεται ότι αυτή τη στιγμή, η συνολική δυναμικότητα των εκμεταλλεύσεων που χρησιμοποιούν 
εμπλουτισμένα κλουβιά είναι 230.000 όρνιθες. Επιπρόσθετα, προγραμματίζεται η κατασκευή νέων 
υποστατικών με εμπλουτισμένα κλουβιά δυναμικότητας 130.000 ορνίθων, εντός του πρώτου εξαμήνου του 
2012. 

Με βάση την καταγραφή που έγινε από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες την 1η Ιανουαρίου 2012, υπήρχαν 
165.000 όρνιθες σε μη εμπλουτισμένα κλουβιά, σε 13 εκμεταλλεύσεις, αριθμός που αντιπροσωπεύει το 35% 
περίπου των ορνίθων που εκτρέφονται στην Κύπρο. Ο αριθμός αυτός αναμένεται ότι θα μειώνεται σταδιακά, 
καθώς οι συγκεκριμένες όρνιθες θα ολοκληρώνουν τον παραγωγικό τους κύκλο, οπότε και θα αποσύρονται 
από τις εκμεταλλεύσεις και δεν θα αντικαθίστανται από νέα σμήνη. Για παράδειγμα, μέχρι την 1η Φεβρουαρίου 
2012 ο αριθμός αυτός είχε μειωθεί στις 131.000 όρνιθες. Με βάση τα πιο πάνω, εκτιμάται ότι μέχρι το τέλος 
Ιουλίου 2012 δεν θα υπάρχουν όρνιθες αυγοπαραγωγής σε μη εμπλουτισμένα κλουβιά και κατ' επέκταση, σε 
όλες τις εκμεταλλεύσεις που εκτρέφονται όρνιθες αυγοπαραγωγής σε κλωβοστοιχίες θα τηρούνται πλήρως οι 
πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.453, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
9.02.2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Ανδρέα Κυπριανού, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα σχετικά με τα μέτρα πυροπροστασίας που θα ληφθούν κατά τη φετινή καλοκαιρινή περίοδο: 

1. Μέτρα πρόληψης 

 Το Τμήμα Δασών έχει ήδη τροχοδρομήσει τις πιο κάτω εργασίες: 

- Συντήρηση αντιπυρικών υποδομών τόσο μέσα στα Κρατικά Δάση, όσο και σε διάφορες περιοχές της 
υπαίθρου (δρόμοι, αντιπυρικές λωρίδες). 
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- Μέτρα πυροπροστασίας περιμετρικά των σκυβαλότοπων, που λειτουργούν σε διάφορες περιοχές της 
υπαίθρου. 

- Μέτρα πυροπροστασίας πλησίον στρατιωτικών εγκαταστάσεων και σε περιοχές που λειτουργούν πεδία 
βολής. 

- Κλαδεύσεις, αραιώσεις και αφαίρεση της χαμηλής βλάστησης κατά μήκος πολυσύχναστων δρόμων και 
άλλων περιοχών υψηλού κινδύνου. 

2.  Σύστημα έγκαιρης προειδοποίησης 

Επειδή η έγκαιρη ανίχνευση και προειδοποίηση είναι μεγάλης σημασίας στην παρεμπόδιση της εξέλιξης 
μιας πυρκαγιάς, το Τμήμα Δασών εφαρμόζει τα πιο κάτω μέτρα:  

- Λειτουργεί δίκτυο με πυροφυλάκια και θέσεις παρατήρησης σε στρατηγικά σημεία, τα οποία 
επανδρώνονται κατά την καλοκαιρινή περίοδο με έμπειρους παρατηρητές. Το δίκτυο των υφιστάμενων 
πυροφυλακίων καλύπτει όλα τα κρατικά δάση και σημαντικό ποσοστό ιδιωτικών δασών και άλλων 
περιοχών της υπαίθρου. 

- Περιοχές που δεν είναι ορατές και δεν καλύπτονται από τα πυροφυλάκια, λόγω του έντονου ανάγλυφου 
των δασικών μας εδαφών, ελέγχονται και παρακολουθούνται από κινητά περίπολα. Τα οχήματα που 
χρησιμοποιούνται για τον σκοπό αυτό φέρουν βυτία νερού, ούτως ώστε να λειτουργούν και ως 
πυροσβεστικά οχήματα ταχείας επέμβασης.  

- Το Δάσος Ακάμα καλύπτεται και από αυτόματο σύστημα ανίχνευσης πυρκαγιών προηγμένης 
τεχνολογίας. 

- Λειτουργεί “Σύστημα Εκτίμησης του Βαθμού Κινδύνου Δασικών Πυρκαγιών” που επιτρέπει στους 
διαχειριστές δασικών πυρκαγιών να εκτιμούν το βαθμό κινδύνου σε καθημερινή βάση. Στις περιπτώσεις 
που ο κίνδυνος καταγράφεται ως πολύ μεγάλος τότε λαμβάνονται έκτακτα μέτρα πρόληψης και 
κατάσβεσης δασικών πυρκαγιών. 

3.  Δυνάμεις πυρόσβεσης που ενεργοποιεί το Τμήμα Δασών σε περίπτωση πυρκαγιάς 

Το Τμήμα Δασών σε όλες τις περιπτώσεις πυρκαγιάς ή αναγγελίας πυρκαγιάς ενεργοποιεί το σχέδιο 
“Αστραπή”. Το Σχέδιο αυτό εστιάζει στη συγκέντρωση και εμπλοκή του μεγαλύτερου δυνατού αριθμού 
δυνάμεων στο μικρότερο δυνατόν χρόνο, ώστε κατά το δυνατόν οι δασικές πυρκαγιές να 
καταστέλλονται εν τη γενέσει τους. Η εφαρμογή του εν λόγω Σχεδίου αποσκοπεί στη μείωση του μέσου 
χρόνου κατάσβεσης και της καιόμενης έκτασης ανά πυρκαγιά. 

 Οι δυνάμεις πυρόσβεσης του Τμήματος Δασών περιλαμβάνουν: 

- Το δασοπυροσβεστικό σώμα (424 δασοπυροσβέστες και 40 πυροφύλακες) 

- Δασικούς υπαλλήλους σε επιφυλακή (περίπου 240) 

- Μεγάλα (44) και μικρά (33) πυροσβεστικά οχήματα 

- Μπουλντόζες 

- Δύο πυροσβεστικά αεροπλάνα 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.498, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.498 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Αντρέα Φακοντή και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 1ης Μαρτίου 
2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι η διαδικασία σχετικά με την αποκατάσταση του σκυβαλλότοπου 
Αγίας Μαρινούδας έχει αρχίσει και βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο. 

2. Οι προσφορές για την αποκατάσταση των Χώρων Ανεξέλεγκτης Διάθεσης Απορριμμάτων (ΧΑΔΑ) στην 
επαρχία Πάφου υποβλήθηκαν στις 13 Ιανουαρίου 2012 μετά από σχετική παράταση που δόθηκε στην 
υποβολή των προσφορών. Οι προσφορές αξιολογούνται από Επιτροπή που διορίστηκε από τον προϊστάμενο 
της Αναθέτουσας Αρχής. 

3. Διευκρινίζεται ότι η διαδικασία διαγωνισμού που ακολουθήθηκε είναι ανοικτός διαγωνισμός με κριτήριο 
ανάθεσης την αποκλειστικά χαμηλότερη τιμή με το σύστημα δύο Φακέλων (Τεχνικός και Οικονομικός). Στο 
παρόν στάδιο γίνεται η αξιολόγηση του Τεχνικού Φακέλου και ο Οικονομικός Φάκελος θα ανοιχτεί μόνο για 
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τους προσφοροδότες που ικανοποιούν τις Τεχνικές απαιτήσεις. Αναμένεται μέχρι το τέλος Απριλίου 2012 να 
υπογραφεί η σχετική σύμβαση με τον επιτυχόντα προσφοροδότη διάρκειας 18 μηνών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2012 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.499, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.499 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάψου κ. 
Ανδρέα Φακοντή και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 1 Μαρτίου 
2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι έχουν δοθεί οδηγίες στο Διαχειριστικό Φορέα για οριστικό κλείσιμο 
του χώρου εναπόθεσης αδρανών υλικών στην Κοινότητα Μαραθούντας από την 31η Μαρτίου 2012. 

2. Η αποκατάσταση του χώρου θα είναι εφικτή μετά το οριστικό κλείσιμό του, αφού πρώτα εκπονηθεί 
σχετική μελέτη αποκατάστασης - ανάπλασης, με βάση τις νενομισμένες διαδικασίες και με τη συμμετοχή όλων 
των εμπλεκόμενων φορέων. 

3. Όσον αφορά τη δημιουργία και λειτουργία νέου χώρου επεξεργασίας αδρανών υλικών το Υπουργείο 
Εσωτερικών καταβάλλει μεγάλες προσπάθειες για να βοηθήσει τις Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης για εξεύρεση 
νέου χώρου για την επεξεργασία και αξιοποίηση των Αποβλήτων που προκύπτουν από Εκσκαφές, 
Κατασκευές και Κατεδαφίσεις (ΑΕΚΚ). Ήδη έχει αποφασισθεί η μίσθωση τις Τοπικές Αρχές κατάλληλου 
κρατικού τεμαχίου και αναμένεται ότι οι Τοπικές Αρχές θα ολοκληρώσουν τις σχετικές διαδικασίες, ώστε η 
μονάδα να τεθεί σε λειτουργία εντός του δεύτερου εξαμήνου του τρέχοντος έτους. 

4. Η κατασκευή των Πράσινων Σημείων στην Πάφο αναμένεται να αρχίσει εντός του δεύτερου εξαμήνου 
του τρέχοντος έτους, ώστε να τεθούν σε λειτουργία στις αρχές του 2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2012 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.508, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

         «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.508 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 29.2.2012 και επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει ήδη παραχωρήσει στο Κοινοτικό Συμβούλιο Αγ. 
Μαρίνας Χρυσοχούς, οικονομική βοήθεια συνολικού ύψους €40.000 κατά τα έτη 2010 και 2011, για τη 
βελτίωση/συντήρηση του κοινοτικού γηπέδου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Μαρτίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.515, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.010.01.515 και ημερομηνία 24 Φεβρουαρίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού 
Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 29 Φεβρουαρίου 2012, σχετικά με το κατά πόσο 
υπάρχει προγραμματισμός για επέκταση του αλιευτικού καταφυγίου της κοινότητας Πωμού καθώς και βελτίωση 
του χερσαίου χώρου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

1. Το 2010 το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, πραγματοποίησε βελτιωτικά έργα στο αλιευτικό καταφύγιο Πωμού που αφορούσαν την 
κατασκευή νέας αποβάθρας, αυξάνοντας τις θέσεις ελλιμενισμού και εκβάθυνση της λιμενολεκάνης. Ο 
προϋπολογισμός του έργου ανήλθε στις €270,000 και συγχρηματοδοτήθηκε εξολοκλήρου από το ΕΠΑΛ 2007-
2013. 

2. Στο παρόν στάδιο, δεν προβλέπεται επέκταση του εν λόγω αλιευτικού καταφυγίου, αφού οι ανάγκες 
ελλιμενισμού των επαγγελματιών ψαράδων της περιοχής εξυπηρετούνται πλήρως από το υφιστάμενο ως έχει. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2012 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.519, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.519 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 1η Μαρτίου 
2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι με βάση τους περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(Διαχείριση Αποβλήτων από Εκσκαφές, Κατασκευές και Κατεδαφίσεις) Κανονισμούς του 2011 που 
ψηφίστηκαν τον Απρίλιο 2011 και έχουν τεθεί σε εφαρμογή από το Υπουργείο Εσωτερικών, η διαχείριση των 
Αδρανών Υλικών είναι ευθύνη των παραγωγών και αφορά καθαρά ιδιωτική πρωτοβουλία. 
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2. Οι σχετικοί κανονισμοί προτρέπουν τους παραγωγούς Α.Ε.Κ.Κ να οργανώσουν είτε ατομικά είτε 
συλλογικά συστήματα διαχείρισης των Α.Ε.Κ.Κ. καθορίζοντας και τη διαδικασία αδειοδότησης και λειτουργίας 
των συστημάτων αυτών. Ήδη έχει παραληφθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών μία αίτηση συλλογικού 
συστήματος διαχείρισης Α.Ε.Κ.Κ., η οποία αναμένεται να εγκριθεί μέχρι το τέλος του τρέχοντος μηνός. 
Παράλληλα, διαφάνηκε ότι υπάρχει ενδιαφέρον από ιδιώτες να δραστηριοποιηθούν στον τομέα της διαχείρισης 
Α.Ε.Κ.Κ. και έχουν εκδοθεί οι πρώτες άδειες για Μονάδες επεξεργασίας Α.Ε.Κ.Κ. στην Επαρχία Πάφου και 
Λεμεσού. Επίσης έχουν ήδη υποβληθεί αιτήσεις για εξασφάλιση της απαιτούμενης άδειας για ανέγερση και 
λειτουργία εγκαταστάσεων επεξεργασίας στις Επαρχίες Λάρνακας, Λεμεσού και Πάφου. 

3. Όσον αφορά το διαμέρισμα Πόλεως Χρυσοχούς δεν έχει υποβληθεί καμία αίτηση από φυσικό ή νομικό 
πρόσωπο για εξασφάλιση άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας Μονάδας Επεξεργασίας αδρανών υλικών.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση. Θα αρχίσουμε σήμερα τη συζήτηση του θέματος 
«Η κατάσταση της πολιτιστικής κληρονομιάς μας στα κατεχόμενα και οι δυνατότητες διάσωσής της», θέματος 
εγγραφέντος με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη. 

 Παρακαλώ τον εισηγητή κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη, βουλευτή του Δημοκρατικού Συναγερμού, να 
προσέλθει στο βήμα, για να εισάξει το θέμα. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η εισβολή και η κατοχή μέχρι σήμερα είχαν καταστροφικές επιπτώσεις για την πολιτιστική μας 
κληρονομιά, με αποτέλεσμα να ποδοπατούνται και να λεηλατούνται από τους εισβολείς και τους εποίκους 
χιλιάδες μνημεία και πολιτιστικά κληροδοτήματα.   Οι σχετικές συμβατικές διατάξεις, τις οποίες υπέγραψε η 
κατοχική χώρα, δεν έγιναν σεβαστές, με αποτέλεσμα να υπάρξουν βανδαλισμοί και συλήσεις.  Για άλλη μια 
θεματική, δηλαδή αυτήν του πολιτισμού, η Τουρκία δεν έχει σεβαστεί διεθνείς συμβάσεις, που είναι για κάθε 
χώρα δεσμευτικές.  Η έκταση των ζημιών είναι τεράστια και δυστυχώς στις πλείστες των περιπτώσεων μη 
ανατρέψιμη.  

 Οι ζημιές δε στην εκκλησιαστική πολιτιστική κληρονομιά είναι τεράστιες και θρησκευτικά, θα έλεγα, όπως 
το διαπιστώνουν και πάρα πολλοί, εχθρικές.  Χιλιάδες θρησκευτικά καλλιτεχνήματα μεταφέρθηκαν και 
εμπορεύθηκαν στο εξωτερικό.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ, ησυχία! 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Η πολιτιστική εκκαθάριση παράλληλα με τις βιαιότητες ήταν ένας άλλος στόχος της τουρκικής εισβολής, 
σε αντίθεση με τα 115 μουσουλμανικά τεμένη στις ελεύθερες περιοχές τα οποία διατηρούνται σε άριστη 
κατάσταση, όπως επιβεβαιώνει εξάλλου πόρισμα εμπειρογνωμόνων και από τις δύο πλευρές της Πράσινης 
Γραμμής. 

 Σύμφωνα με θέσεις που έχει εκφράσει η κυπριακή αστυνομία, πάνω από 60 000 αρχαία καλλιτεχνήματα 
έχουν παράνομα μεταφερθεί σε ξένες χώρες, καθώς και άλλες 16 000-20 000 εικόνες και ψηφιδωτά 
εμπορεύονται σε ξένες αγορές.   Πεντακόσιες εβδομήντα πέντε και πλέον ορθόδοξες χριστιανικές εκκλησίες, 
μοναστήρια και παρεκκλήσια έχουν βεβηλωθεί και συληθεί ευθύς αμέσως μετά την κατάληψη από τους 
Τούρκους εισβολείς.   Η κατάσταση των περισσοτέρων μνημείων, όπως φαίνεται στις 20 000 χιλιάδες 
φωτογραφίες που έχω ετοιμάσει μαζί με πολύ καλούς συνεργάτες και βρίσκονται στη διάθεση τόσο του 
σώματος όσο και του κάθε πολίτη, είναι τραγική.  Οι καταστροφές που έγιναν στα χριστιανικά μνημεία της 
Κύπρου ήταν αποτέλεσμα φανατισμού και μισαλλοδοξίας και είναι δυστυχώς ανεπανόρθωτες.  Βρετανός 
δημοσιογράφος σε άρθρο του με τίτλο “Ο βιασμός της Κύπρου”, στην εφημερίδα “The Guardian”, διαπίστωνε 
ότι ο βανδαλισμός και η βεβήλωση γίνονται τόσο μεθοδικά, που ισοδυναμούν με αφανισμό καθετί ιερού για 
τους Έλληνες.  Παρόμοια ήταν και η διαπίστωση Γερμανού ο οποίος το ’90 πραγματοποίησε ταξίδι στα 
κατεχόμενα και εξέτασε τα ιστορικά μνημεία δίνοντας έμφαση στα χριστιανικά.  Όπως θα σημειώσει στη 
συνέχεια και κάποιος άλλος, πάλι γνωστού κύρους δημοσιογράφος, η αλλότρια χρήση των μνημείων είναι μια 
προσπάθεια εξευτελισμού της χριστιανικής θρησκείας από τους αλλόδοξους κατακτητές, με βάση τις αναφορές 
του Γερμανού δημοσιογράφου.   

 Με βάση λοιπόν την κατάσταση στην οποία τα μνημεία έχουν περιέλθει, τα κατηγοριοποιούμε σε 
κάποιες κατηγορίες.  Πρώτη κατηγορία τα μνημεία που έχουν μετατραπεί σε μουσεία και αυτά είναι μετρημένα 
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στα δάχτυλα της μίας χειρός, η μονή δηλαδή του Αποστόλου Βαρνάβα πλησίον της Σαλαμίνας, όπου και ο 
τάφος του ιδρυτή και προστάτη της εκκλησίας της Κύπρου, η μονή του Αγίου Μάμαντος στη Μόρφου, ο ναός 
του Αρχάγγελου στην Κερύνεια και ο ναός της Παναγίας στο Τρίκωμο.  Στους ναούς αυτούς έχουν μεταφερθεί 
και τοποθετηθεί εικόνες από άλλους συλημένους ναούς, όπως από τον ιερό ναό του Αγίου Μάμαντος Μόρφου, 
απ’ όπου εντοπίστηκαν δύο εικόνες, από το ναό του Χρυσοσώτηρος Ακανθούς και μια εικόνα από τη μονή του 
Αγίου Παντελεήμονος Μύρτου.  Οι εικόνες ταυτίστηκαν από περιγραφές σε βιβλία και παλιές φωτογραφίες. 

 Δεύτερη κατηγορία:  Μνημεία που έχουν μετατραπεί σε τζαμιά, αφού απογυμνώθηκε ο εσωτερικός τους 
διάκοσμος και τα χριστιανικά σύμβολα.  Οι ναοί αυτοί, επειδή χρησιμοποιούνται, είναι σε σχετικά καλή 
κατάσταση, θα έλεγα.   

 Τρίτη κατηγορία:  Μνημεία που παρέμειναν στα χέρια των εγκλωβισμένων και αφέθηκαν στη φθορά του 
χρόνου, όπως η μονή του Αποστόλου Ανδρέα και ο Άγιος Συνέσιος στο Ριζοκάρπασο.   

 Τέταρτη κατηγορία:  Μνημεία που ισοπεδώθηκαν, όπως το καθολικό της μονής της Παναγίας 
Αβγασίδας, του Προφήτη Ζαχαρίου στο Δίκωμο, της Αγίας Αικατερίνης στο Γεράνι και του Προφήτου Αβακούμ 
στην Καρπασία.  

 Πέμπτη κατηγορία:  Μνημεία που συλήθηκαν κακόβουλα και εγκαταλείφθηκαν στην τύχη τους, όπως η 
μονή του Αγίου Γεωργίου του Ρηγάτη, που βρίσκεται σήμερα μέσα σε πεδίο βολής των κατοχικών δυνάμεων.  

 Έκτη κατηγορία:  Μνημεία που μετατράπηκαν σε στάβλους ζώων, αποθήκες, αφοδευτήρια, καφενεία, 
αίθουσες χορού και άλλα, όπως ο ναός της Αγίας Αναστασίας στη Λάπηθο και δύο ναοί του Αγίου Αναστασίου 
στην Περιστερωνοπηγή Αμμοχώστου.  Εκτός των μνημείων βεβηλώθηκαν και τα κοιμητήρια.   Τάφοι 
διανοίχτηκαν και οι σταυροί και οι ταφόπλακες κομματιάστηκαν.  Στο χωριό Δαυλός οι σταυροί μάλιστα 
απομακρύνθηκαν από το κοιμητήριο και ρίχτηκαν σε ρεματιά στο δρόμο που οδηγεί στο μοναστήρι του Αγίου 
Νικολάου.  Και αυτό δεν είναι μοναδικό φαινόμενο, αλλά, θα έλεγα, είναι το μέσο φαινόμενο συμπεριφοράς στα 
κατεχόμενα σε σχέση με τα κοιμητήριά μας.   

 Η Τουρκία επιθυμεί να εναρμονιστεί με το ευρωπαϊκό δίκαιο, δηλαδή με αυτό το δίκαιο που 
συμπεριλαμβάνει τη σύμβαση της Χάγης του ’54 και το οποίο έχει καταστρατηγήσει όχι μόνο το ’74, αλλά και 
τριάντα οκτώ ολόκληρα χρόνια στη συνέχεια. Οι κατοχικές δυνάμεις έχουν κάθε υποχρέωση να προστατεύσουν 
τα πολιτιστικά αγαθά, ακόμα και στις περιόδους όπου δε διεξάγεται ένας πόλεμος.  Αντίθετα, όχι μόνο δεν τα 
έχουν προστατεύσει, αλλά αυτή η κληρονομιά αποτέλεσε τα λάφυρα των στρατιωτικών.  Στην περίπτωση του 
αρχαιοκάπηλου Ντικμέν, στην κατοχή του οποίου βρέθηκαν 8 000 ιερά κειμήλια και έργα τέχνης τα οποία 
κλάπηκαν από 46 εκκλησίες, οι πρωτεργάτες ήταν κύκλωμα στρατιωτικών λαθρεμπόρων με τις ευλογίες του 
τουρκικού στρατού, όπως φαίνεται από τα αρχεία που διέθετε ο ίδιος ο Ντικμέν.  Μόνο αυτό φανερώνει καθαρά 
την ευθύνη της Τουρκίας, η οποία δεν τον παρεμπόδισε ως όφειλε, με βάση τα άρθρα 43 και 56 των 
Κανονισμών της Χάγης και το άρθρο 1, παράγραφος (1) της σύμβασης της Χάγης του ’54. 

 Παρά τη δεδομένη παραβίαση οι διεθνείς νομικές ρυθμίσεις ήταν ανεπαρκείς και χωρίς αποτέλεσμα 
στην περίπτωση της Κύπρου.  Τα διαβήματα προς την ΟΥΝΕΣΚΟ ήταν αναποτελεσματικά, χωρίς επέμβαση 
ως όφειλε, με τη δικαιολογία μάλιστα ότι πρόκειται για ενδοκοινοτική διένεξη και δεν καλύπτεται από το 
Πρωτόκολλο 1, ενώ η δική μας πλευρά είχε πάντοτε το δίλημμα να μπει σε διαπραγμάτευση με την 
τουρκοκυπριακή πλευρά, που θα ενείχε τον κίνδυνο μιας de facto και κατ’ επέκταση μιας de jure αναγνώρισης 
της “Τουρκικής Δημοκρατίας Βορείου Κύπρου” από το διεθνή οργανισμό.   

 Το διεθνές δίκαιο δεν μπόρεσε να προστατεύσει το μικρό κράτος με αυτή την τεράστια πολιτιστική 
κληρονομιά.  Ακόμα και στην περίπτωση αποφάσεων ξένων δικαστηρίων για επιστροφή και επαναπατρισμό 
θησαυρών υπάρχουν κωλύματα και το διεθνές δίκαιο δε συνδράμει δυστυχώς καταλυτικά στην εφαρμογή 
αποφάσεων εθνικών δικαστηρίων.  Αγώνας δρόμου έχει γίνει, για να εφαρμοστεί η απόφαση βαυαρικού 
δικαστηρίου για την επιστροφή θησαυρών στην Κύπρο, και μάλιστα με ανοικτή ακρόαση στο Ευρωκοινοβούλιο 
το 2007 έπειτα από πρωτοβουλία του κ. Σιφουνάκη.   

  Άλλη περίπτωση είναι οι δύο τοιχογραφίες του Αγίου Ευφημιανού που εκλάπησαν από έναν Τούρκο 
λαθρέμπορο.  Παρά την απόδειξη της ιδιοκτησίας τους από την Εκκλησία της Κύπρου, εντούτοις πέρασαν 
αρκετά χρόνια μέχρι το ’84, για να υπογραφεί συμφωνία από το ίδρυμα “Μενίλ” στο Χιούστον του Τέξας και να 
αναλάβει την κηδεμονία των τοιχογραφιών για περίοδο είκοσι χρόνων, η οποία περίοδος λήγει, νομίζω, τούτο 
το χρόνο, όπου και προβλέπεται η επιστροφή τους στην Κύπρο. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ήρταν οι τοιχογραφίες. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Δεν είχα…  

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 
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 Ήρταν οι τοιχογραφίες! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Μια άλλη σημαντική νομική περίπτωση είναι η περίπτωση της Goldenberg, που αφορά την αγορά 
ψηφιδωτών πρώιμης χριστιανικής τέχνης του 6ου αιώνα, που αφαιρέθηκαν από Τούρκους αρχαιοκάπηλους.  
Κατά τη μεταπώληση ηγέρθη αγωγή ενώπιον του δικαστηρίου της Ιντιάνας, με αποτέλεσμα να κερδηθεί η δίκη, 
απόρροια της οποίας ήταν η υπογραφή διακρατικής συμφωνίας, όπου απαγορευόταν στο εξής η εισαγωγή στις 
ΗΠΑ βυζαντινών αρχαιοτήτων που προέρχονται από την Κύπρο χωρίς πιο πριν την έγκριση της Κυπριακής 
Δημοκρατίας.  Η απόφαση αυτή έδινε το δικαίωμα διεκδίκησης των πολιτιστικών αγαθών όχι μόνο στο κράτος, 
αλλά και στην Εκκλησία της Κύπρου.  Η απόφαση αυτή δεν ασχολήθηκε με το φυσικό αυτουργό της κλοπής, 
αλλά με τον έμπορο της τέχνης που θα εισπράξει η μερίδα του λέοντος μέσα από την εμπορική αυτή 
συναλλαγή, ενώ μια άλλη περίπτωση ήταν ενώπιον του δικαστηρίου του Ρότερνταμ από το ’96 και αφορούσε 
την κλοπή τεσσάρων εικόνων που ήταν στην κατοχή Ολλανδού.  Το ’99 η απόφαση άφηνε τις εικόνες στην 
κατοχή των Ολλανδών, οι οποίοι τις αγόρασαν από Αρμένιο συλλέκτη, και έτσι αναγνώριζε την καλή πίστη του 
αγοραστή, αλλά έθετε επίσης το νομικό επιχείρημα ότι η Ολλανδία δεν είχε θέσει σε εφαρμογή τη σύμβαση της 
Χάγης και άρα δε δεσμεύεται από αυτή.    

 Παρακολουθώντας κάποιος τον τουρκοκυπριακό τύπο, μπορεί να μελετά τις δραστηριότητες των 
κατοχικών δυνάμεων σε σχέση με την αρχαιοκαπηλία στα κατεχόμενα, αυτές τις δραστηριότητες που σήμερα 
συνεχίζουν με αρχαιολογικές εκσκαφές.  Παρατηρούμε επίσης να διενεργούνται παράνομες ανασκαφές στην 
επαρχία Αμμοχώστου και στην Κερύνεια και τις χαρακτηρίζω παράνομες, επειδή ακριβώς στη σύμβαση της 
ΟΥΝΕΣΚΟ γράφεται καθαρά ότι αποτελεί παράνομη πράξη η ανασκαφική έρευνα και κάθε άλλη αρχαιολογική 
έρευνα σε εδάφη υπό κατοχή.  Το άρθρο 32 του κεφαλαίου 6 της σύστασης της ΟΥΝΕΣΚΟ του ’56 για τις 
διεθνείς αρχές σε αρχαιολογικές ανασκαφές αναφέρει ότι σε περίπτωση ένοπλης σύρραξης κάθε 
συμβαλλόμενο κράτος που κατέχει το έδαφος ενός άλλου κράτους οφείλει να απέχει από κάθε διενέργεια 
αρχαιολογικών ανασκαφών στην κατεχόμενη περιοχή και, αν τύχει να βρεθούν αντικείμενα, οφείλει να λάβει 
μέτρα, για να τα προστατεύσει, και μετά το πέρας των εχθροπραξιών να τα παραδώσει στις αρμόδιες αρχές της 
κατεχόμενης περιοχής μαζί με τα σχετικά έγγραφα.   

 Το Δεκέμβριο του 2006, μετά από ψήφισμα του Ευρωκοινοβουλίου, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ενέκρινε 
σχέδιο για μια συστηματική καταλογογράφηση των θρησκευτικών μνημείων στα κατεχόμενα, ως επίσης και για 
την εκτίμηση της ζημιάς εξαιτίας της κατοχής και της λεηλασίας, έτσι ώστε να προχωρήσει η αναστήλωση και η 
διάσωση των μνημείων.  Το πολιτικό μήνυμα αυτής της απόφασης είναι ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση παρενέβη σε 
ένα θέμα που εμπλέκει τον πολιτισμό, ωστόσο με πολιτικές συνέπειες, γιατί οι “αρχές” του ψευδοκράτους θα 
πρέπει να αποδεχτούν λύσεις για την πρακτική εφαρμογή αυτής της απόφασης.  Μια άλλη εξέλιξη είναι το 
ψήφισμα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου που σχετίζεται με την πρόοδο της Τουρκίας για το 2007 και την καλεί 
να τηρήσει τις υποχρεώσεις της για την προστασία της θρησκευτικής πολιτιστικής κληρονομιάς.  Για όσο καιρό 
δεν υπάρχει επίλυση του κυπριακού προβλήματος καθίσταται ουτοπία η διάσωση της πολιτιστικής 
κληρονομιάς στα κατεχόμενα.  Αξίζει να τονιστεί ότι και η περίπτωση των φυσικών και πολιτιστικών μνημείων 
στα κατεχόμενά μας αφορά κοινή ευρωπαϊκή πολιτιστική κληρονομιά και ως εκ τούτου η Ευρωπαϊκή Ένωση 
έχει κάθε έννομο δικαίωμα και υποχρέωση να τα υπερασπιστεί μέσα από πλέγμα δικό μας, διαπροσωπικών 
αλλά και διακρατικών σχέσεων.  Αποδεδειγμένα η Τουρκία είτε άφησε να καταστρέψουν είτε η ίδια προέβη σε 
καταστροφή μνημείων πολιτιστικής κληρονομιάς ως μια στοχευμένη πολιτική, με σκοπό την απώλεια της 
πολιτιστικής μνήμης, με κύριο χαρακτηριστικό αυτής της πολιτικής τον έντονο εθνικισμό.   

 Οι αδιάψευστες μαρτυρίες δεν αφήνουν περιθώρια αμφιβολιών.  Ο στόχος του κατοχικού καθεστώτος 
υπήρξε ο χριστιανισμός εν γένει, είτε στη μορφή του ορθόδοξου δόγματος είτε του καθολικού είτε στους λαούς 
των Μαρωνιτών είτε και των Αρμενίων.  Αν μάλιστα λάβουμε υπόψη πως ακόμα και οι εβραϊκοί ιεροί χώροι της 
Κύπρου βεβηλώθηκαν, καταλήγουμε και πάλι στο ίδιο συμπέρασμα.  Στόχο του τουρκικού στρατού κατοχής 
αποτελεί η κάθε μη ισλαμική θρησκευτική παρουσία σ’ αυτό τον ιερό τόπο.  Μέσα σε αυτή τη λογική η έννοια 
της κληρονομιάς, αν τη δει κανείς σε εθνική “οικογενειακή κλίμακα”, υποδηλώνει όχι μόνο τα αγαθά που 
μεταβιβάζονται από τους προγόνους, αλλά και ένα σύνολο γνώσεων, πρακτικών και δοξασιών στις οποίες η 
ελληνοκυπριακή κοινότητα εξακολουθεί να είναι προσκολλημένη και μέσα από τις οποίες προσδιορίζει την 
ταυτότητά της, χωρίς να προσπαθεί να αναπτύξει μια αποστασιοποιημένη σκέψη.  Αντιθέτως, η Κυπριακή 
Δημοκρατία -και θα το επαναλάβω για δεύτερη φορά- αποδεικνύει έμπρακτα επί δεκαετίες το σεβασμό στη 
διαφορετικότητα του άλλου με την ανακαίνιση από κυβερνητικά κονδύλια, από τα κονδύλια του Ελληνοκύπριου 
φορολογούμενου, δεκάδων οθωμανικών τεμενών στις ελεύθερες περιοχές.   

 Δυστυχώς οι συμβάσεις δεν έχουν τόση βαρύτητα λόγω κυρίως του μικρού αριθμού κρατών που την 
έχουν αποδεχτεί, ενώ μεγάλος αριθμός κρατών, που συνήθως αποτελούν τις χώρες εξαγωγής πολιτιστικών 
αγαθών, δεν υιοθετούν καμία σύμβαση.  Παράλληλα με την πολιτική διάσταση του θέματος, το πρόβλημα 
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επεκτείνεται με το αυξανόμενο και επικερδές παράνομο εμπόριο αρχαιοτήτων.  Οι χώρες εισαγωγής κλείνουν 
τα μάτια τους σ’ αυτό το φαινόμενο, ενώ οι χώρες προέλευσης λόγω των πολλών αδυναμιών τους παραμένουν 
απλοί θεατές, χωρίς να έχουν πολύ μεγάλα περιθώρια κινήσεων.  Παρά  τη σύμβαση της ΟΥΝΕΣΚΟ, η 
διακίνηση των αρχαιοτήτων άρχισε να οργανώνεται πιο συστηματικά και πιο αποτελεσματικά από τους 
παρανομούντες.  Ενώ μέχρι το ’70 όλα ήταν ανεξέλεγκτα, μετά τη σύμβαση του ’70 αρχαιοπώλες γκαλερί ή και 
δημοπρασιών, ιδιώτες, συλλέκτες και μουσεία στράφηκαν σε διάφορες επινοήσεις, για να δημιουργούν πλαστά 
έγγραφα προέλευσης των αγαθών και υφαρπάζουν με ευκολία τα παράνομα πολιτιστικά αγαθά κρατών, λαών 
και κοινωνιών.   

 Η προστασία της πολιτιστικής κληρονομιάς δε θα είναι ποτέ αποτελεσματική, εάν δε 
συνειδητοποιήσουμε ολόκληρη η πολιτεία την αξία αυτής της κληρονομιάς και την ανάγκη διαφύλαξης των 
μαρτυριών του παρελθόντος ως πηγής συλλογικής μνήμης.  Η διατήρηση της πολιτιστικής μας κληρονομιάς 
στα κατεχόμενα είναι προτεραιότητα στον αγώνα μας και πτυχή βασικής σημασίας στο πλαίσιο του κυπριακού 
προβλήματος.  Παράλληλα, η διαφύλαξη και διάσωση αυτού το οποίο μπορεί να διασωθεί μπορεί να έχει μια 
άμεση συσχέτιση με την πορεία ένταξης της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η διάσωση της πολιτιστικής 
κληρονομιάς της Κύπρου είναι υπόθεση ολόκληρης της ανθρωπότητας, είναι υπόθεση της Ευρώπης, είναι 
υπόθεση αδήριτης εθνικής αναγκαιότητος.  Η εννιά χιλιάδων χρόνων ιστορία της Κύπρου αποτελεί ευρωπαϊκή 
πολιτιστική κληρονομιά.  Έχουμε καθήκον και υποχρέωση όχι μόνο προς την ιστορία και προς τους 
δημιουργούς αυτής της κληρονομιάς, αλλά και πάνω από όλα προς τις επόμενες γενεές, τις μελλοντικές γενεές.   

 Διαισθάνομαι ως προτεραιότητα στον αγώνα μας την άμεση ανάγκη συντήρησης των κατεχόμενων 
μνημείων και ειδικότερα την άμεση υποστήριξη αυτών που καταρρέουν ή κινδυνεύουν με άμεση κατάρρευση.  
Καταγγέλλω τη συνεχιζόμενη κατεδάφιση εκκλησιών από τις κατοχικές δυνάμεις και τους εποίκους. Επιπλέον, 
σημειώνω την παρεμπόδιση τέλεσης της Θείας Λειτουργίας σε όλους τους ναούς ως δείγμα καταπάτησης της 
θρησκευτικής ελευθερίας στην Κύπρο από έναν ξένο στρατό κατοχής. 

 Ποια η στρατηγική μας;  Ποια πρέπει να είναι η στρατηγική μας;  Σήμερα όσο ποτέ άλλοτε χρειάζεται 
αναθεώρηση της δικής μας στρατηγικής για διάσωση της πολιτιστικής μας κληρονομιάς, αλλά και της 
επιστροφής των ξενιτεμένων μας αρχαιοτήτων.  Νέα δεδομένα επικρατούν στο διεθνές και ευρωπαϊκό 
περιβάλλον. Ενώ στο παρελθόν είχαμε στρέψει τις προσπάθειές μας στους διεθνείς οργανισμούς, με 
αποτελέσματα άλλοτε θετικά και άλλοτε απογοητευτικά, σήμερα μπορεί να συνεχιστούν αυτές οι προσπάθειες 
και η λήψη πρωτοβουλιών στο ίδιο επίπεδο.  Επιπρόσθετα, διαθέτουμε τη δυνατότητα αξιοποίησης των 
ευρωπαϊκών θεσμών, τόσο προς την κατεύθυνση ανάπτυξης πολιτικών διαφύλαξης της πολιτιστικής 
κληρονομιάς σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο όσο και προς την κατεύθυνση της διασύνδεσης του τουρκικού 
στόχου για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση με το θέμα της διάσωσης της πολιτιστικής κληρονομιάς.  Η 
Ευρωπαϊκή Ένωση μπορεί σε αυτό το θέμα να επηρεάσει καταλυτικά, αν και εφόσον η δική μας πλευρά βγει με 
αυτοπεποίθηση, δημιουργικότητα και διεκδικητικότητα και αποβάλει την ηττοπάθεια που τη χαρακτηρίζει, 
αποβάλει τις τυποποιημένες κινήσεις και ενέργειες στις οποίες προβαίνει για προώθηση των γενικών μας 
θέσεων, πολλές φορές μάλιστα για το θεαθήναι.  Η δική μας πλευρά δεν μπορεί να χάνει ευκαιρίες προώθησης 
της ανάγκης διάσωσης της πολιτιστικής κληρονομιάς.  Μια τέτοια ευκαιρία ήταν ο θεσμός της πολιτιστικής 
πρωτεύουσας της Ευρώπης, όπου η δική μας σοφία δεν ήταν αρκετή, ώστε να υπερισχύσει άλλου είδους 
λογική και να αφήσουμε την πόλη-φάντασμα να είναι η πολιτιστική πρωτεύουσα της Ευρώπης για έξι 
ολόκληρους μήνες. 

 Χρειάζεται μεταρρύθμιση του ρόλου των προσφυγικών δήμων και κοινοτήτων με αναβαθμισμένο ρόλο 
στη διάσωση της πολιτιστικής κληρονομιάς τους με την αντίστοιχη διάθεση αξιοπρεπούς προϋπολογισμού και 
κονδυλίων. 

 Ξέρετε, εμείς οι πολιτικοί κρίνουμε τους πάντες εκ του ασφαλούς και θα ήταν μια πρόκληση, αν και εμείς 
κρινόμασταν εκ του αποτελέσματος σχετικά με το θέμα αυτό.  Πολύ φοβάμαι όμως ότι σε αυτή την περίπτωση 
η κρίση προς εμάς θα ήταν πολύ αρνητική και ο πολίτης εύκολα θα μας καταψήφιζε.  Αν για όλα φταίει η 
Τουρκία, που εγώ λέω φταίει, και δεν πετυχαίνουμε κάποια θετικά αποτελέσματα, τι θα γίνει, όταν 
αναρωτηθούμε μήπως η Τουρκία δε φταίει, επειδή φταίει… Αυτό θα πρέπει να προβληματίσει σχετικά με την 
αποτελεσματικότητα των πράξεων και ενεργειών τους και πολλούς άλλους φορείς στα χαρακώματα των 
οποίων ανεμίζει το ρητορικό σύνθημα «φταίξιμο της Τουρκίας» σε βάρος της αποτελεσματικότητας των 
πράξεών τους. Μέσα από πρωτοβουλίες να αναληφθεί κοινή δράση μεταξύ χωρών που έχουν κλεμμένες 
αρχαιότητες, αφού συντάξουν πρώτα από κοινού έναν κατάλογο με τις πιο σημαντικές κλεμμένες αρχαιότητές 
τους και να επιδοθούν σε μια κοινή εκστρατεία για ευαισθητοποίηση της διεθνούς κοινής γνώμης στο θέμα της 
επιστροφής των κλεμμένων αρχαιοτήτων τους. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Eυχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη, για την εισήγησή σας.  
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         Θα ήθελα να ζητήσω την άδεια του σώματος να κάνω μια παρέκκλιση από τη διαδικασία για ένα 
καλωσόρισμα.  Δε θα καλωσορίσω κάποιον μεγαλόσχημο επίσημο προσκεκλημένο . θα καλωσορίσω έναν 
ταπεινό υπηρέτη της Βουλής για δεκαετίες, που μας κάνει την τιμή να είναι εδώ, το Φρίξο, τον οποίο βλέπω 
εκεί στα θεωρεία.  Πρέπει να σας πω ότι στις δύσκολες εποχές της Βουλής, όταν οι υπάλληλοι δεν 
υπερέβαιναν τους δέκα, τη δεκαετία του 1980, που έφθασα εγώ, ο Φρίξος κατέθετε ψυχή, για να υπηρετήσει το 
ναό της δημοκρατίας.  Να ’σαι καλά, Φρίξο! 

 Λοιπόν, η επόμενη ομιλήτρια είναι η κ. Κουκουμά από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εμείς δεν ήμασταν τότε στη Βουλή.  Χαιρόμαστε για τους πραγματικούς λειτουργούς, όπως το έχετε 
αναφέρει, αλλά αντιλαμβάνομαι ότι, έστω κι αν ήταν μερικοί τότε, το νομοθετικό έργο έβγαινε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, βεβαίως!  Με πολύ πιο δύσκολες συνθήκες ασφαλώς. 

 Κυρία Κουκουμά, παρακαλώ. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Eυχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Συζητούμε σήμερα το θέμα της κατάστασης της πολιτιστικής μας κληρονομιάς στα κατεχόμενα, γιατί όλοι 
νιώθουμε βαριά την ευθύνη για τη διάσωσή της, γι’ αυτό και εμείς ως ΑΚΕΛ έχουμε εγγράψει θέμα στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, για να ενημερωθούμε για 
τις ενέργειες και τους τρόπους αντιμετώπισης της καταστροφής των μνημείων πολιτιστικής και θρησκευτικής 
κληρονομιάς στα κατεχόμενα.  

 Η Κύπρος, το τρίτο σε μέγεθος νησί της Μεσογείου, είναι μια χώρα με μοναδική ιστορία και αρχαίο 
πολιτισμό που χρονολογείται από το 9000 π.Χ. Λόγω της γεωγραφικής της θέσης αποτέλεσε ανά τους αιώνες 
σημαντικό διαμετακομιστικό σταθμό για το εμπόριο, που οδήγησε στην ανάπτυξη της οικονομίας, των τεχνών 
και του πολιτισμού.  Σημαντικός αριθμός εκκλησιών, ναΐσκων και μοναστηριών, που βρίσκονται σε αγροτικές 
και ορεινές περιοχές του νησιού, είναι διακοσμημένα με πολύ παλιά και ανεκτίμητα ψηφιδωτά, τοιχογραφίες και 
εικόνες, γι’ αυτό δικαιωματικά ο βυζαντινολόγος ερευνητής Χαράλαμπος Χοτζάκογλου την έχει αποκαλέσει 
“πλωτό μουσείο” σε μία από τις εκδόσεις του Μουσείου Ιεράς Μονής Κύκκου. 

 Το πραξικόπημα και η τουρκική εισβολή του 1974 και η παράνομη κατοχή του 36,2% του κυπριακού 
εδάφους είχαν ως συνέπεια την πιο βίαιη και συστηματική καταστροφή της πολιτιστικής και θρησκευτικής 
κληρονομιάς στην περιοχή που δε βρίσκεται υπό τον έλεγχο της Κυπριακής Δημοκρατίας. Ως αποτέλεσμα της 
συνεχιζόμενης πολιτικής της λεηλασίας, καταστροφής και βεβήλωσης της θρησκευτικής και πολιτιστικής 
κληρονομιάς της Κύπρου από τις κατοχικές αρχές, εκατοντάδες ιστορικά μνημεία σε διάφορα σημεία των 
κατεχόμενων περιοχών έχουν καταστραφεί, λεηλατηθεί και υποστεί βανδαλισμούς.  Έχουν γίνει παράνομες 
ανασκαφές και καλλιτεχνικοί θησαυροί έχουν κλαπεί από μουσεία και ιδιωτικές συλλογές.  

 Σύμφωνα με στοιχεία από τις αρμόδιες αρχές της Κυπριακής Δημοκρατίας, και συγκεκριμένα από το 
Υπουργείο Εξωτερικών, περισσότερες από 500 ελληνορθόδοξες εκκλησίες και ξωκλήσια, καθώς και 17 
μοναστήρια σε πόλεις και χωριά των κατεχόμενων  περιοχών έχουν λεηλατηθεί, γίνει επίτηδες αντικείμενα 
βανδαλισμού και σε μερικές περιπτώσεις κατεδαφιστεί.  Μέχρι σήμερα είναι άγνωστο πού βρίσκονται τα 
εκκλησιαστικά κειμήλια αυτών των ναών, περιλαμβανομένων άνω των 15 000 φορητών εικόνων.  Σύμφωνα 
ακόμα με υπολογισμούς της κυπριακής αστυνομίας, πάνω από 60 000 αρχαία αντικείμενα έχουν παράνομα 
μεταφερθεί σε ξένες χώρες σε όλο τον κόσμο.   Οι πιο σημαντικές και ανεκτίμητες εικόνες περιήλθαν στην 
κατοχή οίκων δημοπρασίας και πωλήθηκαν παράνομα από εμπόρους τέχνης στο εξωτερικό. 

 Το γεγονός ότι περισσότερες από 133 εκκλησίες, εξωκκλήσια, μοναστήρια έχουν βεβηλωθεί, 77 
εκκλησίες έχουν μετατραπεί σε τζαμιά, 28 χρησιμοποιούνται από τον τουρκικό στρατό ως αποθήκες, κοιτώνες 
ή νοσοκομεία, 13 χρησιμοποιούνται ως αποθήκες ή αχυρώνες αποδεικνύει σαφώς ότι η θρησκευτική και 
πολιτιστική κληρονομιά στο βόρειο τμήμα του νησιού υπήρξε πάντοτε στόχος των κατοχικών αρχών.   Ιδιαίτερα 
προκλητική είναι η μετατροπή της εκκλησίας της Αγίας Παρασκευής στην Κερύνεια σε ξενοδοχείο και καζίνο 
πολυτελείας και η χρήση του Αρμενομονάστηρου σε καφετέρια.  Τέτοιες ενέργειες αποδεικνύουν πως όχι μόνο 
η ορθόδοξη Εκκλησία της Κύπρου είναι θύμα λεηλασίας, αλλά και η αρμενική και λατινική Εκκλησία έχουν 
υποστεί σημαντικές απώλειες. 

 Επίσης το κατοχικό καθεστώς έχει μεταβιβάσει την κυριότητα όλων των χριστιανικών ναών στο 
θρησκευτικό ίδρυμα διαχείρισης βακουφιών, γνωστό ως ΕΦΚΑΦ, που συνιστά κατάφωρη παραβίαση του 
Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Ακόμα και κοιμητήρια κατεδαφίστηκαν μερικώς ή ισοπεδώθηκαν σε 
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μια έκρηξη θρησκευτικής μισαλλοδοξίας και επίδειξης στρατιωτικής ισχύος, με θύματα αρχαιολογικά μνημεία 
μιας πλούσιας πολιτιστικής κληρονομιάς, χωρίς να παραμερίζουμε το γεγονός ότι η σύληση τάφων, η 
προσβολή και η διατάραξη των νεκρών θέτουν σοβαρά θέματα ηθικής τάξης σε ένα καθεστώς που κατά τα 
άλλα διαμαρτύρεται ότι τάχα η έννομη διεθνής κοινότητα το έχει απομονώσει. Επιπλέον πρόβλημα προκαλείται 
από τις αποφάσεις του κατοχικού καθεστώτος για την  πώληση ή ενοικίαση εκκλησιών και άλλων χώρων 
αρχαιολογικής σημασίας σε Τούρκους ή και Δυτικοευρωπαίους ιδιώτες που τα έχουν μετατρέψει σε 
επαγγελματικούς χώρους, όπως εργαστήρια ζωγραφικής, εκπαιδευτήρια, ενώ άλλα έχουν ακόμα παραχωρηθεί 
σε κοινότητες που τα έχουν μετατρέψει σε τεμένη.  

 Λόγω της τουρκικής εισβολής όλες οι νόμιμες αρχαιολογικές αποστολές στις επαρχίες Αμμοχώστου, 
Κερύνειας και Μόρφου έχουν διακοπεί και δυστυχώς όλα τα αντικείμενα που βρίσκονταν στα μουσεία και το 
υλικό που βρισκόταν στις αποθήκες των αποστολών έχουν λεηλατηθεί και εξαχθεί παράνομα στο εξωτερικό.   
Επίσης διεξάγονται παράνομες ανασκαφές σε πολλούς αρχαιολογικούς χώρους στο κατεχόμενο τμήμα της 
Κύπρου, με αποτέλεσμα αρχαιολογικά ευρήματα που χρονολογούνται απ’ όλες τις ιστορικές περιόδους του 
κυπριακού πολιτισμού να βρίσκονται συστηματικά στην κατοχή οίκων δημοπρασίας του εξωτερικού.  
Παράνομες ανασκαφές γίνονται και από το Πανεπιστήμιο της Άγκυρας στον αρχαιολογικό χώρο της Σαλαμίνας.    
Δυστυχώς σε πολλές περιπτώσεις οι κατοχικές δυνάμεις έχουν προκαλέσει την πλήρη καταστροφή μοναδικών 
θρησκευτικών και αρχαιολογικών χώρων.    

 Άκαρπες απέβησαν επίσης οι προσπάθειες του Τμήματος Αρχαιοτήτων, που ζήτησε μέσω των 
Ηνωμένων Εθνών να επισκεφθεί κατεστραμμένους αρχαιολογικούς χώρους, για να διεξάγει τις απαραίτητες 
εργασίες αποκατάστασης, αφού οι κατοχικές δυνάμεις δεν το επέτρεψαν.   Και είναι καλά να μη δίνουμε 
συγχωροχάρτι στην Τουρκία, απλά για να επικρίνουμε την κυβέρνηση σε σχέση με πράγματα που θα 
μπορούσε να κάνει.   

 Ο ρόλος της Τουρκίας στο παράνομο εμπόριο που διεξάγεται στην κατεχόμενη περιοχή της Κύπρου 
φάνηκε και σε αριθμό υποθέσεων που η κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας έφερε ενώπιον του 
δικαστηρίου. Δυστυχώς το κεφάλαιο της αρχαιοκαπηλίας αποτελεί μία από τις πιο τραγικές παραμέτρους της 
καταστροφής της πολιτιστικής κληρονομιάς, αφού  κυπριακές αρχαιότητες και κειμήλια εντοπίζονται ανά το 
παγκόσμιο σε ιδιωτικές συλλογές, σε καταλόγους οίκων δημοπρασιών, σε ιστοσελίδες αρχαιοπωλών της 
Ευρώπης και της Αμερικής. Αναγνωρίζοντας ότι η καταστροφή του πολιτιστικού πλούτου της Κύπρου δεν 
αποτελεί μια ελληνοτουρκική διαφορά, αλλά αφορά την παγκόσμια πολιτιστική κληρονομιά και την προστασία 
της, θα πρέπει πιο μεθοδευμένα να αντιμετωπιστεί το θέμα της αρχαιοκαπηλίας, με συστηματική 
παρακολούθηση της παράνομης διακίνησης κυπριακών αρχαιοτήτων στο εξωτερικό, συνεργασία με διεθνείς 
φορείς, τελωνειακές και αστυνομικές αρχές, εντοπισμό και τεκμηρίωση εντοπισθέντων έργων τέχνης και κίνηση 
των νομικών διαδικασιών για επαναπατρισμό τους.  

 Η διεθνής κοινότητα επιδεικνύει μεγάλη ευαισθησία σε θέματα προστασίας και σεβασμού της 
θρησκευτικής και πολιτιστικής κληρονομιάς σε όλο τον κόσμο, όπως γίνεται φανερό από τον αριθμό των 
συμβάσεων και πρωτοκόλλων που έχουν υιοθετηθεί για την προστασία, καθώς και την επιστροφή τέτοιων 
αντικειμένων πολιτιστικής κληρονομιάς στους νόμιμους ιδιοκτήτες.  Πολλές άλλες συμβάσεις έχουν υιοθετηθεί 
για την προστασία της διεθνούς πολιτιστικής κληρονομιάς ή την επιστροφή της.   Ανάμεσα σ’ αυτές είναι η 
Σύμβαση για τους Τρόπους Απαγόρευσης και Παρεμπόδισης της Παράνομης Εισαγωγής, Εξαγωγής και 
Μεταβίβασης Ιδιοκτησίας Πολιτιστικής Περιουσίας του 1970 και η Σύμβαση Unidroit για την Κλοπιμαία ή 
Παράνομα Εξαχθείσα Πολιτιστική Κληρονομιά, η Ευρωπαϊκή Σύμβαση για την Προστασία Δικαιωμάτων του 
Ανθρώπου και των Θεμελιωδών Ελευθεριών μαζί με τα Πρωτόκολλά της, καθώς και η Ευρωπαϊκή Σύμβαση 
για την Προστασία της Αρχαιολογικής Κληρονομιάς και πολλές Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Παρά το γεγονός ότι η Τουρκία είναι συμβαλλόμενο μέρος στη σύμβαση της Χάγης, καθώς και στη 
Σύμβαση της ΟΥΝΕΣΚΟ για τους Τρόπους Απαγόρευσης και Παρεμπόδισης της Παράνομης Εισαγωγής, 
Εξαγωγής και Μεταβίβασης Πολιτιστικής Κληρονομιάς επιμένει να μη συμμορφώνεται με τις υποχρεώσεις της 
που προκύπτουν από αυτές τις συμβάσεις και συνεχίζει τη συστηματική καταστροφή της πολιτιστικής 
κληρονομιάς της Κύπρου.  Να αναφέρω εδώ ότι το ΑΚΕΛ με εκστρατεία συλλογής υπογραφών από 
ανθρώπους των γραμμάτων και των τεχνών κατήγγειλε την καταστροφή της πολιτιστικής μας κληρονομιάς, 
επιδίδοντας τις υπογραφές σε εκπρόσωπο της ΟΥΝΕΣΚΟ στο Παρίσι.  Να πω επίσης ότι φέτος λήγει το 
πολιτιστικό μνημόνιο Κύπρου-Ηνωμένων Πολιτειών και θα πρέπει να μεθοδευτεί η ανανέωσή του, γιατί αφορά 
ακριβώς την προστασία και την επιστροφή πολιτιστικών έργων στην Κύπρο. 

 Όσον αφορά το πώς η Κυπριακή Δημοκρατία προστατεύει και συντηρεί τους θρησκευτικούς χώρους 
λατρείας στις ελεύθερες περιοχές, τους μουσουλμανικούς χώρους λατρείας στις ελεύθερες περιοχές, το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων έχει ενημερώσει την επιτροπή Προσφύγων πρόσφατα στα πλαίσια της συζήτησης του 
προϋπολογισμού του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών ότι διατηρεί υπό τον έλεγχό του στις ελεύθερες 
περιοχές 17 τεμένη, για τα οποία ξεκίνησε πρόγραμμα επιδιόρθωσής τους από το 2004 και θα ολοκληρωθεί 
φέτος, γι’ αυτό και στον προϋπολογισμό περιλαμβανόταν κονδύλι €565.000. Παράλληλα, ετοιμάστηκαν 
εκδόσεις διαφωτιστικού υλικού και προωθείται η διαφώτιση εκτός Κύπρου και για το θέμα που αφορά την 
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καταστροφή της πολιτιστικής κληρονομιάς στα κατεχόμενα, αλλά και τη συγκριτική προβολή των 
συντηρημένων και επιδιορθωμένων θρησκευτικών χώρων λατρείας των μουσουλμάνων στις ελεύθερες 
περιοχές. Αντίστοιχη ενημέρωση γίνεται με απαντήσεις του Υπουργείου Εξωτερικών  σε εκθέσεις των 
Ηνωμένων Εθνών, του Συμβουλίου της Ευρώπης και σε άλλους διεθνείς οργανισμούς.  

 Καμπή στις προσπάθειες διάσωσης της πολιτιστικής μας κληρονομιάς αποτελεί η συγκρότηση το 2008 
αντίστοιχης Τεχνικής Επιτροπής στα πλαίσια των δικοινοτικών συνομιλιών που διεξάγονταν από τον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας και τον τότε Τουρκοκύπριο ηγέτη κ. Ταλάτ.  Σημαντική διαδικασία προώθησης των 
αποφάσεων της Τεχνικής Επιτροπής είναι η λειτουργία του συμβουλευτικού συμβουλίου, που στην ουσία η 
αρμοδιότητά του είναι η ανάληψη της τεχνικής ευθύνης και της υλοποίησης των αποφάσεων της Τεχνικής 
Επιτροπής. Το σώμα αυτό, σε συνεργασία με το πρόγραμμα ανάπτυξης των Ηνωμένων Εθνών και το 
αντίστοιχο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, μπορεί να προχωρήσει στην πρόσληψη μηχανικών και αρχιτεκτόνων, 
Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, για τη μελέτη και τον καταρτισμό σχεδίων για τη σωτηρία των μνημείων 
που κινδυνεύουν με κατάρρευση. Όπως ενημέρωσε την επιτροπή Προσφύγων της Βουλής ο επικεφαλής της 
ελληνοκυπριακής πλευράς κ. Χατζηδημητρίου, έχουν συγκροτηθεί ομάδες αρχιτεκτόνων και μηχανικών και για 
άλλα έργα που απορρέουν από τον κατάλογο προτεραιοτήτων της επιτροπής.   Εν τω μεταξύ, γίνεται 
προσπάθεια για ομαδοποίηση των έργων και για άμεση εκτέλεση μικρών έργων συντήρησης και στήριξής τους.   

 Όσον αφορά την αποκατάσταση της μονής του Αποστόλου Ανδρέα,  όπως έχουμε ενημερωθεί, 
συνεχίζονται οι διαβουλεύσεις από το πρόγραμμα ανάπτυξης των Ηνωμένων Εθνών, το γνωστό UNDP, για την 
προετοιμασία των εγγράφων της προσφοράς που θα γίνει κατά φάσεις, μετά από υπόδειξη των μελετητών και 
την έγκριση της Εκκλησίας.  Ελπίζουμε ότι δε θα υπάρξουν οποιαδήποτε άλλα προσκόμματα και η 
αποκατάσταση και συντήρηση της μονής του Αποστόλου Ανδρέα θα γίνει πραγματικότητα. 

 Κλείνοντας, καλούμε τη διεθνή κοινότητα να ασκήσει όλη την επιρροή της προς την κατοχική δύναμη, για 
να σεβαστεί τις διεθνείς συμβάσεις, ακόμα κι αυτές που έχει υπογράψει η ίδια και αφορούν την προστασία της 
πολιτιστικής κληρονομιάς. 

 Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης της κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά τον Πρόεδρο της Βουλής αντικατέστησε 
στην έδρα ο κ. Σοφοκλής Φυττής.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Ευχαριστούμε, κυρία Κουκουμά.  

          Παρακαλώ τον κ. Αδάμου να έρθει στο βήμα, για να μπορέσω να κατέβω να μιλήσω. 

 (Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Αδάμος Αδάμου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΔΑΜΟΥ) 

 Ο κ. Φυττής, βουλευτής Κερύνειας, εκ μέρους του ΔΗΚΟ έχει το λόγο. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Κύπρος είναι ένα νησί με σπάνια ιστορία και οι ιστορικές καταγραφές την τοποθετούν με έντεκα 
χιλιάδες και πλέον έτη πολιτισμού.  Λόγω της σημαντικής γεωγραφικής της θέσης, που βρίσκεται στο 
σταυροδρόμι πολιτισμών στην ανατολική Μεσόγειο, θεωρείται κομβικής σημασίας στην ιστορία της ευρωπαϊκής 
τέχνης και του πολιτισμού.  Από αρχαιοτάτων χρόνων δέχτηκε επιδράσεις και επιρροές, οι οποίες 
καταμαρτυρούνται από πάμπολλα αρχαιολογικά μνημεία προ Χριστού και μετά Χριστόν και ευρήματα 
διαφόρων ανασκαφών.  Από τους αποστολικούς χρόνους η Κύπρος υπήρξε κέντρο του χριστιανισμού και 
παρά τις πολλές επιδρομές κατακτητών κατάφερε να διατηρήσει τον ελληνικό της πολιτισμό και την ορθόδοξη 
χριστιανική της ταυτότητα.  Ως αποτέλεσμα, η Κύπρος είναι χώρος μιας από τις σπουδαιότερες παρουσίες 
όλων των ειδών βυζαντινής τέχνης.  Μεγάλος αριθμός εκκλησιών, παρεκκλησιών και μοναστηριών, που 
βρίσκονται σε αγροτικές και ορεινές περιοχές του νησιού, είναι διακοσμημένα με πολύ παλιά και ανεκτίμητα 
ψηφιδωτά, τοιχογραφίες και εικόνες. 

 Η τουρκική κατοχή του 38% του εδάφους, μέσα και η Νεκρή Ζώνη, ως αποτέλεσμα της τουρκικής 
εισβολής του 1974 είχε και έχει καταστροφικές συνέπειες τόσο για τις χιλιάδες των νόμιμων κατοίκων που 
έγιναν πρόσφυγες στην ίδια τους την πατρίδα όσο και για την πολιτιστική μας κληρονομιά που βρίσκεται στις 
κατεχόμενες περιοχές.  Συντελείται εδώ και τριάντα οκτώ χρόνια μεθοδευμένα, με την πάγια οθωμανική 
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πολιτική, η αλλαγή τοπωνυμίων και η καταστροφή όσων μαρτυρούν τον ελληνικό πολιτισμό και τη θρησκευτική 
ταυτότητα της Κύπρου.  Αυτό αποτελεί την τελευταία, αλλά αναπόσπαστη πρόνοια της τουρκικής πολιτικής της 
εθνοκάθαρσης και του εποικισμού στην κατεχόμενη Κύπρο.  Η κατά συρροήν καταστροφή της πολιτιστικής μας 
κληρονομιάς στην κατεχόμενη γη μας αποτελεί τραγική και μη ανατρέψιμη συνέπεια της τουρκικής εισβολής και 
του εποικισμού, που πλήττει πρώτιστα την ύπαρξη του ελληνισμού στην Κύπρο και αποτελεί ακολούθως 
πλήγμα στην παγκόσμια πολιτιστική κληρονομιά. 

 Πάγια τακτική της Τουρκίας αποτελεί η μη συμμόρφωσή της προς τις διεθνείς συνθήκες ή συμβάσεις 
που και η ίδια υπέγραψε και επικύρωσε, αποκαλύπτοντας τον αλαζονικό τρόπο με τον οποίο αντιλαμβάνεται το 
διεθνές δίκαιο και θυμίζει το πάλαι ποτέ οθωμανικό της παρελθόν.  Αναφέρω τη σύμβαση της ΟΥΝΕΣΚΟ του 
1954 για την προστασία των πολιτιστικών αγαθών σε περίπτωση ένοπλης σύρραξης, η οποία στο προοίμιό 
της καθιστά σαφές ότι «η πρόκληση βλάβης στα πολιτιστικά αγαθά οποιουδήποτε λαού σημαίνει βλάβη στην 
πολιτιστική κληρονομιά ολόκληρης της ανθρωπότητας».   

 Επίσης επισημαίνω την Τέταρτη Σύμβαση της Γενεύης του 1949 και τη σύμβαση της ΟΥΝΕΣΚΟ του 
1970 για την παράνομη εισαγωγή, εξαγωγή και μεταβίβαση ιδιοκτησίας της πολιτιστικής περιουσίας.  
Επιπρόσθετα αναφέρω τη σύσταση της ΟΥΝΕΣΚΟ για τις διεθνείς αρχές που διέπουν τις αρχαιολογικές 
ανασκαφές σύμφωνα με το άρθρο VI (32) περί ανασκαφών σε κατεχόμενες περιοχές, η οποία διαλαμβάνει 
σαφώς ότι «σε περίπτωση ένοπλης σύγκρουσης οποιοδήποτε κράτος μέλος που κατέχει έδαφος άλλου 
κράτους μέλους θα πρέπει να αποφεύγει τη διεξαγωγή αρχαιολογικών ανασκαφών στο κατεχόμενο έδαφος.  Σε 
περίπτωση τυχαίων ευρημάτων, ιδιαίτερα κατά τη διεξαγωγή στρατιωτικών έργων, η κατοχική δύναμη οφείλει 
να λαμβάνει κάθε δυνατό μέτρο για την προστασία αυτών των ευρημάτων, τα οποία και θα πρέπει μετά τον 
τερματισμό των εχθροπραξιών να παραδίδονται στις αρμόδιες αρχές του εδάφους που προηγουμένως ήταν 
υπό κατοχή μαζί με όλη τη σχετική τεκμηρίωση».  

 Σύμφωνα με στοιχεία από τις αρμόδιες αρχές της Κυπριακής Δημοκρατίας και του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων, 125 ναοί έχουν μετατραπεί σε τζαμιά κατά παλιά ισλαμική παράδοση, 67 ναοί έχουν μετατραπεί 
σε στάβλους ή αχυρώνες, 57 έχουν γίνει “μουσεία”, “πολιτιστικά κέντρα”, ξενοδοχεία, καζίνα, 17 έχουν γίνει 
ξενώνες αμφιβόλου ηθικής, εστιατόρια και στρατιωτικές αποθήκες, 25 έχουν κατεδαφιστεί, ενώ 229 ναοί έχουν 
υποστεί ολοκληρωτική βεβήλωση και καταστροφή.  Όλα σχεδόν τα κοιμητήρια έχουν βεβηλωθεί και 
καταστραφεί.  Μέχρι σήμερα είναι άγνωστο πού βρίσκονται τα εκκλησιαστικά κειμήλια αυτών των ναών, 
περιλαμβανομένων άνω των 15 000 φορητών εικόνων.  Σύμφωνα ακόμα με υπολογισμούς της κυπριακής 
αστυνομίας, πάνω από 60 000 αρχαία αντικείμενα έχουν παράνομα μεταφερθεί σε ξένες χώρες σ’ όλο τον 
κόσμο από το 1974. 

 Περαιτέρω, 31 σημαντικοί αρχαιολογικοί χώροι και αρχαία νεκροταφεία, έντεκα κάστρα, πύργοι, 
οχυρώσεις κ.ά. υφίστανται την ολοκληρωτική καταστροφή τόσο από την έλλειψη συντήρησης όσο και από την 
αρχαιοκαπηλία και την καταστροφή.  Το Τμήμα Αρχαιοτήτων γνωρίζει για τη σταδιακή καταστροφή πολλών 
αρχαιολογικών χώρων στην κατεχόμενη περιοχή κι έχει επανειλημμένα ζητήσει μέσω των Ηνωμένων Εθνών 
να επισκεφθεί αυτές τις τοποθεσίες και να διεξαγάγει τις απαραίτητες εργασίες αποκατάστασης. 

 Από τη μεγάλη πλειοψηφία όλων αυτών των μνημείων έχουν κλαπεί, καταστραφεί ή παράνομα εξαχθεί 
και πωληθεί στο εξωτερικό θησαυροί της πολιτιστικής μας κληρονομιάς.  Σε αυτά περιλαμβάνονται 
αρχαιολογικά ευρήματα, εικόνες, τοιχογραφίες, ψηφιδωτά και άλλα πολύτιμα εκκλησιαστικά αντικείμενα, όπως 
και χιλιάδες είδη λαϊκής τέχνης, χειροποίητα, λαϊκής βιοτεχνίας, κάθε μορφής και κάθε υλικού.  Στις πλείστες 
περιπτώσεις αυτό το παράνομο εμπόριο πραγματοποιήθηκε μέσω οίκων δημοπρασιών και με άλλες 
παράλληλες παράνομες ενέργειες.  Χιλιάδες από αυτά τα αντικείμενα βρίσκονται στην κατοχή ιδιωτών 
συλλεκτών και εκθέσεων έργων τέχνης στην Ευρώπη, στην Αμερική, στην Τουρκία και σε άλλα μέρη του 
κόσμου.  

 Ένας μικρός αριθμός από αυτά έχουν εντοπιστεί και έχουν επαναπατρισθεί ακολουθώντας χρονοβόρες 
και δαπανηρές δικαστικές διαδικασίες.  Τόσο η πολιτεία όσο και η Εκκλησία της Κύπρου, στην προσπάθειά 
τους να περιορίσουν την καταστροφή της πολιτιστικής μας κληρονομιάς, έχουν αναπτύξει συνεργασία με ξένα 
μουσεία και οίκους δημοπρασιών, για να εντοπίζουν και να επιδιώκουν την επιστροφή κλεμμένων ιστορικών 
και θρησκευτικών αμύθητης αξίας κειμηλίων. 

 Αναφέρω ενδεικτικά τον επαναπατρισμό το 1991 από την Ιντιανάπολιν των ΗΠΑ, μετά από απόφαση 
της αμερικανικής δικαιοσύνης, των ψηφιδωτών του 6ου αιώνα από τον Ιερό Ναό της Παναγίας της Κανακαριάς 
στην κατεχόμενη Λυθράγκωμη, καθώς επίσης και τον πρόσφατο επαναπατρισμό των τοιχογραφιών του Αγίου 
Ευφημιανού της κατεχόμενης Λύσης του 13ου αιώνα, οι οποίες είχαν αγοραστεί από το ίδρυμα “Μενίλ” του 
Τέξας από τον Τούρκο αρχαιοκάπηλο Αϊντίν Ντικμέν, ο οποίος ευθύνεται για πολλές αρχαιοκαπηλίες στην 
κατεχόμενη γη μας.  

 Στο σημείο αυτό οφείλουμε να μνημονεύσουμε το μακαριστό Αρχιεπίσκοπο Χρυσόστομο Α΄ ο οποίος και 
πρωτοστάτησε για τον επαναπατρισμό αυτών των εκκλησιαστικών θησαυρών και που στην περίπτωση των 
τοιχογραφιών του Αγίου Ευφημιανού δεν ευτύχισε να δει τον επαναπατρισμό τους, παρά το μακροχρόνιο 
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αγώνα που έδωσε.  Παράλληλα, κατάφερε να μεταδώσει τις παρακαταθήκες αυτές στο νυν Αρχιεπίσκοπο 
Χρυσόστομο Β΄ και στους ιεράρχες μέλη της Ιεράς Συνόδου, οι οποίοι συνεχίζουν με το ίδιο σθένος τον αγώνα 
για τη διεκδίκηση και τον επαναπατρισμό των εκκλησιαστικών θησαυρών. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η Κερύνεια ήταν η πρώτη που βίωσε τη λεηλασία και το βιασμό από τον τουρκικό στρατό κατά τη 
διάρκεια της εισβολής του 1974 και στα χρόνια που ακολούθησαν.  Η εκκλησία της Παναγίας της Γλυκιώτισσας 
στην Κερύνεια ήταν η πρώτη εκκλησία που βεβηλώθηκε και μετατράπηκε σε τζαμί, τρεις ημέρες μετά την 
πρώτη εισβολή, και αυτό ήταν μόνο η αρχή, αφού ακολούθησε περαιτέρω σύληση και καταστροφή σε όλους τα 
ναούς της κατεχόμενης Κύπρου.   Στην επαρχία Κερύνειας αναφέρω τις καταστροφές σε όλες τις εκκλησιές, 
αλλά ιδιαίτερα αναφέρω το μοναστήρι του Αγίου Ιωάννη του Χρυσοστόμου στον Κουτσοβέντη, τη μονή του 
Αγίου Παντελεήμονα στη Μύρτου, την εκκλησία της Παναγίας της Αφέντρικας στον Κουτσοβέντη, τις εκκλησίες 
της Λαπήθου και του Καραβά, το Αρμενομονάστηρο, την εκκλησία του Αντιφωνητή στην Καλογραία, όπως 
επίσης και τη μετατροπή μεγάλου μέρους του χώρου της αρχαίας Λαπήθου-Λάμπουσας σε πεδίο βολής, 
πράγμα το οποίο κατήγγειλα πριν έξι χρόνια στην ΟΥΝΕΣΚΟ και στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η απάντηση 
που πήρα ήταν ότι δεν μπορούσαν να επέμβουν, αφού δεν υπάρχει αναγνωρισμένο κράτος στα κατεχόμενα. 

 Πρόσφατα, μετά από τουρκικά δημοσιεύματα στον τουρκοκυπριακό τύπο τόσο για τη φυσική 
καταστροφή του κάστρου της Κερύνειας και τη φθορά λόγω της έλλειψης συντήρησης όσο και για τον υπαρκτό 
κίνδυνο κατάρρευσης του μοναστηριού του Αποστόλου Ανδρέα, πήρα την πρωτοβουλία και συναντήθηκα στις 
8 Μαρτίου 2012 στις Βρυξέλλες με τον κ. Κόρτε, ο οποίος είναι διευθυντής του γραφείου του Επιτρόπου για τη 
Διεύρυνση κ. Στέφαν Φούλε.  Μαζί με την ευρωβουλευτή κ. Αντιγόνη Παπαδοπούλου τού επιδώσαμε σχετική 
επιστολή-καταγγελία για τη συνεχιζόμενη καταστροφή της πολιτιστικής κληρονομιάς στην κατεχόμενη Κύπρο, 
ζητώντας επίσης να ασκήσει την επιρροή του, ώστε να συντηρηθούν το κάστρο της Κερύνειας, για το οποίο 
υπάρχει ειδική μελέτη συντήρησης με κόστος €8 εκατόμ., και το μοναστήρι του Αποστόλου Ανδρέα, η 
συντήρηση του οποίου, όπως ακούσαμε, έχει τροχιοδρομηθεί, αλλά δεν προχωρεί.   

 Κατά τη συνάντηση με τον κ. Κόρτε, η οποία διήρκησε πέραν της μιας ώρας, είχαμε την ευκαιρία να 
ενημερωθούμε για τις εξελίξεις γύρω από τη συντήρηση των μνημείων σε ολόκληρη την Κύπρο.  Όπως μας 
πληροφόρησε ο κ. Κόρτε, η δικοινοτική Τεχνική Επιτροπή που έχει συσταθεί στην Κύπρο είναι αρμόδια να 
επιλέγει, σύμφωνα με την κρίση της, ποια μνημεία χρήζουν άμεσης συντήρησης.  Για το 2011 και το ’12 το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο αποδέσμευσε κονδύλια ύψους €2 εκατομ. για τη συντήρηση ενός ή περισσοτέρων 
από τα πιο κάτω μνημεία.  Θα εγκρίνονται, όπως μας αναφέρθηκε, €2 εκατομ. κάθε χρόνο, που 
περιλαμβάνονται στα €259 εκατομ. που εγκρίθηκαν για ενίσχυση των Τουρκοκυπρίων.  Αυτά τα μνημεία είναι: 

• το τζαμί της Δένειας, 

• η εκκλησία του Προφήτη Ηλία στη Φιλιά, 

• η εκκλησία του Αγίου Αυξεντίου στην Κώμη Κεπίρ, 

• το μοναστήρι της Μελαντρίνας στον Άγιο Αμβρόσιο Κερύνειας, 

• η εκκλησία του Αγίου Νικολάου στο Σεριανοχώρι, 

• τα λουτρά Κελτικλί στην Αμμόχωστο, 

• ο πύργος του Οθέλλου στην Αμμόχωστο, 

• τα λουτρά στην Κάτω Πάφο, 

• η εκκλησία της Παναγίας στο Τραχώνι, 

• το τζαμί στην Ευρέτου. 

Εδώ καταθέτω την επιστολή που επέδωσα στον κ. Κόρτε, για να καταγραφεί στα πρακτικά.  

(Στο σημείο αυτό ο κ. Σοφοκλής Φυττής καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο 
βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι όπως η Βουλή των Αντιπροσώπων εξασφαλίσει το 
απαραίτητο κονδύλι και προχωρήσει η ίδια σε σχετική έκδοση εντύπου που να δεικνύει την πολιτιστική 
καταστροφή που συντελείται στα κατεχόμενα και την παράλληλη συντήρηση από την Κυπριακή Δημοκρατία 
των τουρκοκυπριακών μνημείων στις ελεύθερες περιοχές.  Ξεχωριστά έντυπα έχει εκδώσει το Γραφείο Τύπου 
και Πληροφοριών, αλλά δεν είναι εύχρηστα· δεν υπάρχει σύγκριση.  Σημασία έχει να εκδοθεί ένα νέο ενιαίο 
συγκριτικό έντυπο.  Όλοι οι βουλευτές οι οποίοι συμμετέχουν σε αποστολές στο εξωτερικό πρέπει να 
εφοδιάζονται με το υλικό αυτό για σκοπούς διαφώτισης και ευαισθητοποίησης των ξένων για το θέμα αυτό. 
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 Επιπρόσθετα, θα πρέπει να αξιοποιηθεί η ανάληψη της Προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την 
Κύπρο για ενημέρωση των υπόλοιπων Ευρωπαίων, αντιπροσωπιών και άλλων επισκεπτών, όπως 
δημοσιογράφων κ.ά., για το θέμα της πολιτιστικής μας κληρονομιάς.  Συγκεκριμένα, εισηγούμαι κατά τη 
διάρκεια της Προεδρίας η Βουλή των Αντιπροσώπων να διοργανώσει μόνιμη έκθεση στο αίθριο της Βουλής, η 
οποία να προβάλλει την πολιτιστική καταστροφή που συντελείται στις κατεχόμενες περιοχές. 

 Με την ευκαιρία αυτή, κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι περαιτέρω όπως την ερχόμενη Πέμπτη, 5 Απριλίου, με 
αφορμή αυτή τη συζήτηση σήμερα και σε συνέχειά της η Βουλή να προχωρήσει σε ψήφισμα που να καλεί τη 
διεθνή κοινότητα να συμβάλει αποτελεσματικά στην προστασία και αποκατάσταση της πολιτιστικής μας 
κληρονομιάς, που αποτελεί κληρονομιά ολόκληρης της ανθρωπότητας, και στην άσκηση πίεσης στην Τουρκία 
για επιστροφή των κλεμμένων θησαυρών μας. 

 Συμπερασματικά, συνάδελφοι, όλοι αντιλαμβανόμαστε ότι οι τουρκικές μεθοδεύσεις είναι πολυδιάστατες 
και δεν αγγίζουν μόνο την πτυχή της επίλυσης του κυπριακού προβλήματος.  Γι’ αυτό το λόγο επιβάλλεται η 
πλήρης εγρήγορση όχι μόνο της κυβέρνησης, όχι μόνο των διπλωματικών μας αποστολών, αλλά θα πρέπει να 
μετατραπούμε όλοι οι εκπρόσωποι του λαού σε φορείς ενημέρωσης και αγώνα, για να αναχαιτιστεί η τουρκική 
προπαγάνδα.  Στον αγώνα αυτό δεν περισσεύει κανείς! 

 Πρέπει να αντιληφθούμε ότι το θέμα της καταστροφής της πολιτιστικής μας κληρονομιάς είναι 
ζωτικότατης σημασίας για την ύπαρξη του ελληνισμού σε αυτά τα χώματα, δεδομένης της εθνοκάθαρσης που 
συντελείται από την Τουρκία εις βάρος της Κύπρου.  Κορυφαία βεβαίως σημασία έχει η επιτάχυνση της 
συντήρησης των κατεχόμενών μας μνημείων, αρχαιολογικών και εκκλησιαστικών, με την εξασφάλιση των 
αναγκαίων κονδυλίων, αλλά πρωτίστως με την κάμψη της τουρκικής αδιαλλαξίας, η οποία δεν επιτρέπει καμία 
τέτοια ενέργεια προς το παρόν.   

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Σοφοκλή Φυττή ο Πρόεδρος της Βουλής επανήλθε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φυττή. 

 Παρακαλώ τον κ. Γιώργο Βαρνάβα από την ΕΔΕΚ να προσέλθει στο βήμα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η τουρκική εισβολή του 1974 δεν έχει επιφέρει στην πατρίδα μας μόνο την κατοχή του 38% του εδάφους 
της, όπως και την προσφυγοποίηση 200 000 συμπατριωτών μας, αλλά και μια συνεχιζόμενη προσπάθεια από 
πλευράς του κατοχικού καθεστώτος που με προκλητικές ενέργειες προσπαθεί να αφανίσει τη θρησκευτική και 
πολιτιστική μας κληρονομιά στα κατεχόμενα. 

 Η Τουρκία αμέσως μετά την εισβολή, αλλά και το ελεγχόμενο από αυτήν καθεστώς Ντενκτάς, μετέπειτα 
Ταλάτ και τώρα Έρογλου μεθοδικά εφαρμόζουν ένα μακροχρόνιο σχέδιο που ως στόχο είχε και έχει την 
αλλοίωση του εθνολογικού χαρακτήρα του κατεχομένου τμήματος της Κύπρου και την εξαφάνιση κάθε 
ελληνορθόδοξου στοιχείου.  

 Στο πλαίσιο του πιο πάνω τουρκικού σχεδίου εκατοντάδες εκκλησίες, μοναστήρια και άλλοι θρησκευτικοί 
χώροι έχουν βεβηλωθεί, μετατραπεί σε τεμένη, αποθήκες του κατοχικού στρατού ή ακόμη και σε στάβλους 
ζώων.  Παράλληλα, ανεκτίμητης αρχαιολογικής αξίας εικόνες και άλλα ιερά σκεύη έχουν πωληθεί στο 
εξωτερικό.  Οι αριθμοί μιλούν από μόνοι τους. 

 Από το σύνολο των 502 εκκλησιών και 17 μοναστηριών που υπάρχουν στα κατεχόμενα λειτουργούν 
μόνο οι εκκλησίες του Αγίου Συνεσίου και της Αγίας Τριάδας στο Ριζοκάρπασο για τους Ελληνοκύπριους 
εγκλωβισμένους, καθώς και εκείνες του Αρχαγγέλου Μιχαήλ στον Ασώματο, του Αγίου Γεωργίου στον 
Κορμακίτη και του Τιμίου Σταυρού στην Καρπάσεια για τους Μαρωνίτες εγκλωβισμένους.  Το μοναστήρι του 
Αποστόλου Ανδρέα λειτουργεί, όταν οι κατοχικές αρχές το επιτρέψουν.  Για σκοπούς προπαγάνδας όμως και 
τουριστικής προβολής έχουν επιλέξει να διατηρούν ως μουσεία εικόνων το μοναστήρι του Αποστόλου 
Βαρνάβα, την εκκλησία του Αγίου Ιωάννη στην Αμμόχωστο, την εκκλησία του Αρχαγγέλου Μιχαήλ στην 
Κερύνεια, όπως και την εκκλησία του Αγίου Μάμα στη Μόρφου. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο στόχος της κατοχικής Τουρκίας είναι η εξάλειψη κάθε ελληνικού ορθόδοξου στοιχείου στις 
κατεχόμενες περιοχές μας.  Στόχος της είναι η πλήρως τουρκοποιημένη εικόνα των κατεχομένων, ώστε μέσα 
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από αυτή να βγαίνει το μήνυμα ότι ποτέ σε αυτή τη γη δεν έζησαν Έλληνες ορθόδοξοι.  Όμως, όση και να είναι 
η προσπάθεια που καταβάλλει η κατοχική Τουρκία, η κατεχόμενη γη μας, οι τάφοι των προγόνων μας, αλλά και 
η ένδοξη ιστορία του ελληνισμού δε θα της δώσουν την ικανοποίηση να πετύχει αυτό το στόχο.  Οι μαρτυρικοί 
εγκλωβισμένοι μας, οι οποίοι φυλάν Θερμοπύλες όπως ολόκληρη η χερσόνησος της Καρπασίας, θα θυμίζουν 
πάντοτε ότι το ελληνικό στοιχείο έζησε, ζει και θα επιστρέψει εκεί όπου ανήκει.   

 Σύμβολο της πίστης είναι το μοναστήρι του Αποστόλου Ανδρέα.  Είναι πολύ καλά γνωστό, δεν έτυχε 
καμίας αναστήλωσης μέχρι σήμερα και αντιμετωπίζει πάμπολλα προβλήματα.  Όσες προσπάθειες και αν 
ξεκίνησαν για τη συντήρησή του προσέκρουσαν στην αδιάλλακτη στάση της τουρκικής πλευράς.  Είναι βέβαιο 
ότι, εάν λίαν συντόμως δεν εξευρεθεί ο τρόπος, ώστε η τουρκική πλευρά να δώσει το δικαίωμα έναρξης 
εργασιών για την επιδιόρθωσή του, τότε οι πιθανότητες για επιδείνωση είναι εμφανείς.  Η διαχειριστική 
επιτροπή του μοναστηριού έχει το κάθε δικαίωμα να ζητήσει να της δοθεί το δικαίωμα να αρχίσει, βάσει της 
μελέτης του Πανεπιστημίου της Πάτρας, την αναστήλωση και την επιδιόρθωσή του.   

 Σ’ αυτό το σημείο να πω ότι αντίθετα η δική μας πλευρά έχει προχωρήσει στη συντήρηση των 
τουρκοκυπριακών, μπορώ να πω, πολιτιστικών μνημείων στις ελεύθερες περιοχές, με παράδειγμα, μπορώ να 
πω, τον τεκκέ στη Λάρνακα, τα τουρκοκυπριακά κοιμητήρια, όπως και άλλα μνημεία. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο μη σεβασμός του τουρκικού κατοχικού καθεστώτος στην πολιτιστική κληρονομιά που βρίσκεται στα 
κατεχόμενα μας δίνει το δικαίωμα να καταγγείλουμε την Τουρκία διεθνώς.  Αυτό το δικαίωμα απορρέει, 
πρώτον, από τη σύμβαση της Χάγης του 1954, που η Τουρκία, παρ’ όλο που είναι ένα από τα συμβαλλόμενα 
μέρη της σύμβασης αυτής, έχει κατ’ επανάληψη αγνοήσει τις συμβατικές υποχρεώσεις της προς την Κύπρο με 
σκοπό την εξαφάνιση κάθε στοιχείου του πολιτισμού μας.  Δεύτερον, απορρέει από τη Σύσταση της Γενικής 
Συνδιάσκεψης της ΟΥΝΕΣΚΟ του 1964.  Τρίτον, απορρέει από την Ευρωπαϊκή Σύμβαση για την Προστασία 
της Αρχαιολογικής Κληρονομιάς, που υιοθετήθηκε στο Λονδίνο το 1969 από τις χώρες μέλη του Συμβουλίου 
της Ευρώπης.  Τέταρτον, απορρέει από τη σύμβαση του 1970 η οποία συνήφθη υπό την αιγίδα της ΟΥΝΕΣΚΟ 
και, πέμπτον, απορρέει από τη Διεθνή Σύμβαση του Παρισιού του 1972. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αυτό θα πρέπει να πράξει η κυβέρνηση, όπως και οι πολιτικές δυνάμεις, δηλαδή τη διεθνή καταγγελία 
της Τουρκίας.  Ως Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, θα προχωρήσουμε και θα καταγγείλουμε την αδιάλλακτη 
αυτή στάση, παράλληλα και τη δράση του κατοχικού καθεστώτος, που έχει ως μοναδικό στόχο την καταστροφή 
της πολιτιστικής μας κληρονομιάς.  Σίγουρα θα προχωρήσουμε να καταγγείλουμε στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 
διαμέσου της σοσιαλιστικής ομάδας.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ:  

 Προηγουμένως έγινε μια εισήγηση από το συνάδελφο κ. Σοφοκλή Φυττή,  η οποία, νομίζω, γίνεται 
αποδεκτή από όλες τις πλευρές της Βουλής, να ετοιμαστεί ένα ψήφισμα, ούτως ώστε την ερχόμενη Πέμπτη, 
όταν θα συζητηθεί το θέμα, το οποίο είμαι βέβαιος ότι θα εγγραφεί στη συνέχεια, για την επιστροφή της πόλης 
της Αμμοχώστου και για το οποίο θα ετοιμαστεί επίσης ψήφισμα, να τεθούν ενώπιον της ολομέλειας της 
Βουλής και τα δύο ψηφίσματα.  Γι’ αυτό να παρακαλέσω για τα σχετικά τις υπηρεσίες της Βουλής.   

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. Δημήτρης Συλλούρης.   

          Ορίστε, κύριε Συλλούρη. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, θα μιλήσω το μισό χρόνο που έχω. 

 Όταν μιλάμε για καταστροφή της πολιτισμικής μας κληρονομιάς στα κατεχόμενα, εύλογα το πρώτο 
πράγμα που έρχεται στο μυαλό μας είναι οι κατεστραμμένοι ναοί, τα μοναστήρια, τα κοιμητήρια και οι 
αρχαιολογικοί χώροι.  Πέρα από αυτά τα σημαντικά όμως, η μεγαλύτερη καταστροφή ενός πολιτισμού γίνεται 
στις ψυχές των ανθρώπων που τον αποτελούν.  Το ότι μια ολόκληρη κοινότητα ξεριζώθηκε από το χωριό της, 
αποκόπηκε από την εκκλησία, το σχολείο και το κοιμητήριό της είναι από μόνη της μια πολιτισμική 
καταστροφή.  Ακόμα και αν δεν καταστρέφονταν τα κτίρια, που στην περίπτωση μας δυστυχώς έγινε και αυτό, 
η αποκοπή των ανθρώπων από αυτά αποτελεί την πραγματική πολιτιστική καταστροφή.   

 Η δική μας τοποθέτηση στο θέμα βασίζεται σε δύο πυλώνες.  Πρώτος είναι η διάσωση και 
αποκατάσταση των κτισμάτων και άλλων έργων αρχαιολογικής αξίας.  Δεύτερος πυλώνας είναι η διατήρηση 
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των δεσμών των προσφύγων με τις πολιτιστικές παραδόσεις τους οι οποίες είναι συνδεδεμένες με 
συγκεκριμένα κτίσματα ή άλλα έργα πολιτιστικής και αρχαιολογικής αξίας της περιοχής τους. 

 Ξεκινώντας από τον πρώτο πυλώνα, η πρώτη ανάγνωση των στοιχείων που έχει στα χέρια της η 
Δημοκρατία εντυπωσιάζει αρνητικά.  Μιλούμε για πέραν των 500 λεηλατημένων ναών, για 17 μοναστήρια που 
έχουν υποστεί βανδαλισμούς.  Έχουν κλαπεί και εξαφανιστεί περισσότερες από 15 000 φορητές εικόνες και 
άνω των 60 000 αρχαία αντικείμενα.  Έχουμε εκκλησίες ή ξωκλήσια που χρησιμοποιήθηκαν επίσημα από τον 
τουρκικό στρατό ως αποθήκες, νοσοκομεία ή κοιτώνες.  Άνω των 28 εκκλησιών έχουν μετατραπεί σε τζαμιά.   

 Τα δεδομένα στο δεύτερο πυλώνα είναι γνωστά και εμφανή.  Ολόκληρες κοινότητες στερούνται του 
δικαιώματος να οργανώσουν τις παραδοσιακές τελετές τους στους φυσικούς τους χώρους.  Ακόμα και όταν 
τους επιτρέπεται, αυτό γίνεται με περιορισμούς και υπό την απειλή τουρκικών όπλων.  Το παράδειγμα της 
διακοπής της λειτουργίας των Χριστουγέννων στο Ριζοκάρπασο είναι χαρακτηριστικό της βαρβαρότητας με την 
οποία το τουρκικό κράτος αντιμετωπίζει τους άλλους πολιτισμούς.   

 Υπάρχουν δυνατότητες ανατροπής αυτής της θλιβερής πραγματικότητας, που προσβάλλει πρώτα τον 
τουρκικό λαό και μετά τη διεθνή κοινότητα;  Η θέση μας είναι «ναι, υπάρχουν δυνατότητες διάσωσης και 
αποκατάστασης της πολιτιστικής μας κληρονομιάς».  Υπάρχουν δυνατότητες όμως υπό μια προϋπόθεση . υπό 
την προϋπόθεση ότι θα αφήσουμε την ευγένεια και την πολιτική του εξευμενισμού στην πάντα, θα δούμε 
πρώτοι εμείς το πρόβλημα κατάφατσα και ακολούθως θα το εκθέσουμε στοχευμένα στη διεθνή κοινότητα.  Η 
έκθεση του προβλήματος θα πρέπει να είναι συνεχής, χωρίς διπλωματική αβρότητα και ανεξάρτητη παράλληλα 
από την πορεία των συνομιλιών για το Κυπριακό.  Δε θέλουμε να μηδενίσουμε τη μέχρι τώρα προσπάθεια του 
Γραφείου Τύπου και των διάφορων αντιπροσωπιών μας στο εξωτερικό, τα δεδομένα όμως στο χώρο της 
δημόσιας προβολής έχουν αλλάξει και θα πρέπει να προσαρμοστούμε ανάλογα.   

 Το πρώτο που χρειαζόμαστε είναι ένα συντονιστικό όργανο/φορέα που θα ασχολείται αποκλειστικά και 
μόνο με το θέμα της διάσωσης της πολιτιστικής μας κληρονομιάς στα κατεχόμενα.  Αυτός ο φορέας θα πρέπει 
να στελεχώνεται από ειδικούς σε θέματα πολιτιστικής κληρονομιάς, αλλά και ειδικούς σε θέματα προβολής και 
από νομικούς ειδικευμένους στο θέμα.  Ο φορέας αυτός θα έχει την ευθύνη συγκέντρωσης των στοιχείων, 
κατεύθυνσης των δράσεων και, όπου είναι δυνατό, αποκέντρωσης των δραστηριοτήτων.  Εδώ οι δύο πυλώνες 
που καθορίζουν την πολιτιστική μας κληρονομιά θα πρέπει να ενωθούν.  Ο αγώνας για αποκατάσταση ενός 
ναού αφορά πρώτιστα τους ενορίτες του ναού, που σήμερα είναι πρόσφυγες.  Αυτοί οι άνθρωποι θα πρέπει να 
ενθαρρυνθούν έστω και μακριά από την ενορία τους να κάνουν την πανήγυρή τους, να γιορτάσουν τον άγιό 
τους και να παρουσιάσουν το πρόβλημα στο εξωτερικό και το εσωτερικό με τη βοήθεια του φορέα.   

 Ο γενικός όρος “διαφώτιση” θα πρέπει να συγκεκριμενοποιηθεί και να πάρει κατεύθυνση σύμφωνα με τα 
νέα δεδομένα των σύγχρονων κοινωνιών.  Σήμερα πρώτος ο Τούρκος πολίτης δικαιούται και είναι έτοιμος να 
δει τη βαρβαρότητα του κράτους του.  Η διαμαρτυρία μας και οι εικόνες της καταστροφής θα πρέπει να 
εισβάλουν στην ίδια την Τουρκία.  Ας δείξουμε τόσο στην τουρκική κυβέρνηση όσο και στους Τούρκους πολίτες 
πόσο μακριά βρίσκονται από την υλοποίηση των ευρωπαϊκών τους στόχων.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση και 
ειδικότερα τα κεφάλαια εναρμόνισης της Τουρκίας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο θα πρέπει να γίνουν αιχμή του 
δόρατός μας.  Τα Ηνωμένα Έθνη και κατά κύριο λόγο η ΟΥΝΕΣΚΟ θα πρέπει να βομβαρδιστούν εκ νέου με 
καταγγελίες και απαιτήσεις για ανάληψη δράσης.  Η φωνή μας θα πρέπει να φτάσει σε όλες τις διεθνείς ομάδες 
ακτιβιστών που αγωνίζονται για τη διαφύλαξη της παγκόσμιας πολιτιστικής κληρονομιάς, αλλά και τις ομάδες 
που αγωνίζονται για την προστασία των πολιτισμών.  Πρέπει να ζητήσουμε κονδύλια από την ΟΥΝΕΣΚΟ και 
την Ευρωπαϊκή Ένωση για ψηφιακή καταγραφή της πολιτιστικής μας κληρονομιάς.   

 Τελειώνοντας, θα ήθελα να τονίσω ξανά τη διασύνδεση του ανθρώπου με τον πολιτισμό του τόσο ως 
ουσιαστικό στρατηγικό στόχο όσο και ως επικοινωνιακή πολιτική.  Δε ζητάμε απλά την αναστήλωση ενός ναού 
ως μουσειακού μνημείου.  ζητούμε την αποκατάσταση της ιστορικής συνέχειας ενός πολιτισμού αιώνων.  Για 
εμάς η διατήρηση του ναού του Αποστόλου Βαρνάβα από το κατοχικό καθεστώς ως μουσείο είναι προσπάθεια 
καταστροφής όχι απλώς ενός πολιτιστικού μνημείου αλλά ενός ολόκληρου πολιτισμού. 

 Ευχαριστώ. 

(Αστειευόμενος) 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάμω παράπονο ότι ο κοσμήτορας της Βουλής, που τζιαι πολλές φορές 
προεδρεύει, έκαμνε φασαρία την ώρα που εμίλουν! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ώσπου ήμουν μόνος μου, μέ φασαρία είσιεν μέ τίποτε!  Είναι οι εσωτερικές δυνάμεις! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Έχει απολογηθεί ο κύριος κοσμήτορας, συνεπώς δεν έχω να προσθέσω τίποτε άλλο. 
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 Ο κ. Περδίκης είναι ο επόμενος και τελευταίος ομιλητής και παρακαλώ να έρθει στο βήμα. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι λιγοστοί αλλά εκλεκτοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, 

 Όπως όλοι ξέρουμε, η κυπριακή παροιμία λέει «ο τόπος είναι ο άνθρωπος και χωρίς τον άνθρωπο ο 
τόπος είναι γέρημος» και είναι αλήθεια -και θα πρέπει να το πούμε αυτό ευθύς εξαρχής- ότι, όταν μιλούμε για 
καταστροφή της πολιτιστικής μας κληρονομιάς στα κατεχόμενα, δεν μπορούμε να μη συνδέουμε αυτή την 
καταστροφή, αλλά κυρίως την υπόθεση της διάσωσης της πολιτιστικής μας κληρονομιάς με το δίκαιο, 
αδιαπραγμάτευτο αίτημά μας για επιστροφή όλων των προσφύγων στα σπίτια τους, σ’ αυτές που συνηθίζουμε 
να λέμε πατρογονικές τους εστίες.  Συνδέουμε λοιπόν τη διάσωση, τη βιώσιμη διάσωση της πολιτιστικής μας 
κληρονομιάς στα κατεχόμενα με την επιστροφή των ανθρώπων και την ειρηνική συμβίωση στους τόπους που 
έζησαν και λάτρεψαν τους θεούς τους για δεκαετίες και αιώνες. 

 Όσον αφορά την καταστροφή της πολιτιστικής κληρονομιάς στα κατεχόμενα, πρέπει να την ορίσουμε 
χρονικά και ποιοτικά.  Είναι βεβαίως η καταστροφή των πρώτων χρόνων μετά την εισβολή με τους 
βανδαλισμούς και την αρχαιοκαπηλία, είναι η καταστροφή που προέκυψε από τις κατεδαφίσεις ή από την 
αλλαγή χρήσης στα πολιτιστικά μνημεία, αλλά και η καταστροφή που συμβαίνει σήμερα, πρώτα από το 
πέρασμα του χρόνου και την έλλειψη διαδικασίας αναστήλωσης και συντήρησης αυτών των μνημείων ή από 
αναπτυξιακά έργα, πολλά από τα οποία μάλιστα χρηματοδοτούνται και από την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση και 
επηρεάζουν αρνητικά το πολιτιστικό περιβάλλον στα κατεχόμενα.  Και σ’ αυτό τον τομέα φρονώ ότι μπορούμε 
να αξιοποιήσουμε ευαίσθητες φωνές και ανθρώπους μέσα στην ίδια την τουρκοκυπριακή κοινότητα, για να 
δημιουργηθεί ένα μέτωπο υποστήριξης της πολιτιστικής μας κληρονομιάς. 

 Εμείς μιλούμε για κοινή πολιτιστική κληρονομιά και σ’ αυτό το σημείο θα ’θελα να υποδείξω ότι θα 
έπρεπε να υπάρξει τοποθέτηση απ’ αυτό το βήμα και των αντιπροσώπων των θρησκευτικών κοινοτήτων, των 
ομάδων, διότι και οι Αρμένιοι και οι Μαρωνίτες και οι Λατίνοι έχουν πολιτιστικά και θρησκευτικά μνημεία στα 
κατεχόμενα, όπως το Αρμενομονάστηρο και η μονή του Αγίου Ιωσήφ στην Αγια-Μαρίνα, τα οποία βρίσκονται 
υπό κατοχή και ερειπώνονται και έχουν και αυτοί αιτήματα δικαιολογημένα μαζί με τους Ελληνοκύπριους για 
την προστασία των πολιτιστικών μνημείων στα κατεχόμενα.  Πρέπει λοιπόν να είναι κοινός ο αγώνας των 
Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, Λατίνων και Αρμενίων για την προστασία της πολιτιστικής 
κληρονομιάς από τον τούρκικο Αττίλα.   

 Θέλω να θυμίσω ότι το 2006 με πρωτοβουλία του κυρίου... 

Μ. ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 

 Είναι η μονή του Προφήτη Ηλία στην Αγια-Μαρίνα. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Προφήτη Ηλία, ναι.  Ευχαριστώ, αγαπητέ φίλε.  Μες στα πολλά κάνουμε και κάποιο λάθος, έννεν; 

 Έλεγα λοιπόν ότι το 2006 το Ευρωκοινοβούλιο, με πρωτοβουλία του κ. Παναγιώτη Δημητρίου και άλλων 
φίλων ευρωβουλευτών, με ψήφισμά του είχε ζητήσει από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να διατεθούν κονδύλια για 
την επιδιόρθωση των ελληνορθόδοξων εκκλησιών που βρίσκονται στα κατεχόμενα.  Και μάλιστα στην έκθεση 
αυτή του Ευρωκοινοβουλίου...  Γιατί ακούστηκαν πολλά σήμερα σε σχέση με τη δική μας άποψη ή την άποψη 
υπηρεσιών της Κυπριακής Δημοκρατίας, αλλά εδώ έχουμε έκθεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του 
Ευρωκοινοβουλίου που αξίζει να την αναφέρουμε.  Σύμφωνα λοιπόν με την έκθεση του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου του 2006, στα κατεχόμενα κατεδαφίστηκαν 133 εκκλησίες, παρεκκλήσια και μονές, 78 εκκλησίες 
μετατράπηκαν σε τζαμιά, 28 χρησιμοποιούνται σαν στρατιωτικές αποθήκες και στρατιωτικά νοσοκομεία, 13 
μετατράπηκαν σε υπόστεγα, ενώ εκκλησιαστικά είδη, μεταξύ των οποίων και 15 000 εικόνες, φυγαδεύτηκαν 
παράνομα στο εξωτερικό. 

 Εγώ θέλω να ρωτήσω από τότε μέχρι σήμερα τι έχει γίνει, τι έχει κάνει ο δικός μας Κύπριος 
εκπρόσωπος στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Πόσο έχει προωθηθεί αυτό το αίτημα από την κ. Βασιλείου, η οποία 
είναι και Επίτροπος Παιδείας, αν δεν κάνω λάθος, στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή;  Σε επίπεδο Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου πόσο αξιοποιήθηκε αυτό το ψήφισμα του Ευρωκοινοβουλίου που ζητά από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση να χρηματοδοτήσει την αναστήλωση των μνημείων μας στα κατεχόμενα;  Θέλω να ρωτήσω πώς 
σκέφτεται η Κυπριακή Δημοκρατία να αξιοποιήσει και να προβάλει αυτή την υπόθεση κατά τη διάρκεια της 
κυπριακής Προεδρίας.  Μήπως θα το φάει και αυτό η μαρμάγκα που λέγεται «δε θα εισάξουμε θέματα που 
αφορούν την Κύπρο κατά τη διάρκεια της κυπριακής Προεδρίας»;  Εγώ το θεωρώ αυτό αυτοχειρία και 
πολιτιστική αυτοκτονία.  Πρέπει αυτό το θέμα να εγερθεί κατά τη διάρκεια της κυπριακής Προεδρίας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με τον έναν ή τον άλλο τρόπο.  Και μπορούν να βρεθούν τρόποι, όχι κατ’ ανάγκην 
επίσημοι, που να οδηγήσουν τους ξένους μας, τους επισκέπτες μας, αυτούς τους μήνες της κυπριακής 
Προεδρίας, να οδηγήσουν τα βήματά τους νοερά και πολιτιστικά στον Απόστολο Ανδρέα, στην κατεχόμενη 
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Αμμόχωστο, που είναι η ίδια πολιτιστικό μνημείο, στον Άγιο Παντελεήμονα, στον Προφήτη Ηλία στην Αγια-
Μαρίνα, στο Βουφαβέντο, στο κάστρο της Κερύνειας, να δουν με τα μάτια της νόησης και του πολιτισμού αυτή 
τη φοβερή καταστροφή.  Και έχουν υποχρέωση οι Ευρωπαίοι να τοποθετηθούν.  Και δεν είναι δυνατό να 
συζητούν άνοιγμα κεφαλαίων της Τουρκίας στην ευρωπαϊκή της πορεία χωρίς να ζητούν και να απαιτούν να 
σταματήσει η πολιτιστική καταστροφή στα κατεχόμενα. 

 Θέλω να πω και για τις δικές μας ευθύνες ως Βουλής, επειδή ένα σημαντικό θέμα είδε το φως της 
δημοσιότητας και ήταν θετική εξέλιξη, που σωστά έχει εορταστεί και τιμηθεί...  Μιλώ για την επιστροφή των 
τοιχογραφιών της εκκλησίας του Αγίου Ευφημιανού της Λύσης τις τελευταίες ημέρες.  Είναι ένα θέμα, αγαπητοί 
συνάδελφοι, το οποίο εξέτασε με επιστάμενο τρόπο αυτή η Βουλή σε τέσσερις συνεδριάσεις της, από το 2004 
έως το 2008, και είναι, νομίζω, λάθος μας που δεν αναδείξαμε μία πραγματικότητα, ότι αυτά τα εξαιρετικά 
δείγματα βυζαντινής αγιογραφίας πέρασαν στα χέρια του Μουσείου Μενίλ απευθείας από αρχαιοκάπηλους˙ 
ήταν προϊόν παράνομης πράξης.  Η Αρχιεπισκοπή, ορθά κινούμενη, πιστεύω, έκαμε μία συμφωνία, να 
παραμείνουν στην κατοχή του ιδρύματος “Μενίλ” και να παραδοθούν μετά στην Κύπρο.  Με έναν περίεργο 
τρόπο αυτή η συμφωνία ανανεώθηκε και, εκεί που θα έληγε το 2001, οδηγήθηκε να λήγει το 2012.  Αυτά τα 
είπαμε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας σε τέσσερις συνεδριάσεις από το 2004 έως το 2008, μέχρι 
πρόσφατα.  Και γιατί κάναμε τις συνεδριάσεις μας;  Και γιατί απαιτούσαμε αυτό το θέμα να συζητηθεί;  Γιατί, 
αγαπητοί φίλοι, από το 1986 που ήταν στην κατοχή του ιδρύματος “Μενίλ” οι τοιχογραφίες μέχρι το 2005, μετά 
την παρέμβαση της κυπριακής Βουλής, κανένας από το Τμήμα Αρχαιοτήτων δεν έκανε τον κόπο να επισκεφτεί 
το Χιούστον του Τέξας και να δει τι κάμνουν σε αυτές τις τοιχογραφίες, αν υπάρχουν και αν συντηρούνται.  Και 
ήταν μετά από παρέμβαση της Βουλής που ενεργοποιήθηκαν οι συμφωνίες και επισκέφτηκε το Χιούστον 
αρχαιολόγος από το Τμήμα Αρχαιοτήτων. 

 Πέραν τούτου να πω ότι συζητείτο η περαιτέρω παράταση του συμβολαίου.  Και ήταν μετά από 
παρέμβαση της Βουλής μας που υποχρεώθηκε ο τότε τοποτηρητής και νυν Αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος Β΄ 
δημόσια να δηλώσει ότι δε θα ανανεώσει αυτή τη συμφωνία.  Ήταν η καταλυτική παρέμβαση της Βουλής, της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, η οποία συγκρότησε ειδική υποεπιτροπή, που οδήγησε σήμερα αυτές 
τις αρχαιότητες, τα μνημεία να είναι στην Κύπρο και να τα παρουσιάζουμε με τόσο καμάρι.  Κι όμως, κύριε 
Πρόεδρε, θέλω να σημειώσω ότι ουδείς αναφέρθηκε στη Βουλή και στον παράγοντα “Βουλή”, που έπαιξε ένα 
σημαντικό ρόλο στο να επιστρέψουν στην Κύπρο αυτές οι τοιχογραφίες.  Και το σημειώνω αυτό με ιδιαίτερη 
λύπη. 

 Πέραν τούτου όμως να πω ότι κι εμείς, ως Βουλή, έχει από το 2005, που είχαμε εμπιστευτική 
ενημέρωση από την Κεντρική Υπηρεσία Πληροφοριών, να συζητήσουμε αυτό το θέμα.  Και συγχαίρω το 
συνάδελφο Κυριάκο Χατζηγιάννη που το έφερε σε επίπεδο ολομέλειας, αλλά πρέπει η επιτροπή Παιδείας -και 
είναι έκκλησή μου αυτή- να επαναφέρει το θέμα σε κλειστή συνεδρίαση, για να τύχει της ίδιας πλήρους και 
ενδελεχούς ενημέρωσης, όπως το 2005, από τις αρμόδιες υπηρεσίες της Δημοκρατίας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δύο σχόλια, επειδή ηγέρθησαν κάποια θέματα.  Καλό είναι στο προσχέδιο ψηφίσματος που θα 
ετοιμαστεί να γίνεται αναφορά στη συνεισφορά της Βουλής σ’ ό,τι αφορά το συγκεκριμένο θέμα, αφού 
ελεγχθούν τα στοιχεία -και δεν έχω καμία αμφιβολία για την αλήθεια των στοιχείων- που κατέθεσε ο 
συνάδελφος. 

 Ένα δεύτερο θέμα που ανέφερε ο κ. Περδίκης είναι το επιχειρούμενο άνοιγμα, που δεν είναι ακριβώς 
άνοιγμα, αλλά είναι ένας έμμεσος τρόπος ανοίγματος των οκτώ κεφαλαίων στον ενταξιακό διάλογο Τουρκίας-
Ευρωπαϊκής Ένωσης, στα πλαίσια της λεγόμενης “θετικής ατζέντας”.  Νομίζω εκφράζω το σύνολο των 
πλευρών της Βουλής με το να πω ότι πρόκειται για μια ακατανόητη ενέργεια, απαράδεκτη ενέργεια, από 
πλευράς τουλάχιστον του αρμόδιου Επιτρόπου για τη Διεύρυνση κ. Στέφαν Φούλε, να προχωρήσει αυτή τη 
διαδικασία η οποία κατάφωρα συγκρούεται με επανειλημμένες αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου από το 
2005 που ορίζουν συγκεκριμένες υποχρεώσεις για την Τουρκία, προκειμένου να προχωρήσει ακώλυτα, 
ανεμπόδιστα ο ενταξιακός διάλογος Τουρκίας-Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Δεν είναι δυνατό, όταν έχουμε μία 
κλιμάκωση και μία κορύφωση της τουρκικής προκλητικότητας, η οποία εκδηλώνεται και με τη διατύπωση 
απειλών εναντίον των κυριαρχικών δικαιωμάτων της Κυπριακής Δημοκρατίας εντός της αποκλειστικής 
οικονομικής της ζώνης, να επιβραβεύεται η Τουρκία με αυτή τη διαδικασία της εναρμόνισης για τα οκτώ 
κεφάλαια, παρ’ όλο που ούτε να ανοίξουν μπορούν ούτε να κλείσουν χωρίς ομοφωνία, είναι όμως μία 
προσπάθεια η οποία αποσκοπεί στο να εξωραΐσει την εικόνα της Τουρκίας μέσα στον ευρωπαϊκό χώρο. 

 Τούτων λεχθέντων, φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής.  Απλά να σας 
πληροφορήσω ότι στις εφτά η ώρα είναι προγραμματισμένη μία εκδήλωση στο αίθριο της Βουλής για το 
Μέλαθρον Αγωνιστών ΕΟΚΑ και προσκαλείσθε να παρευρεθείτε. 

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 5 Απριλίου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου του 2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.054-2012). 

 2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση 
και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.012-2012). 

 3.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης του 2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.057-2012). 

 4.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 
2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.081-2012). 

 5.  Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.075-2011). 

 6.  Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.076-2011). 

 7.  Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2012 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.082-2012). 

 8.  Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2012 Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.076-2012). 

 9.  Ο περί της Αναγνώρισης της Συνδικαλιστικής Οργάνωσης και 
του Δικαιώματος Παροχής Συνδικαλιστικών Διευκολύνσεων για 
Σκοπούς Αναγνώρισης Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.039-2012). 

 10.  Ο περί της Σύμβασης περί των Αντιπροσώπων των 
Εργαζομένων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.040-2012). 

 11.  Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.063-2012). 

 12.  Ο περί της Εκμίσθωσης Οχημάτων Χωρίς Οδηγό Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.090-2010). 

 13.  Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.091-2010). 

 14.  Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.011-2012). 

 15.  Ο περί Σφαγείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.075-2012). 

 16.  Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2012. (Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.034-2012). 

 17.  Ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012.  
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(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.022-2012). 

 18.  O περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ.Φακ. 23.02.053.036-2012). 

 19.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Φάση ΙΙ της 
Ανάκτησης Ατμών Βενζίνης κατά τη Διάρκεια του 
Ανεφοδιασμού Μηχανοκίνητων Οχημάτων σε Πρατήρια 
Καυσίμων) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ.Φακ. 23.03.048.129-2011). 

 20.  Οι περί Τελωνείων (Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας) - 
Θέση Λειτουργού Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.021-2012). 

 21.  Οι περί Τμήματος Δημόσιας Διοικήσεως και Προσωπικού 
(Κυπριακή Ακαδημία Δημόσιας Διοίκησης) - Θέση Λειτουργού 
Επιμόρφωσης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.022-2012). 

 22.  Οι περί Συμβουλίου Ελαιοκομικών Προϊόντων (Σχέδιο 
Πρόωρης Εθελοντικής Αφυπηρέτησης) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.025-2012). 

 23.  Οι περί Αρχαιοτήτων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.026-2012). 

 24.  Οι περί Δεοντολογίας των Μελών του Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.027-2012). 

  25.  Οι περί Θεσπίσεως Εθνικών Μέτρων για την Υγιεινή 
Παραγωγή και Διάθεση στην Αγορά ορισμένων Τροφίμων 
Ζωικής Προέλευσης Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.028-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

  «Το αίτημα των λαών της Μεσογείου για μια 
αποπυρηνικοποιημένη Μεσόγειο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.004-2012). 

[Στις 2 Απριλίου 2012 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι στην ημερήσια διάταξη 
της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 5 Απριλίου 2012, στις 4.00 μ.μ., προστίθεται το ακόλουθο θέμα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 Ο περί Προϋπολογισμού του 2012 Νόμος του 2011 (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.060-2012).] 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Πριν κλείσουμε, κύριοι συνάδελφοι, να σας ενημερώσω ότι υπάρχει εισήγηση από τον κ. Γιώργο 
Βαρνάβα, βουλευτή του Κ.Σ. ΕΔΕΚ, όπως εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο της ολομέλειας το ακόλουθο θέμα: 
«Η ανάγκη εντατικοποίησης των προσπαθειών, ενεργειών και πρωτοβουλιών για επιστροφή της πόλης της 
Αμμοχώστου στους νόμιμους κατοίκους της, σύμφωνα με τα Ψηφίσματα 550... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Έγραψά το “55” κατά λάθος; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, ναι˙ “550” είναι.   

 ...550 του 1984 και 789 του 1992 του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, καθώς και τη συμφωνία υψηλού 
επιπέδου του 1979». 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα.  Τι είναι; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όι, εντάξει, εμείς σωστά το εγράψαμε, κύριε Πρόεδρε, απλά... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εντάξει, είναι clerical mistake, όπως λέμε οι δικηγόροι.   

 Λοιπόν, αν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και θα συζητηθεί στην προσεχή συνεδρία της 
Βουλής, η οποία θα είναι η τελευταία πριν από τις διακοπές του Πάσχα, της Ανάστασης, και θα ετοιμαστεί 
προσχέδιο ψηφίσματος, το οποίο μαζί με το προσχέδιο ψηφίσματος για το σημερινό θέμα θα παρουσιαστούν 
ενώπιον της ολομέλειας. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης  Μέσης Χρίστος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος 

Βότσης Άγγελος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργιάδης Χάρης Νικολαΐδης Νίκος 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γιώργος Παπαγεωργίου Πάμπος 

Δαμιανού Άριστος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Δημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προκοπίου Γεώργιος 

Καρογιάν Μάριος Σαμψών Σωτήρης 

Κατσουρίδης Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης Δημήτρης 

Κουτσού Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Στέλλα Τορναρίτης Νίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Φακοντής Αντρέας 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φυττής Σοφοκλής 
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Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυρίδης Μάριος 
 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο της 1ης Απριλίου 1955 και τήρηση μονόλεπτης σιγής 
στη μνήμη των πεσόντων. 

2. Αναφορά στον 28ο Μαραθώνιο Αγάπης Αγνοουμένων. 

3. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Προϋπολογισμού του 2012 Νόμος του 2011 (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2012» και για τους κανονισμούς «Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Απολαβές, Επιδόματα και 
άλλα Οικονομικά Ωφελήματα των Δημόσιων Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012», 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο (με αρ. 1) και έγκριση των κανονισμών. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

6. Εισήγηση του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου του 2012 Νόμος του 2012», παρατηρήσεις των κ. Νίκου Νικολαΐδη και Νίκου Κατσουρίδη και 
απόφαση για αναβολή του. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2012 Νόμος 
του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2012 
Νόμος του 2012», συζήτηση (Ν. Τορναρίτης, Ν. Κωνσταντίνου, Γ. Λουκαΐδης, Γ. Βαρνάβα, Ν. 
Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου, Π. Παπαγεωργίου) και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», παρατηρήσεις του κ. Γεώργιου Τάσου και ψήφισή της σε νόμο με 
τον τίτλο «Ο περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012». 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών - Θέση Ταχυδρομικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», 

β. «Οι περί Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας - Θέση Λειτουργού Νομικών και Πειθαρχικών Θεμάτων 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2012», 

γ. «Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση-Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, Γενικός 
Νοσηλευτικός Κλάδος - Θέση Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012», 

δ. «Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Πρώτου Γεωργικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2012» 

 και έγκρισή τους. 

11. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ειδικού Διακανονισμού Φορολογικών Οφειλών (Προσωρινές 
Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», συζήτηση (Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Περδίκης, Α. 
Νεοφύτου, Δ. Συλλούρης, Χρ. Στυλιανίδης, Ζ. Κουλίας, Πρόεδρος) και ψήφισή της σε νόμο. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Εισηγήσεις του Συνδέσμου Καθηγητών Οικιακής Οικονομίας για το νέο ωρολόγιο πρόγραμμα - 
Συντήρηση του κτιρίου του ΚΟΤ στη Λάρνακα - Προνόμια και ωφελήματα πρώην και νυν υπαλλήλων 
των Κυπριακών Αερογραμμών - Απαλλοτρίωση τεμαχίων στη Λεμεσό για κατασκευή δρόμου - Νομική 
αρωγή και παραβιάσεις νομοθεσιών για το περιβάλλον - Υποψίες για πρόκληση πυρκαγιάς στο Γενικό 
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Νοσοκομείο Λευκωσίας από τσιγάρο - Αναβάθμιση του δρόμου Άρμου-Κονιών - Βελτίωση δρόμου στα 
Κονιά - Τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στον αυτοκινητόδρομο Πάφου-Λεμεσού κοντά στα Κονιά - 
Χωροθέτηση νέου δημοτικού σχολείου στα Κονιά - Εγγραφή αγροτικών δρόμων ως δημοσίων στην 
Άρμου - Προβλήματα σε ασθενείς από αλλαγή φαρμάκων - Αρχές μεταχείρισης κρατουμένων με 
μεταδοτικά νοσήματα από την αστυνομία - Μηχανισμός εξέτασης ιατρικών ευθυνών - Εθνικό σχέδιο 
δράσης για τους ηλικιωμένους - Επίδομα για κάλυψη εξόδων για θεραπεία στο εξωτερικό σε άπορους 
ασθενείς - Έκτακτη κλήση ιατρών στο  Τμήμα Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών - Κατάθεση 
νομοσχεδίου για την κοινοτική φροντίδα ψυχικής υγείας - Κονδύλι για τη μεταστέγαση του ιδρύματος 
“Νέα Ελεούσα” - Έλεγχοι σε υπεραγορές - Ποινές σε περιπτώσεις παραπλάνησης καταναλωτών - 
Δημιουργία ξεχωριστής εισόδου για τα Φυλακισμένα Μνήματα - Παράνομη λατόμηση στην περιοχή 
Ξυλοφάγου - Υλοποίηση των Γ΄ και Δ΄ φάσεων κατασκευής του δρόμου Λάρνακας-Δεκέλειας - Φύλαξη 
πυρομαχικών της Εθνικής Φρουράς στην Ασγάτα - Καταβολή λατομικών δικαιωμάτων στην κοινότητα 
Ασγάτας - Δημιουργία γυμνασίου στην κοινότητα Παρεκκλησιάς - Παραχώρηση οικοπέδων, αλλαγή 
συντελεστή δόμησης και επέκταση οικιστικών ζωνών στην κοινότητα Παρεκκλησιάς - Τοπικό 
Πολεοδομικό Σχέδιο της κοινότητας Πύργου της επαρχίας Λεμεσού - Κατασκευή αποχετευτικού 
συστήματος στην κοινότητα Πύργου της επαρχίας Λεμεσού - Δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στην 
κοινότητα Πύργου της επαρχίας Λεμεσού - Αναβάθμιση δρόμου στις κοινότητες Παρεκκλησιάς και 
Πύργου - Δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στην κοινότητα Ασγάτας - Κατασκευή παρακαμπτήριου 
δρόμου στην κοινότητα Ασγάτας - Λειτουργία χοιροστασίων στην περιοχή της κοινότητας Μονής. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

 Νοσοκομεία που διαθέτουν εξεταστικά κρεβάτια με ρυθμιζόμενο ύψος - Νοσηλεία ατόμων με νοητική 
στέρηση στο Νοσοκομείο Αθαλάσσας - Κάλυψη εξόδων για τοποθέτηση κοχλιακών εμφυτευμάτων σε 
παιδιά - Ο αριθμός των πρατηρίων πετρελαιοειδών στην Κύπρο - Έρευνα για περιουσιακά στοιχεία των 
καθεστώτων Γκαντάφι και Άσαντ στην Κύπρο - Μείωση μισθολογικών κλιμάκων των νεοεισερχόμενων 
εκπαιδευτικών - Προβλήματα του Γυμνασίου Διανέλλου και Θεοδότου - Περικοπή κονδυλίου για το 
καταφύγιο θυμάτων βίας - Το σύστημα μηχανογράφησης του Κλάδου Ασύλου του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης - Περιστατικά λιποθυμιών παιδιών στα σχολεία από υποσιτισμό λόγω 
οικονομικής κρίσης - Λιποθυμίες μαθητών από ασιτία ή υποσιτισμό - Υλοποίηση έργων με σύμπραξη 
δημόσιου και ιδιωτικού τομέα - Ο αριθμός των αυτοκτονιών και δολοφονιών την τελευταία δεκαετία - 
Κριτήρια επιδοτήσεων των γεωργών από τον ΚΟΑΠ - Ανάγκη στήριξης του Γυμνασίου Ομόδους - Το 
λοιμώδες νόσημα των ζώων “κυανή γλώσσα” - Συμμόρφωση πτηνοτροφείων με ευρωπαϊκή Οδηγία για 
τις κλωβοστοιχίες - Πρόληψη και αντιμετώπιση πυρκαγιών - Αποκατάσταση παλιού σκυβαλότοπου στην 
Αγία Μαρινούδα - Οχληρία από τη λειτουργία χώρου αδρανών υλικών στη Μαραθούντα - Συντήρηση 
του γηπέδου Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς - Επέκταση και βελτίωση του αλιευτικού καταφυγίου Πομού - 
Δημιουργία χώρου εναπόθεσης αδρανών υλικών στην περιοχή Πόλεως Χρυσοχούς. 

14. Aγορεύσεις (Κ. Χατζηγιάννης, Σκ. Κούτρα Κουκουμά, Σ. Φυττής, Γ. Βαρνάβα, Δ. Συλλούρης, Γ. 
Περδίκης, Πρόεδρος) για το θέμα «Η κατάσταση της πολιτιστικής κληρονομιάς μας στα κατεχόμενα και 
οι δυνατότητες διάσωσής της». 

15. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Η ανάγκη εντατικοποίησης των προσπαθειών, ενεργειών 
και πρωτοβουλιών για επιστροφή της πόλης της Αμμοχώστου στους νόμιμους κατοίκους της, σύμφωνα 
με τα Ψηφίσματα 550 του 1984 και 789 του 1992 του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, καθώς και τη 
συμφωνία υψηλού επιπέδου του 1979», έπειτα από εισήγηση του κ. Γιώργου Βαρνάβα εκ μέρους του 
Κ.Σ. ΕΔΕΚ. 
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